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Predsedstvo rs zss:

Dodatna solidar
nostna akcija 

za pomoč Posočju
. Predsedstvo republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije 
,e 29. septembra letos obravnavalo potek solidarnostnih 
akcij za ublažitev in odpravo hudih posledic potresov v Po- 
sočju. Pri tem je predsedstvo med drugim ugotovilo, da so 
tevilne osnovne in občinske organizacije sindikatov in zveze 
sindikatov izrazile pripravljenost sindikalnega članstva, da za 
osočje še enkrat prispevajo svoj enodnevni osebni dohodek, 

rredsedstvo ocenjuje te množične pobude kot dokaz visoke 
stopnje solidarnosme zavesti delavskega razreda Slovenije in 
tj/egovo pripravljenost učinkovito pomagati prizadetim pre
bivalcem ob naši zahodni meji.

Upoštevaje to razpoloženje poziva predsedstvo repub- 
tškega sveta Zveze sindikatov Sbvenije vse delavce v naši 

rePubliki, da dajo še enkrat svoj prispevek za Posočje v višini 
^ojega enodnevnega zaslužka. Gre torej ponovno za eno
jni osebni dohodek poleg tistega, ki so ga delavci pri- 
^vali po zakonu za odpravo naravnih nesreč, in tistega, ki 

ga prispevali na podlagi poziva Zveze sindikatov Slovenije 
rnaju. To dodatno solidarnostno akcijo naj bi delovni ko- 

jtivi uresničili tako, da bi najpozneje do konca decembra 
etos že nakazali celotni denarni znesek za w zaposlene na 

P°seben zbirni račun, ki je odprt v vsaki občini pri pristojni 
Podružnici Službe družbenega knjigovodstva. Zbrana sred
stva je treba nakazati na zbirni račun tiste občine, v kateri je 
sedež temeljne organizacije združenega dela oziroma delovne 
skupnosti.

Usa k občinski svet Zveze sindikatov Slovenije, ki še nima 
štaba za vodenje akcije v občini, naj ga takoj imenuje.

Predsedstvo republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije 
U Prepričano, da med delavci v Sloveniji ne bo nikogar, ki ne 

' dal svojega deleža v tej solidarnostni akciji.
Predsedstvo pozdravlja pobudo sindikalnih organizacij za 

0 'ikovanje delovnih skupin strokovnih dela)’cev, ki bi po
žgali v obnovi Posočja. Zagotoviti pa moramo, da bo ta 
P°moč dobro organizirana. Zato je o sodelovanju ekip v 
tsakem primeru posebej potreben predhodni dogovor s šta- 

0171 p Tolminu oziroma z gradbeno organizacijo, ki je no- 
llec gradifre posameznega naselja.
Predsedstvo pozdravlja in podpira tudi pobudo zveznega 
Pora sindikata delavcev družbenih dejavnosti za solidar

nostno zbiranje sredstev za gradnjo knjižnice v Tolmuni in 
ulturnega doma v Lebanih v južni Srbiji, ki so ga prizadele 

nedavne poplave.

Usoda idrijskega rudnika živega srebra ie negotova: veliko rudarjev se bo ,.razteplo" po drugih kolektivih in drugih dejavnostih rudnika, 
proizvodnja živega srebra pa se bo gibala glede na povpraševanje v s\ ..................povpraševanje v svetu. Več v članku na 10. strani.

S SEJE PREDSEDSTVA RS ZSS

Ocene gospodaijenja 
in solidarnosti

sočju. Ni odveč pripomniti, da so po
datki, ki jih zasledimo v sredstvih jav
nega obveščanja iz razumljivih razlo
gov za teden dni ali nekaj več v za
ostanku, zato je položaj pri zbiranju 
sredstev bistveno ugodnejši, kakor bi 
utegnili sklepati na osnovi doslej zbra
nih poročil. V nekaterih občinah so 
celo daleč presegli načrtovano vsoto 
pomoči, tako da lahko za vso Slove
nijo mirne vesti trdimo, da je doslej 
dogovorjena akcija za pomoč Posočju 
docela uspela.-

Ker o nekaterih zanimivih podrob
nostih s seje predsedstva RS ZSS po
ročamo še na drugih straneh časnika, 
naj omenimo le sklep o pozivu vsem 
sindikalnim organizacijam v Sloveniji, 
naj zaradi nepredvidenega povečanja 
potresne škode v Posočju začno z do
datno solidarnostno akcijo.

I.T.

V sredo je bila v Ljubljani 35. seja 
predsedstva RS ZSS, ki jo je vodil 
predsednik Janez Barborič. V središču 
pozornosti poročevalcev je bila ocena 
družbenoekonomskih razmer v SR 
Sloveniji in poročilo odbora sindika
tov Slovenije za samoupravno spora
zumevanje o delitvi dohodka in oseb
nih dohodkov, o gibanju osebnih do
hodkov po samoupravnih sporazumih 
v prvem polletju 1967. leta. Kot do
datno gradivo so se na seji pojavili 
tudi predlogi nalog in stališč IS Skup
ščine SRS o izvajanju resolucije o 
družbenoekonomski politiki in raz
voju SRS v letu 1976. Gradivo torej, 
ki so ga prav ta dopoldne obravnavali 
in sprejemali na zboru republiške 
skupščine.

Predsedstvo RS ZSS se je podrob
neje seznanilo s poročilom o dotoku 
sredstev za pomoč prizadetemu Po-

^azgovor v republiškem odboru 
sindikata delavcev kovinske
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Nezasluženi OD 
— kraja iz 

tujega žepa
Nobena skrivnost ni, da letos realni osebni 

dohodki stagnirajo, čeprav smo porabili zanje 
več sredstev, kot je predvidevala resolucija. Na
videz nelogična je ob tem podatku tudi ugotovi
tev. da nismo uspeli uresničiti cilja, kako naj bi 
se realni osebni dohodki dvignili, saj se dobro 
zavedamo dejstva, da stimulativna oblika nagra
jevanja bistveno vpliva na boljše gospodarjenje.

Izvedenci pravijo, da je osnovni problem v 
nedoseženi ravni produktivnosti dela, ki se je v 
prvih letošnjih sedmih mesecih v primerjavi s 
podobnim lanskim obdobjem znižala za 2,6 %. 
Industrijska proizvodnja je bila obenem nižja za 
0,7 %, stopnja zaposlovanja v družbenem sek
torju pa se je hkrati dvignila za 3,1 %. Nekaj 
osnovnih sovražnikov uspešne družbene pro
duktivnosti torej še nismo uspeli prijeti za 
vrat . . .

k n o od osnovnih vprašanj je prav gotovo, 
kako naj se vedemo do gibanj osebnih dohod
kov, točneje, kaj naj napravimo s tistimi.za ka
tere /e- od lani ali morda še celo od prej 
ugotavljamo, da se - očitno zavestno in načrt
no ne dr/e meril, na katere so pristali, koso 
podpisali samoupravni sporazum o delitvi do
hodka in osebnih dohodkov. Prva nevarnost je, 
da se bomo začeli vesti do pojava formalno si
cer v redu. vendar v resnici / zavezanimi očmi: 
osebne dohodke moramo znižati, ker zanje sicer 
nimamo pravega opravičila.

Tako gledanje je seveda docela nesprejem
ljivo, saj bi ob ..čistem vinu" v samoupravnih 
odnosih morali priti do spoznanja, da je treba 
usmeriti vse sije v to, da ustvarimo dohodek, ki 
bo omogočil dosedanjo raven osebnih dohod
kov ali celo višjo.

Seveda nas tak pristop ne odvezuje od odloč
ne akcije proti kroničnim kršiteljem samouprav
nih sporazumov. Na nedavni seji predsedstva RS 
ZSS je prevladalo mnenje, da je treba vnajkraj- 
šem času na tem področju napraviti red in do
seči spoštovanje samoupravne zakonitosti, ne
poboljšljive pa po objektivnem pretresu v skup
nih komisijah in republiških odborih sindikata 
postaviti pred sodišče združenega dela.

I.T.



DE 7 dni v sindikatih 2. oktobra 1976 stran 2

KAJ SMO STORILI...

NESKLADJA
Stališče sindikatov do zahtev po uveljavljanju pra\iee /a 

skrajšanje delovne dobe je znano in jasno: soglasje za u\el javl
janje te pravice so sindikati pripravl jeni dati le tedaj, ko s teh
nološkimi izboljšavami \ resnici ni možno izboljšati delovnih 
razmer, da ne bi bila več nevarna zdrav ju. Z zahtevo pozdrav ju 
neškodljivih delov nih razmerah pa se je delo sindikalnih organi
zacij vsaj doslej prav iloma zaključilo. Ni paMežko ugotoviti, da 
bi lahko sindikati, zlasti osnov ne organizacije na tem področju 
delovanja v marsičem pripomogli k resničnemu izboljšanju de
lovnih razmer delavcev, za katere uveljavljamo pravico do 
skrajšane delovne dobe.

Tam, kjer so za izbol jšanje delov nih razmer potrebna v isoka 
investicijska sredstva, pa gospodarski položaj delovne organi
zacije ne dopušča vlaganju v modernizacijo, sindikat težko kaj 
ukrene. Toda tudi v takšnem primeru je možno vsaj delno 
izbol jšati delov ne razmere. Tako so. denimo, v Tovarni glinice 
in aluminija v Kidričevem šele lani uvedli nekatere izboljšave 
delovnega procesa v elektrolizi, tako da so delo delavcem, za 
katere sedaj zahtevajo skrajšano delovno dobo, vsaj malo olaj
šali. Nedvomno bi sindikalna organizacija v TG A lahko že prej 
zahtevala od samoupravnih organov in vodstva podjetja, da bi 
uveljav ili ukrepe, ki so jih šele lani.

Podobne primere bi lahko zasledili v marsikateri delov ni or
ganizaciji, kjer delovne razmere opravičujejo skrajšano de
lovno dobo za delavce na nekaterih delovnih mestih. Sindi
kalna organizacija lahko s svojim političnim vplivom in delo
vanjem spodbudi vodstva in samoupravne organe, da bi uredili 
nekatere zadeve — toplo prehrano, rekreacijo, preventiv no in 
kurativno zdravstveno varstvo in druge —za usposobljenost in 
zbranost pri delu na nevarnih delovnih mestih še kako po
membne stvari. V marsikateri delovni organizaciji prav tem 
vprašanjem doslej niso posvečali dovolj pozornosti, saj zanje 
niso imeli »dovolj sredstev «. Vendar bi primerjava vseh stro
škov, ki bi jih delov na organizacija imela zavol jo soudeležbe 
pri pokriv anju beneficirane delovne dobe skupaj s škodo, ki jo 
utrpi zavoljo boleznin in invalidnosti delavcev, s stroški za od
pravo nev arnih delov nih mest v v ečini primerov pokazala, da je 
koristneje vložiti sredstva v izboljšanje tehnologije in v drnce 
ukrepe za odpravo težkih del.

Prav pa bi tudi bilo, če bi stz sindikati, zlasti na republiški 
ravni, posvetili enotnemu urejanju pogojev za pridobitev bene
ficirane delovne dobe, kjer je ta že uveljavljena. V predpisih 
vlada delna zmeda ob različnih nazivih za enaka delovna mesta, 
tako da nekateri delavci zavoljo tega nimajo' pravice, ki jo 
zakon priznava drugim delavcem na enakih delovnih mestih. 
Samo za primer: kovač v črni metalurgiji ima prav ieo do skraj
šane delovne dobe. kovač v kov inski industriji pa ne: uprav Ija- 
lec plavža v eni železarni je »delovodja« in nima pravice, v 
drugi pa »upravljavec plav ža« ter ima pravico do skrajšane de
lovne dobe. To so neskladja, ki jih sicer ni možno odprav iti 
samo z malo dobre vol je; kljub temu pa bodo sindikati morali 
nekaj storiti, da bomo očitna neskladja odpravili.

B. Rugelj

S SEJE PREDSEDSTVA RS ZSS

BREZ AKROBACIJ 
V OCENAH...

Ko že iščemo recepte za obvladovanje gospodarskih tokov — velja se 
ovesti, da jih lahko najdemo samo v okvirih združenega dela in spo
sobnosti za dogovarjanje

V slovenskih sindikatih ugo
tavljajo, da je — če govorimo o 
oceni letošnjih gospodarskih gi
banj - značilno za letos najprej 
široka družbena mobilizacija za 
uveljavljanje kvalitetnejših oblik 
samoupravnega obvladovanja 
gospodarskih gibanj in družbe
nega razvoja, po drugi strani pa 
še vedno čutimo prevelik vpliv 
državnih administrativnih ukre
pov.

S široko javno razpravo o 
osnutku zakona o združenem 
delu in s sprejemanjem srednje
ročnih planskih dokumentov 
smo nedvomno razširili naša 
spoznanja o samoupravnem ob
vladovanju družbenoekonom
skega razvoja. Z akcijo v prvem 
polletju o sprejemanju družbe
nega plana smo že tudi dovolj 
široko uveljavili soodvisnost de
lavcev v temeljnih organizacijah 
združenega dela pri obvladova
nju in usmerjanju celovitejšega 
družbenega razvoja. Te in druge 
družbene akcije so temeljnega 
pomena ?a uresničevanje samo
upravnega družbenoekonom
skega razvoja. Ni letošnja go
spodarska gibanja in na uresni
čevanje družbeno-sprejetih na
log in ciljev pa te akcije še niso 
dovolj neposredno vplivale.

Cfcena izvajanja resolucije o 
družbenoekonomski politiki in 
razvoju SRS za prvo polovico 
letošnjega leta kaže. da smo

uspeli prelomiti z nekaterimi 
negativnimi gibanji, obenem pa 
prihajajo v ospredje nove nalo
ge, ki jh bomo morali takoj tudi 
opraviti S sprejetimi ukrepi smo 
predvsem močno omejili nepo
krito porabo, zmanjšali inflacijo 
in nelikvidnost, z državno inter
vencijo pa smo tudi odpravili 
nesprejemljiv razkorak med iz
vozom in uvozom. Vsi ti ukrepi 
so spodbudili OZD, da bolj in
tenzivno iščejo rezerve v svojem 
poslovanju in imajo tudi več 
posluha za tržne zakonitosti.

Seveda je res. da ocene še 
niso dovolj osvetljene ../ vsemi 
reflektorji" in niso dovolj po
globljena. fako, denimo, ocena 
o uspehih na izvo/no-uvoznem 
področju ne more biti realna, 
čeme upošteva dovolj, kako so 
rezultati vplivali na gospodar-' 
sko rast. višino dohodka in po
dobno. Enako velja za uspehe 
na področju obvladovanja cen. 
Tudi tu ne moremo ostati samo 
pri vrednotenju omejevanja in
flacije, temveč moramo upošte
vati vplive, ki jih je imela dose
danja restriktivna politika cen 
na dosežene rezultate gospodar
jenja in na dohodkovne odnose 
v združenem delu.

Ne bi kazalo prezreti tudi 
mnenja, da so morda naše oce
ne, na katere smo se že kar na
vadili kot ..neprizadeti opazo
valci", vse preveč rutinske. Zad-

»Režimski« predmet
Ko smo pred tremi leti v šolske klopi prvič pospremili z najbolj

šimi željami in hotenji nov predmet ..samoupravljanje s temelji 
marksizma", smo se temeljito zavedali, da bo začetek v s- prej kot 
lahak. Vedeli smo, da je prvi korak najtežji in pogumno smo zako
rakali z zavestjo, da je ta še kako potreben. Ljudi, ki bi ga lahko 
poučevali, ni bilo na pretek, toda s seminarji, z izbiro kadrov, z 
obilico samoiniciativnosti in predvsem z zavestjo, daje to dolžnost 
do mladega rodu, smo še kar zadovoljivo preskočili prvo leto ne
kakšnega eksperimentalnega programa.

Komunistza DE
Vedeli in čutili smo, da morajo mladi poznati samoupravljanje, 

če hočemo, da ga bodo z dušo in srcem sprejemali in ga razvijali 
naprej. Njihovo nepoznavanje bistva in vsebine seje namreč krepko 
občutilo ne samo v srednjih šolah, ko smo pričakovali, da bodo 
mladi samoupravljali, temveč tudi kasneje na delovnem mestu ali v 
okviru visokošolskega študija. V delovnih organizacijah so posebej 
opozarjali, da potrebujejo mladi diplomanti kar precej časa. da 
postanejo samoupravljavci v pravem pomenu besede, čeprav so od 
njih zaradi mladosti, zavzetosti, nestrpnosti do vsega, kar ni pra
vilno, in ne nazadnje tudi v šoli pridobljenega znanja, vse to ze 
pričakovali. In zdaj bi moral biti prvi korak zc vsekakor za nami 

Vsakogar, ki se zaveda pomena samoupravljavskega znanja in 
nikakor ne le samega predmeta, morajo v živo prizadeti pogovori 
dijakov v nekaterih srednjih šolali, ki vedo povedati, da se prav tega 
predmeta najbolj bojijo ali pa ga jemljejo kot nekakšno nujno ./|o. 
Slišali smo celo izjave, da gre Za nekakšen ..režimski" predmet.

Ob tem bi lahko seveda trdili, da gre za mlade ljudi oziroma

Ijanje. To pa je seveda nekaj takega, kot bi začenjali učencem 
vtepati v glavo pri fiziki ali pri prirodopisu Darwinov nauk. Ne
razumljivo je namreč, da celo slušatelji večernih šol, ki se na svojih 
delovnih mestih že krepko spopadajo s samoupravnimi odnosi, 
tožijo nad težavnostjo oziroma nerazumevanjem snovi pri tem 
predmetu. Določeno osnovno znanje je seveda nujno, toda samo
upravljanje ni namenjeno samo teoretičnemu razmišljanju, temveč 
prav tako življenjski praksi. In prav zato je povsem nerazumljivo, 
da so prave bele vrane tisti predavatelji, ki predmet izkoristijo tudi 
za temeljito kritično oceno samoupravnih odnosov na lastni šoli, ki 
popeljejo dijake na pogovore s samoupravljavci ali celo na sestanke 
delavskih svetov in samoupravnih organov, ki jim skušajo praktično 
prikazati‘'samoupravno odločanje v krajevni skupnosti, občini, re
publiki in federaciji ter še posebej oprijemljivo prikazati samo- 
upravljavske pravice in dolžnosti slehernega občana in delovnega 
človeka. Mimo vsega celo nekateri pedagogi, ki poučujejo ..po
membnejše" predmete, sem in tja pikro izjavljajo, daje ta predmet 
nekakšen nebodigatreba ali pa ga v šali primerjajo z likovnim po
ukom. glasbeno vzgojo, telovadbo in drugimi podobnimi ,,manj
vrednimi" predmeti, ki jim jemljejo la/položljive ure ali pa obre
menjujejo dijaške možgane

Ni naš namen, da bi vsevprek kritizirali, čeprav bi lahko nekaj 
slabosti še našteli, temveč bi tadi opp/urijj na neko vprašanje, ki je 
na začetku novega šolskega leta vse pioj kot obrobno. Menimo 
namreč, da bi morali o ..novem predmetu" temeljito razpravljali ne 
le pedagogi na posameznih šotah, samoupravni oigani in osnovne 
organizacije ZK. temveč tudi vodstva družbenopolitičnih organi
zacij v občinah, še posebej ZK in sindikati, Prav njim ne bi smelo 
biti vseeno, ali gre samo za formalno zadostitev neki zahtevi ali za 
resnično vsebino, ki je tesno povezana z našimi dru/benimi hotenji 
in cilji.

Že dejstvo, da lahko na isti šoli en predavatelj spodbudi mlade k 
družbenopolitični aktivnosti in zanimanju za družbena vprašanja.posameznike, na katere vpliva zaostalo okolje, dvoličnost njilurvih, ... _ ________  __________ ,r___ ,j_,

staršev ali potrošniška miselnost in nezadovoljstvo staiejšrh. s kate- drugi pa se v svojih razredih zadovoljuje z mrtvijom. ..dobrimi"
rimi se družijo. Toda resnico moramo iskati tudi na drugi strani. ocenami samoupravnega znanja in samozadovoljstvom, da pač pove
Res je namreč, da se v nekaterih šolah še zdaleč ne zavedajo ali 
celo nočejo zavedati, kaj naj bi ta ..novi" predmet v resnici po
menil.

Ob pomanjkanju ustreznih učbenikov oziroma zelo različni 
izbiri gradiv, ki naj bi bila podlaga predmetu, nekateri pedagogi 
oziroma predavatelji že v prvih urah zasujejo dijake s strahotno 
teoretično učenostjo in z neznanimi imeni m teorijami, iz katerih 
sta se bojda razvila marksistična misel in socialistično samouprav-

tisto, kar mora, bi moralo marsikoga zanimati, če že drugega ne. 
Ne gre nam namreč za to, da bi postal predmet ..samoupravljanje s 
temelji marksizma" nekakšen vrh naše pozornosti. Njegov glavni 
namen je namreč predvsem v tem. da se ne le kot posamezen 
predmet, temveč kot vsebina vtke v celoten učni program m seveda 
tudi v družbenopolitično dejavnost pedagoških delavcev in še pose
bej dijakov.

JANEZ KOROŠEC

nje mesece na primer iz krogov 
delovnih organizacij vse bolj po
slušamo razlage, kako je „izgu- 
ba po novem" sicer zelo velika, 
vendar bi bila po starem obra
čunu bistveno manjša ali je 
sploh ne bi bilo. Čas je že, da se 
naši gospodarstveniki soočijo z 
realnostjo in pridejo pred svoje 
samoupravne organe in delavce 
z resničnimi kazalci brez nepo
trebne akrobacije.

Torej, tudi pri ocenah bi se 
kazalo vesti „po novem" ...

TIG

Predstavljamo
vam

Za novega direktorja Cen
tra za samoupravno sporazu
mevanje o razporejanju do
hodka in delitvi sredstev za 
osebne dohodke pri RS ZSS 
je republiški svet Zveze sin
dikatov Slovenije na zadnji 
seji imenoval inž. Franca 
Godino, dosedanjega sekre
tarja zveznega odbora Sindi
kata delavcev industrije in 
rudarstva Jugoslavije. Dose
danji direktor Centra Rudi 
Kropivnik je bil razrešen na 
lastno željo.

IZ REPUBLIŠ
KIH ODBOROV

DELAVCE''

od'
SINDIKAT

TRGOVINE SLOVENIJE: 
petek je bila seja izvršilnega 
bora republiškega odbora sin® 
kata, na kateri so temeljito an<n 
zirali gospodarske tokove v s1 
venski trgovini, njeno P°veJ. 
vanje s proizvodnjo in uresnic6 
vanje določil samoupravne? 
sporazuma o delitvi dohodka 1 
osebnih dohodkov. Dogovorili* 
se tudi za prednostni sezna® 
nalog, ki jih bodo morale uresn1 
čiti osnovne organizacije sindik3

SINDIKAT DELAVCE' 
LESNO PREDELOVAL^ 
INDUSTRIJE IN GOZDAR
STVA SLOVENIJE: V minulefj 
tednu so obravnavali gospodar* 
položaj lesno predelovalne in®! 
strije in gozdarstva v Sloveni)' 
Študijska delegacija republiške? 
odbora, v kateri sodelujejo nek3 
teri predstavniki TOZD, je n> 
obisku v Sovjetski zvezi. Obisk3 
bodo Moskvo, Leningrad in Nnv 
gorod. a

SINDIKAT DELAVCE'
ENERGETIKE IN PREMC. 
GOVNIŠTVA SLOVENIJE: 
četrtek je bila konstituirana k®1 
ferenca delavcev rudarstva Sj“
\ eni je. Sprejeli so poročilo inie'3 
livnega odbora o poteku dej3' 
nosti za ustanovitev meddej3' 
nostne konference, razpravljal1 
poslovniku, ki bo urejal hod®', 
delo konference, ter se dogovoh 
o nalogah^ki v prihodnje čakal 
slovenske rudarje.

SINDIKAT DELAVCE' 
GOSTINSTVA IN TURlZN^ 
SLOVENIJE: Sestal se je izvrs® J 
odbor republiškega odbora 1 
obravnaval analizo turistične? 
prometa v naši republiki. pfeK? 
dal uresničevanje samoupraj 
nega sporazuma o razporejanj 
in delitvi dohodka ter osebni 
dohodkov, ter se dogovoril o st3 
liščib pri ocenjevanju dokunte3 
tov za ustanovitev posebne iz° 
bražcvalne skupnosti za izobf* 
ževanje in vzgojo delavcev 
stinskih in turističnih poklicev, 
odboru so sredi priprav na gost® 
sko turistični zbor. ki bo pktobr3 
v Postojni. ^

SINDIKAT DELAVCE' 
GRAFIČNE IN PAPIRNE IN
DUSTRIJE SLOVENIJE: N3 
plenarni seji republiškega odbor3 
sindikata so analizirali javno raz
pravo o osnutku zakona o zdru
ženem delu ter se seznanili z oce
nami samoupravnih razmer v gra
fični in papirni industriji Sloveni' j 
je. Eno od točk dnevnega reda s° 
posvetili obravnavi izhodišč ^ 
družbeno samozaščito. c

SINDIKAT OBRTNIH Dbi 
LAVCEV SLOVENIJE: 
petek se je izvršni odbor RQ ^ 
stal na skupno sejo z občinsk' 
odborom sindikata obrtnih 
lavcev v Celju. Seznanili so >e . 
gospodarskimi in samoupravni31 
težavami, ki jih imajo delavci ^ 
tej panogi, se dogovorili o n3j 
nujnejših nalogah za izboljša3) 
gospodarskega položaja obrti > 
za takšno samoupravno uredit6 j 
kot jo določata v ustava in osn3 
tek zakona o združenem delu-

RAVNE NA KOROŠKEM
Občinski odbor sindikata de

lavcev kovinske industrije je 
pred kratkim obravnaval gospo
darsko gibanje v občini Ravne 
za obdobje prvega polletja. Iz 
analiz o gospodarskih dosežkih 
Železarne Ravne in Rudnika 
Mežica, ki predstavljata kovin
sko industrijo v občini, sledi, da 
sta obe delovni organizaciji pol
letno bilanco zaključili s pre- 
cejšnjo izgubo. Vzrokov za to je 
več. nekaterim so prisotni na
menili posebno pozornost. Gre 
predvsem /a precejšen padec 
skupne pro’i/vpdnje, za nižjo 
produktivnost dela na zaposle
nega ter za močno povišanje 
odpadka m zalog. Razpravljali 
so tudi o občutnem porastu ne
opravičenih izostankov z, dela 
in porastu bolezenskih izostan
kov. Tudi z disciplino ni vse v 
redu.

Obe delovni organizaciji sta 
ze sprejeli svoje sanacijske na
črte. ki jih bo s pomočjo vseh 
OSS v kolektivih treba spraviti 
med delavce. Zato so sklenili, 
da morajo vse OOS takoj sezna-

seL
nacij'

seb
ne<l

niti delavce z razmerami tet 
njimi dogovoriti, kako sam 
ski načrt uresničiti. V p08® • 
nem dopistu vsem OOS je ^ 
drugim rečeno: „Sindikati ^ 
ramo hitreje reagirati na v 
subjektivne slabosti v del0'11, 
organizacijah in posame#1 
TOZD ter vztrajati pri zaosh' 
odgovornosti vseh, zlasti pa P; 
slovodnih struktur pri izp°W 
vanju vsakodnevnih nalog.

Odbor se z izgovori vodilni, 
struktur o obračunu po plačaj11 
realizaciji ni strinjal in meni,aa 
je takšen prikaz dejanskega s*3 
nja edino pravilen. S prikazo1’1 
po fakturirani realizaciji smo8e 
namreč vse do letos sami sebe 
vlekli za nos, saj nam zaloge ž°' 
tovih izdelkov v skladiščih ^ 
nič ne koristijo.

Ostra obsodba občinske?3 
odbora za neodgovorno 8°SP : 
darjenje bo morala dobiti & 
epilog v kolektivih, kjer se bo^ 
morali močno potruditi
bodo nadomestili zamujeno.

J-C-



v središču pozornosti
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fOLEKTIV ELME JE DODOBRA SPOZNAL 
MUHAVOST! TRGA

SOK
KOT

ZDRAVILO
^Jerrino ugodna konjunktura doma uspavala 
Podjetje( pa je lanska in letošnja recesija v 
9radbeništvu surovo prekinila sanje — Hudih 
^°sledic ne bo, ostaja pa dragocena izkušnja

Tovarna elektroinštalacij- 
\e.Sa in gospodinj-
s M aparatov Elma iz Črnuč 
^ Ljubljani jg, dejali bi, šol- 
ski primer za pojav, ki smo ga 
Udarno tega že obravnavali v 
našem Hstu: primer podjetja,

1 sedaj zavoljo zanemarjanja 
ek trga občuti vso težo po- 
eiiic izpada prodaje na dru-

Sern deiu rrga y jma_
^o kajpak zanemarjanje tujih 
t̂ ov ob izjemni konjunkturi 
0tfia. Lani in letos spomladi, 
0 s° se razmere v gradbe

ništvu močno poslabšale, saj 
f obseg gradenj precej upa- 
ei< Pa so se tudi v Elmi 

"sPomniU‘\ da takšne izdelke 
npotabljajo tudi kje drugje, ne 
kPrinas.

OBRATNA sredstva
Žrtev takšne poslovne 

^^eritve je bila predvsem 
^0 Elme v Lendavi, kjer 

delujejo elektroinštalacijske 
^terjale za stanovanjske 
^jekte. Prav ta material pa v 
anskem in večji del letošnjega 
eta ni „šel v promet'*, zaloge 

neProdanih izdelkov so dvain- 
Polkrat prerasle normalne ko- 
lč‘ne in vezale temu primerna 

obratna sredstva (okoli 35 mi- 
■Jonov namesto dobrih 10 mi- 
'jonov dinarjev). Hkrati pa je 
a^on o zavarovanju plačil v 
et°šnjem letu zadal Elmi v 
P^ih mesecih leta, najbolj pa 

aprilu, hud udarec: trgovska 
^reža tako kot drugim proiz- 
vajalcem tudi Elmi ni hotela 
Odkupovati izdelkov, ker se je

bala. da po zakonu ne bo 
mogla zagotoviti plačila ob 
pravem času.

POSLEDICE
Tako so že od januarja le

tos dalje v TOZD Elme v Len
davi zmanjšali obseg proizvod
nje in del delavcev ponudili 
podjetjem v okolici, ki so de
lovno silo potrebovala, nekaj 
delavcev pa so poslali celo na 
delo v Črnuče. Seveda takšna 
rešitev ni prinesla bistvenega 
izboljšanja, saj je lahko le 
zmanjševala trenutni izpacj 
dohodka zavoljo slabe pro
daje. Ob tem pa je podjetje 
zaposlitev delavcev iz Lendave 
v Črnučah precej drago plače
valo: s prevozi na delo in do
mov ob koncu tedna, dodatki 
za ločeno življenje, za samske 
domove itd. Kasnejša posle
dica, ki se je že pokazala ob 
nedavno oživljeni prodaji, pa 
je nekompleten izbor izdel
kov, kar tudi slabo vpliva na 
prodajo in ustvarjanje do
hodka.

V poletnih mesecih so v 
TOZD v Lendavi skušali del 
delavcev, ki so sicer zvečine 
doma na kmetijah, prepričati, 
naj vzamejo brezplačni do
pust za dela na poljih. Vsak, 
ki je odločil zanj, je prejemal 
polovične osebne dohodke, 
vendar je bilo takšnih delav
cev zato. ker poleti ni poseb
nih del na polju (razen spra
vila prvih pridelkov), soraz
merno malo.
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Ob polletju je tako ptrdjetje 
zaradi slabe prodaje ..pri
gospodarilo" 15 milijonov di
narjev izgube. Po besedah di- 
rektorj podjetja. Staneta Fe- 
leta, gre manj kot desetina 
tega zneska na račun dejanske 
izgube, kar je ob podatku, da 
so skušali na vsak način oži
veti prodajo, ne glede na do
hodek, kaj osupljiv rezultat.

TUJI TRG
Kot smo omenili, so se v 

Elmi sredi nastalih te/av 
,,spomnili" na tuje trge. Pri 
tem so se znašli v množici 
podjetij z podobno usodo in 
bili tudi eden od mnogih ..pri
silnih" tvorcev letošnje izjem
no ugodne zunanjetrgovinske 
bilance jugoslovanskega' go
spodarstva. Pr; tem velja ome
niti. daje imel kolektiv Elme 
v svojih izvoznih naporih več 
sreče kot mnoga druga pod
jetja. ki so morala svoje izdel
ke tujim kupcem prodajati ta- 
korekoč pod vsako pametno 
ceno. Čeprav so. sodelovanja 
z Rovvento tu ne štejemo, kaj
pak tudi v Elmi bili prisljeni 
prodajati po nižjih cenah, kot 
doma, so vendarle na tujih 
trgih iztržili dovolj, da se je 
likvidnost postopoma izbolj

šala. Odločilno pa je k oživlja
nju pripomogel vendarle do
mači trg. ki se je počasi otre
sel šoka ob uveljavitvi zakona 
o zavarovanju plačil in začel 
spet utripati v počasnem, ven
dar pa pravilnem ritmu.

PRODOR V SVET
Seveda ne smemo trditi, da 

je'letošnji napor kolektiva, da 
prodre na tuje trge, tako zelo 
odločilno vplival na uspeli 
podjetja izven meja naše do
movine. Elma je tudi že prej 
trgovala s tujino, vendar se je 
podjetje zavoljo izjemno 
ugodne konjunkture doma 
omejevalo le na nujno potreb
ne (zatadi pridobitve deviz) 
ter na priložnostne posle. Le 
sodelovanje z Rovvento bi lah
ko deloma izločili iz kroga 
mednarodnih poslov, ki se jim 
v Elmi niso posvečali z vso 
potrebno pozornostjo.

Načrtovana prodaja tako- 
imenovanega ..knovv how" za 
nek doma razvit izdelek Egip
tu je prav gotovo rezultat dalj 
časa trajajoče obdelave trga. 
Zato pa so nedvomno posli, ki 
so jih dobili nedavno tega za 
velik izvoz v Nemško demo
kratično republiko, pa v Iran, 
rezultat izjemnih letošnjih na

porov kolektiva, da prodre na 
tuje trge.

IZKUŠNJE 
- GRENKE, 

DRAGOCENE
Delavci v Elmi so jo letos 

torej hudo skupili: zavoljo iz
pada načrtovanega dohodka 
se jim je osebni dohodek, ka
terega precejšen del, okoli pe
tina. je vezan za poslovne 
uspehe podjetja, precej zmanj
šal. Poleg tega pa je nenadoma 
tako zanesljiv trg pokazal vse 
slabe razvade, ki so v primeru, 
da je prodaja omejena na 
geografsko ali številčno ome
jeno število kupcev, za pod
jetja precej podobne kot pri 
takoimenovani monokulturni 
proizvodnji.

Poudariti je treba: položaj 
se je v Elmi že moči o izbolj
šal. Zaloge gotovih izdelkov 
so uspeli znižati za okoli 5 mi
lijonov dinarjev. To sicer ni 
velik uspeh, vendar se trg vse 
bolj odpira in povprašuje. 
Tako so morali že začeti po
spešeno izdelovati tiste izdel
ke. ki so jih začasno ob 
zmanjševanju proizvodnje 
opuščali, pa je zavoljo tega 
ponudba Elme desortirana. 
Oktobra bodo v Lendavi že

Bodo delavci Elme znali letos 
pridobljene grenke, vendar 
dragocene izkušnje izrabiti 
sebi v prid?

začeli delati v treh izmenah, 
delavci četrte pa se bodo vrni
li v podjetje po novem letu, 
ko bodo v Lendavi montirali 
toliko novih strojev, da četrta 
izmena ne bo več potrebna. 
Izgubo iz polletne bilance na
meravajo do konca leta kljub 
temu, da bodo dosegli predvi
doma le 90 odstotkov načrto
vanega celotnega prihodka, v 
celoti pokriti.

Šok. ki je bil za Elmo zelo 
močan, je na srečo minil. 
Toda preppričani smo, da so 
pozitivne posledice ostale: 
spoznanje namreč, da ni do
volj le izdelovati in se skoraj
da ne zanimati za dogajanja 
na trgu in se uspevati na uspe
hih trenutne konjunkture. Le 
če bo letošnje grenko spozna
nje koristno uporabil, bo ko
lektiv Elme zrl v bodočnost — 
ne sicer brezskrbno, zato pa z 
dovolj veliko mero opti
mizma.

B. RUGELJ
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ŠPORTNIK OD NOG DO GLAVE
1^1° je v Maribom sindikalnih de- 

vcev, pa tudi športnikov, ki ne bi po- 
^ Jožeta Raišpa. Že od leta 1969 

J® namreč član komisije za šport in 
Kreacijo pri mariborskih sindikatih, 

u, etf kasneje pa se je pričel poklicno 
Kvarjati z organizacijo prostega časa 

sl/F^orskih (klavcev. Postal je vodja 
sV ^ Za ^Port rn rekreacijo pri občin- 

svetu Zveze sindikatov Maribor, 
takrat dalje se ukvarja Jože s špor- 
tudi v službi, ne le v svojem pro- 

stem času.
J.0** le namreč tudi sam dober športnik, 
nih tekač je požel že mnogo le-

espehov in še vedno kljub letom je v 
stu Letos, na sindikalnem prven-
hit Taribora v smučarskih tekih, je bil naj- 
telJč V Svo-P kategoriji, pa tudi od mlajših . 
o^aleev mu nihče ni bil kos! Kljub 
Cjj C1 čela Jože redno skrbi za svojo kondi- 
nost 'f na smučeh pa so njegova special- 

(~et°^n.i0 zimo se je udiežil med dru- 
ske znamenitega Vaša teka na Šved- 
lO^Hier je z zelo visoko startno številko 
, o zasedel 2465. mesto in pustil za se- 

1 več kot 8000 tekmovalcev. Progo, dol- 
tj 16 čvpsto metrov manj kot 86 Idlome- 
in 2i t6 Presmučal v 6 urah, 29 minutah 

sekundah. Jože nam je po tem veli

kem podvigu povedal, da je odpotoval na 
daljno Švedsko na lastno pobudo, seveda za 
svoj denar. K temu je dodal, da je šport pač 
šport, zanj pa je potrebno vedno nekaj 
žrtvovati

Takrat, ko sva se z Jožetom pogo
varjala o njegovem nepozabnem doži
vetju in ko je nanesla beseda na to, 
koliko je pravzaprav žrtvoval za uži
tek, da se je lahko udeleži! ene izmed 
največjih športnih prireditev nasvetu, 
sem se v mislih nehote preselil med 
mnoge naše športnike in njihove vse 
večje zahteve. Vse več je namreč ta
kih, ki se nočejo več zastonj ukvarjati 
s športom. Nočejo na trening, če zato 
niso plačani in nočejo na igrišče, če 
jim nekdo ne kupi potrebne športne 
opreme. Sicer pa, eni tako, drugi dru
gače. Eni so športniki, drugi pa si le 
domišljajo, da so...

Z Jožetom sem se ponovno srečal 
prve dni septembra, to je v dneh, ko je 
mariborska tenisačica Mirna nizala 
onkraj luže svoje najimenitnejše šport
ne uspehe.

..Spoznavam, da sem si kljub vsemu 
naložil preveč ...“ je pripovedoval 
Jože Raišp. „Sedaj imam na skrbi še

počitniški dom v Seči, pa sem imel že 
doslej prepolne roke dela. In če so ob
veznosti prevelike, potlej človeku ne 
gre tako od rok, kot bi si želel..

„No, kljub vsemu beležite na pod
ročju aktivnega oddiha v Maribom 
prav lepe uspehe. Vse več je delovnih 
organizacij, kjer so se resno spoprijeli 
z vprašanji prostega časa zaposlenih, 
mar ne? “

„Res je, iz le ta v le to je več ljudi, ki 
jim je postalo aktivno razvedrilo vsak
danja potreba. Tudi naših sindikalnih 
športnih iger, ki smo jih razpotegnili 
praktično že skozi vse leto, se udele
žuje vsako leto več delovnih kolek
tivov. Lani 115, letos 140, prihodnje 
leto pa bo udeležba gotovo še 
večja...“

..Problemov je seveda veliko. Kateri 
so najbolj pereči? “

„Morda nam še najbolj primanjkuje 
potrebnih športnih objektov. Teh si
cer v Maribom ni malo, vendar jih sla
bo vzdržujemo ali pa sploh ne, zato 
mnogi komajda še dužijo svojemu na
menu. Glede na to so se nekateri ko
lektivi že odločili za gradnjo lastnih

športnih objektov. Tako ima tovarna 
TAM že svoj rekreacijski center, prav 
tako kolektiv MTT, pa Tovarna kos in 
srpov iz Lovrenca na Pohorju bo gra
dila svoja igrišča ... skratka vse več je 
delovnih organizacij, ki želijo zagoto
viti svojim delavcem in okoličanom 
vse možnosti za zdravo in prijetno raz
vedrilo v prostem času . .. ‘

„Pa kadri? Pravzaprav ti predstav
ljajo v Sloveniji problem številka ena 
na področju športne rekreacije ...? “ 

„Glede tega smo pri nas nekoliko 
na boljšem kot dmgod. Imamo štiri 
poklicne organizatorje rekreacije, kar 
je seveda še vedno veliko veliko pre
malo, poleg tega pa še 36 amaterskih 
organizatorjev rekreacije, od katerih 
imajo vsi ustrezno diplomo. Zaveda
mo se, da imamo še premalo šolanih 
ljudi, ki bi bili kos zahtevni organiza
ciji prostega časa zaposlenih. Zato 
bomo letos znova poskrbeli za tečaj 
za organizatorje rekreacije, poleg tega 
pa si zelo prizadevamo, da bi vse večje 
delovne organizacije končno zaposlile 
ljudi, Id bi se ukvarjali le z oddihom 
zaposlenih."

UL.

iz albuma
sindikalnih delavcev
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JOŽE RAIŠP



[ po sledeh dogovarjanja

1 DVE TRETJINI GLASIL V OZD IZHAJA NEZAKONITO!
1
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Čisti računi, dobri prijatelji, misel, ki ji bo vsak pritrdil v 
dnevnem življenju pa cesto iz lagodnosti ali kakih drugih 
razlogov nečesa ne naredimo, potem, ko pride do neljubih 
posledic pa se tolčemo po glavi in obžalujemo svojo malo
marnost.

Kakšno zvezo ima to z obveščanjem r delovnih organiza
cijah? Veliko, nespoštovanje dogovorov in določil je najpo
gostejši vzrok za težave in nepravilnosti, ki se tu in tam 
pojavijo v delovnih organizacijah ter, še huje, preti, da bo 
zašel ves sistem obveščanja v organizacijah združenega dela, 
ki smo ga sindikati dolga leta s tem postavljali na noge, v 
spor z družbo. Pa ne zaradi kakih vsebinskih razhjanj, pač pa 
zaradi nespoštovanja zakonov!

DOKUMENTI,
BREZ KATERIH 

NE GRE
Zakon o javnem obveščanju 

jasno pravi, da so izdajatelji gla
sil le-ta dolžni prijaviti sekreta
riatu IS skupščine SR Slovenije 
za informacije, tega pa kar dve 
tretjini delovnih organizacij v 
Sloveniji, ki izdajajo svoja gla
sila, ni storilo, čeprav je rok po
tekel že pred dvema letoma!

Najprej razčistimo dilemo (če 
sploh je), katera glasila je po
trebno prijaviti sekretariatu za 
informacije. VSA! Tudi ciklosti
rana, razmnožena v nakladi sto 
izvodov, ki jih dobe samo delav
ci, ki združujejo delo v tisti de
lovni organizaciji, ki izdaja svoj 
časnik. Postopek za registracijo 
takšnega glasila pa je povsem 
enak postopku za pridobitev do
voljenja in registracijo denimo, 
časnika DELO!

SKLEP O UREDITVI 
IZDAJATEUSKIH 

RAZMERIJ
Potem ko so se delavci dogo

vorili, da začno izdajati časnik, 
ki jih bo obveščal o celotnem 
dogajanju v podjetju, morajo 
najprej oblikovati in sprejeti 
sklep o ureditvi izdajateljskih 
razmerij med izdajateljem (de
lavski svet, osnovna sindikalna 
organizacija) in glasilom delovne 
skupnosti. Ta dokument sprejme 
izdajatelj-delavski svet ali osnov
na sindikalna organizacija. Sklep 
o ureditvi izdajateljskih razmerij 
je temelj tudi za druge akte, ki 
se nanašajo na glasilo. Med dru
gim določa naloge družbenega 
organa upravljanja glasila, ki ga 
•ustavljajo delegati izdajatelja in 
drugih družbenopolitičnih orga
nizacij v podjetju ter delegati 
uredniškega odbora in stalnih so
delavcev časnika, delovne zadol
žitve ter pravice in dolžnosti od
govornega urednika, brez kate
rega časnik ne sme izhajati, 
opredeljuje izdajateljeve finanč
ne obveznosti do glasila in do
loča krog prejemnikov. Še zani
mivost, ki jo marsikje radi spre
gledajo: vsak časnik mora imeti 
svojega odgovornega urednika, 
glavnega urednika pa lahko ima, 
lahko pa tudi ne. Pravice in dolž
nosti odgovornega urednika 
opredeljuje zakon o javnem ob
veščanju. glavnega urednika pa 
samo omenja. Glavni urednik ne 
sme prevzeti nobenih pravic in 
dolžnosti, ki po zakonu gredo 
odgovornemu uredniku, niti nje
gove pravice ne smejo biti v na
sprotju s pravicami odgovornega 
urednika, sicer krši zakon. Zato 
v delovnih organizacijah, kjer je 
odgovorni urednik mula. ki ji na- 
lože, da komaj nosi. glavni ured
nik pa skrbno bdi. da ne bi v 
časopis prišlo kaj, kar naj bi po 
njegovem mnenju ne smelo za
gledati belega dne (saj veste, 
konkurenca pa dober glas pod
jetja ipd.), ravnajo kar dvakrat 
narobe! Politično nesprejemljivo 
in protizakonito hkrati Po mne
nju sindikalnih in partijskih do
kumentov po ustavi, osnutku za
kona o združenem dolu in dru
gih naših političnih sklepih ima
jo delavci pravico in dolžnost ve 
deti vse; kaj je poslovna skriv
nost pa Zakon pove v nekaj vrsti
cah. Slabo gospodarjenje, malo
marnost in nesposobnost vse 
to opremljeno vrhu vsega z ime
ni krivčev, gotovo ni poslovna 
skrivnost!

TEMELJNA
VSEBINSKA ZASNOVA 

GLASILA
Drugi, to je najpomembnejši 

dokument, ki mu velja posvetiti 
res vso skrb, je temeljna vsebin

ska zasnova glasila. Ta doku
ment opredeljuje namen izdaja
nja glasila, izhaja pa iz načel 
naše samoupravne socialistične 
ureditve, iz. programov in drugih 
listin Zveze komunistov, zveze 
sindikatov, socialistične zveze 
delovnega ljudstva in zveze so
cialistične mladine, zakona- o 
združenem delu, zakona o jav
nem obveščanju ter samouprav
nih sporazumov in drugih samo
upravnih aktov organizacije 
združenega dela, ki izdaja glasilo. 
Vsi, ki v glasilu sodelujejo, pa se 
seveda morajo ravnati po ko
deksu novinarske etike, ki ni 
drugega kot zbirka določil, ki 
veljajo za kulturno vedenje v 
tisku in je sploh v skladu s sploš
no veljavnimi in vsem znanimi 
normami iz vsakdanjega življenja 
ter z naštetimi zakoni in spo
razumi.

Nadvse pomembno poglavje v 
temeljni vsebinski zasnovi glasila 
je tako imenovani predmet ob
ravnave. Tu naj piše, o čem vse 
bo časopis poročal, to je njegova 
vsebinska usmeritev in delovni 
načrti, ki sta ga dolžna izvajati 
uredniški odbor ter odgovorni 
oziroma glavni in odgovorni 
urednik časnika. Pri morebitnih 
sporih se ena in druga stran radi 
poslužujeta obtožb, da časopis 
ni objavljal določenih tem, ki bi 
jih moral, obravnaval pa je stva
ri, ki ne sodijo v pristojnost gla
sila združenega dela. Ko je od
bor za obveščanje, ki je najvišje 
družbeno telo, ki bdi nad glasi
lom, vsebinsko zasnovo potrdil, 
je to za uredniški odbor in odgo
vornega urednika „ustava“, od 
katere se ne sme oddaljiti ali pa 
jo enostavno celo prezreti! Geje 
temeljna vsebinska zasnova sla
ba, jo velja spremeniti in sprejeti 
novo. Ko je izglasovana, je te
melj, na katerem temelji glasilo.

PRAVILNIK 
O UREJANJU IN 

IZDAJANJU GLASILA
Nhsledtiji, tretji dokument, ki 

je potreben za registracijo gla
sila, je pravilnik o urejanju in iz
dajanju glasila organizacije zdru
ženega dela. V njem mora biti 
opredeljeno, kaj je časnik (infor- 
mativno-politično glasilo članov 
delovne skupnosti), kje ima svoj 
sedež in kdo ga predstavlja (od
govorni oziroma glavni in odgo
vorni urednik). V tem pravilniku 
je napisano, da za urejanje in iz
dajanje glasila skrbijo odbor za 
obveščanje, ki je sestavljen iz 
dveh delegacij (izdajateljeve in 
izvajalcev) in je najvišje druž
beno telo, ki bdi nad glasilom. 
Uredniški odbor sestavljajo od 
govorni oziroma glavni in odgo
vorni urednik glasila, ki ga (ozi
roma, ki ju) imenuje izdajatelj 
glasila, ter drugi člani, kijih ime
nuje odbor za obveščanje. Gani 
uredniškega odbora so dolžni 
sproti sodelovati z odgovornim 
urednikom pri načrtovanju vse
bine posamezne številke glasila 
ter mu pomagati pri izpolnjeva
nju temeljne 'ss-binske zasnove 
časnika, /a pomoč pri svojem 
dolu ima lahko odgovorni ured
nik še posvetovalni organ, zbor 
rednih sodelavcev glasila, ki mu 
prav tako pomaga pri uresniče 
vanju temeljne vsebinske zasno
ve časnika. Vsi sestanki so se
veda javni.

Največ nesporazumov je okop 
položaja odgovornega urednika, 
l o ni poklic, kot pn-ost ■ in na
pačno v časniku oglasni, jo orga
nizacije združenega dela. ko za 
potrebe svojega glasila v resnici 
iščejo referenta Za obveščanje, 
novinarje ali pa resornega ured
nika. Glgovorni urednik je funk
cija. Odgovornega urednika na 
predlog družbenopolitičnih or

ganizacij in po razpravi v delovni 
skupnosti ter skladno z mne
njem odbora za obveščanje ime
nuje izdajatelj. Niloge odgovor
nega urednika pa natančno opre
deljuje zakon o javnem obvešča
nju. Odgovorni urednik je iz
voljen samo za določeno dobo, 
ki pa mu jo izdajatelj po izteku 
seveda lahko podaljša ali pa tudi 
ne.

V tem dokumentu so še za
konska določila o sporočilu, od
govoru in popravku, ki so, ker so 
zakon, v predpisani obliki in vse
bini obvezna, nato določila o 
podatkih, ki morajo biti objav
ljeni v glasilu: kdo je izdajatelj, 
njegov naslov, ime in priimek 
odgovornega oziroma glavnega 
in odgovornega urednika, resor
nih urednikov, naslov ured
ništva, ime in naslov tiskarne, 
kraj in leto natisa ter višina na
klade. Kot zadnje ta akt oprede
ljuje še finančno poslovanje gla
sila. To zajema tudi honoriranje . 
prispevkov.

PRAVILNIK 
O NAGRAJEVANJU

Plačevanje člankov podrob
neje obravnava četrti dokument, 
to je pravilnik o nagrajevanju so
delavcev glasila, organizacije 
združenega dela. Tu je možen 
razpon od nič dinarjev navzgor. 
Vendar več kot sto dinarjev za 
tipkano stran tudi založbe od
štejejo le malokateremu znan
stveniku za delo, kije nastajalo 
precej dlje od časopisnega član
ka! Bržčas tudi ne kaže honori
rati prispevkov, kijih avtorji pi
šejo po službeni dolžnosti. Po 
službeni dolžnosti pa morajo pi
sati vsi, ki opravljajo delo, za ka
terega v sistemizaciji piše, da- 
morajo delavci biti z njim sezna
njeni. Cb tega člena ni v pravil
niku, vedite, da o tem govore vsi 
našteti dokumenti, ustava in 
sporazumi. Cb hočejo delavci sa
moupravljati - in to je njihova 
najvišja pravica in dolžnost - 
morajo biti obveščeni! O čem?
O vsem! Honorirajte torej repor
taže z izleta, fotografije ter se
veda strokovna razmišljanja, ki 
jra jih avtorji ne prispevajo po 
dolžnosti - denimo mnenje ka
kega inovatorja in podobno, ne 
plačujete pa računovodji, če po
sreduje razlago bilance!

VSI NA SEMINAR!
Mobilizatorsko geslo, ki ga 

lahko vzamete bolj ali manj res
no. Cb menite, da znate sami se
staviti zgoraj naštete akte, dajte! 
Ne nasedajte pa Specializira
nim'' pravnikom, ki vam sestavi
jo zahtevane dokumente za tri 
ali štiri nove tisočake.

Ker hočemo do novega leta 
pravilno registrirati vsa glasila or
ganizacij združenega dela, vi
dimo pa, da imate pri registrira
nju težave ter nočemo nekate
rim pomagati pri njihovem 
..skubljenju" glasil, ki so postav
ljena pred zakon, smo se v so
glasju z drugimi družbenopoli
tičnimi organizacijami in komi
tejem za informacije dogovorili, 
da bomo sektor za obveščanje in 
politično propagando pri repu
bliškem svetu Zveze sindikatov 
SJovenije, ki je zadolžen, da 
spremlja obveščanje v delovnih 
organizacijah, center za družbe
no izobraževanje pri RS ZSS ter 
republiški konferenci Zveze so
cialistične mladine Slovenije, re
publiški komite za informacije 
in delavska univerza „Tomo 
Brejc" iz Kranja pripravili deset 
do petnajst regionalno organizi
ranih seminarjev, na katerih vas 
bomo podrobno seznanili z na
šimi zahtevami, vam pomagali s 
primernimi osnutki in vam sve
tovali

Seminar bo trajal en dan in 
bomo o njem v DE še poročali. 
Začeli bomo predvidoma že pri
hodnji mesec in z njimi letos 
tudi zaključili. Po enomesečnem 
premoru bomo vztrajnejše ki no
čejo čistih računov, predali na
prej, kot določa ta Zakon

Cisti računi, to so tokrat ure
jeni dokumenti, ki so temelj za 
temeljito in pravo informiranje v 
delovnih organizacijah.

M. V.
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Srečko Mlinarič, sekretar RO 
sindikata delavcev kovinske 
industrije

SREČKO MLINARIČ: »Je! Za 
dokaz tole: 68 temeljnih organizacij 
združenega dela v kovinski industriji 
je ob polletju zabeležilo več kot 10 
milijonov dinarjev izgube. V celotni 
industrijski proizvodnji, ki je manjša 
za 1.1 odstotka v primerjavi z lan
skim prvim polletjem, je proizvodnja 
izdelkov za široko porabo manjša za 
2,6 odstotka, proizvodnja aparatov 
za gospodinjstvo za 16 odstotkov, 
reprodukcijskega materiala za 2 od
stotka. Kovinska industrija je proi
zvedla za 4 odstotke manj reproduk
cijskega materiala, industrija elek- 
troprevodnikov pa je zmanjšala 
obseg proizvodnje celo za 17 odstot
kov. Porast proizvodnje sredstev za 
delo — gre za 57 odstotkov — je po
sledica povečanega obsega proi
zvodnje v precizni mehaniki, med
tem ko je proizvodnja konstrukcij, 
strojev in naprav ter tirnih vozil 
manjša kot lani v prvem polletju. 
Čeprav resolucija daje strojegradnji 
poseben poudarek v družbeni, repro
dukciji!' se je zmanjšala proizvodnja 
v tej dejavnosti za i odstotkov, in to 
celo ob 5,2-odstotnem povečanju 
števila zaposlenih. Tudi v elektroin

kaže, da smo se pogovarjali j| 
gluhimi!

— Blagovna menjava s 
vendarle kaže sorazmerno (Iobre 
zuhate!?

✓
C

0.tii;!VIDA PRINČIČ: S plačil"0^ i 
lanenega aspekta so dosežena ■ | 
ugodna-razmerja kot lani. Neka ■. j 
premiki, ki smo jih dosegli v as°^, 
manu in v prilagajanju zahtevata J 
jega trgi^ lahko ugodno vplivaj0 j
bolj dinamičen razvoj blagovne® „ i 
jave s tujino, vendar bomo moral1’ 11jave s tujino, venoar bomo muio;-^ 
želimo obdržati sedanja razmerja *
jih celo izboljšati, tudi racionajC
sprostiti uvoz in ga bolj Pri\^, 
potrebam proizvodnje po reprodu 
cijskem materialu, kar nam bo ^ 
kakor omogočilo, da bomo lahko P^. 
večali obseg proizvodnje in še v 
namenili izvozu.

— Kje se kopičijo problemi? ^ 
šali smo mnenje, da gre za »starep'
bleme«.

SREČKO MLINARIČ: Gre
subjektivne pa tudi objektivne

Vida Prinčič, namestnica se
kretarja RO sindikata delav
cev kovinske industrije

Ta čas je že dovolj vzrokov za 
resen razmislek o gospodarskih gi
banjih glede na smernice v resoluciji 
o družbenem in gospodarskem ra
zvoju naše republike \ letošnjem 
letu. Mislimo na bolj ali manj znane 
podatke iz četrtletne bilance gospo
darjenja in tudi na zelo natančne po
datke iz polletnih obračunov. Prav z 
njimi so se v minulem tednu »spopri
jeli« člani republiškega odbora Sin
dikata delavcev kovinske industrije 
Slovenije, predsedniki občinskih or
ganizacij tega sindikata ter nekateri 
predsedniki sindikalnih organizacij 
iz delovnih organizacij.

Republiški odbor že poldrugo leto 
skrbno spremlja gospodarske tokove 
v kovinski industriji, opozarja na 
probleme in mobilizira vse družbe
nopolitične sile za uresničevanje sta
bilizacijskih hotenj v praksi, pri 
čemer znova poudarja, da je boj za 
stabilizacijo tudi boj za uresniče
vanje novih samoupravnih odnosov 
in predvsem dohodkovnih odnosov v 
združenem delu in v družbi.

Udeleženci posveta so bili kritični, 
včasih tudi polemični in ostri. Vse
skozi pa je v razpravi prevladovala 
misel, da se je potrebno tako organi
zirati za izboljšanje gospodarskega 
položaja v kovinski industriji, da 
bodo delavci kos vsem. tudi najtež
jim nalogam, saj je predvsem od njih 
in njihovega vpliva v prihodnje odvi
sno. kako in v kakšnih gospodarskih 
pogojih bodo gospodarili. Mi pa smo 
to priložnost izkoristili za to. da smo 
zastavili. nekaj vprašanj sekretarju 
republiškega odbora sindikata de
lavcev kovinske industrije Srečku 
Mlinariču in njegovi namestnici Vidi 
Prinčič.

— Če sodimo po gradivu, ki ste ga 
pripravili za posvetovanje, pa tudi po 
razpravi na posvetu, lahko rečemo, 
da je gospodarski položaj r slovenski 
kot inski industriji zelo resen. Je ugo
tovitev točna?

dustriji je v letošnjem prvem polletju 
manjša proizvodnja za 4 odstotke. 
Le industrija radijskih in telekomu
nikacijskih naprav in delov je pove
čala proizvodnjo za 6 odstotkov, pri 
čemer je celo za 1 G zmanjšala šte
vilo zaposlenih.

V našem sindikatu smo vse leto 
pozorno spremljali gospodarske to
kove v slovenski kovinski industriji 
in že ob petmesečnih podatkih opo
zorili. da uresničujemo začrtano ra
zvojno politiko le karzadeva plačilno 
bilanco, gibanja cen in v likvidnosti 
gospodarstva, medtem ko ne uresni
čujemo temeljnih zahtev po kako
vostni gospodarski rasti. Organizirali 
smo bazenske posvete v skorajda 
vseh občinah, se dogovorili o nalogah 
v stabilizacijskih prizadevanjih in 
hkrati še posebej opozorili, da je 
treba iskati rešitve za boljši gospo
darski položaj v večji produktivnosti, 
boljši organizaciji dela in predvsem v 
takšnem urejanju dohodkovnih od
nosov med bazično in predelovalno 
industrijo in med temeljnimi organi
zacijami združenega dela. kot so za
pisani v osnutku zakona o združenem 
delu. Obrnili smo se torej k sebi in 
začeli razčiščevati odnose v temelj
nih samouprav nih okoljih. Toda to ni 
dovolj in firedvsem zato poudarjam 
misel, ki je bila na posvetov anju zelo 
jasno izrečena, da morajo delavci 
dobiti odločujoč vpliv pri obliko
vanju gospodarskih pogojev in tudi 
ukrepov, ki še vedno ne vplivajo se
lektivno,« ^

VIDA PRINČIČ: »Ta čas ni naj
bolj pomembno, kakšen bo letošnji 
obseg proizvodnje, čeprav so gibanja 
zelo simptomatična. Zavzeli pa smo 
se za krepitev tistih dejavnikov v go
spodarstvu. ki kakovostno vplivajo 
na oživljanje proizvodnje. Vendar je 
treba povedati, da se pri iskanju ra
zlogov za slabe rezultate v marsika
teri delovni organizaciji sklicujejo 
predvsem na predpise, ki urejajo up- 
niško-dolžniške odnose; ponekod 
celo pozabljajo, da so vzroki za slab 
gospodarski položaj temeljne orga
nizacije združenega dela ali delovne 
organizacije že zelo stari in da so ra
zreševanje problemov odlagali in se 
zanašali, da jim bo kdo od zunaj ure
dil stvari.«'

— Kaj so po mnenju sindikata 
osnovni vzroki?

zloge težav, s katerimi se že ve0 j 
srečujemo v nekaterih delovnih j I <MtGUJtlllVŽ \ IILPstllVIIII kJVIV/T*-- ..,a

ganizacijah. Znan je primer Rud0! t
živega srebra v Idriji. Cimosa. ••• j 
hanotehnikc, Tomosa, Telcku® . 
nikacij — Iskra, Iskra — Prža ! 
TAM Maribor in drugih. V teh j 
merili se delov ne organizacije g°t0 0 
ne smejo sklicevati na predpi^ 
dolžniško-upniških odnosih. ‘r
blemi so stari.

Resnici 
sluti, da še

na ljubo pa je treba p0'^ 
e vedno nimamo urejc0

politike cen. Administriramo. K, 
pravimo... V črni metalurgiji jih P° 
lagajamo gibanju cen v ZRN. vedn0 
pa le takrat, ko gre za zvišanje. sa_' 
znižanja, kljub padcem cen na ne®, 
škem trgu. pri nas šc nismo dožive t 
To pa je tudi cokla za razvoj predel0 
valne industrije, saj nima »injekcij* 
— rečemo lahko tudi dogovorjen1 
meril — za svoj razvoj.

— Kako so se lotili sindikati tfj! 
vprašanj, zlasti zdaj, kit je pred 
osnutek zakona o združenem l'e

VIDA PRINČIČ: Temeljim s0ff
lotili sv ojih nalog v mariborski obd __  ..... tese®-ski organizaciji sindikata, na Jes°
cah, v Ravnah in v Škofji Loki. N*1!- ■ iVflP'več so seveda storili v tistih delo'0
organizacijah, kjer so povezo*1
javno razpravo o osnutku zakol® .

!e„,,or«g:združenem delu tudi z gospoda! 
razmerami, s prizadevanji za stat 
zacijo in za boljše gospodarje0) 
Tako so storili v LTH, v Železarni-®' 
senice. Železarni Ravne, v ru „,i. 
Mežica, v Cimosu. TAM IN DR 
GOD.

SREČKO MLINARIČ: Ne ®°'
remo pa biti zadovoljni z javno i
pravo v Iskri in tudi ne z razčiščeva 
jem dohodkovnih odnosov v tej^ 
stavljeni organizaciji združene? 
dela. Lahko tudi rečem, da se® ;| 
enem od sestankov koordinacijske?, 
odbora sindikata v Iskri občutil v 
kot malomaren odnos pri obrav°a H 
vanju življenjskih vprašanj delavce '
Ali lahko kdo reče, da je prav, 
temeljni organizaciji, ki posluje z 
gubo, dobi direktor 12.000 dvo
mesečnega osebnega dohodka, ®eie 
tem ko v tisti, ki dobro gospodah 
6000 dinarjev. Kje je nagrajeva0!. 
po delu? In ne samo po delu te®v^ 
tudi na osnovi poslovnih rezultat0 ! 
ki verjetno morajo biti med eleme a 
za oblikovanje dohodka delavcev 
poslovodnih delovnih mestih. AH J 
ob tem sploh še potrebno poudarja® 
da tudi z javno razpravo o osnU! ra 
zakona o združenem delu v ZP N 
nismo zadovoljni!?

če-v

SREČKO MLINARIČ: Iskati jih 
je treba predvsem v neupoštevanju 
načel o družbenem planiranju in v 
neurejenih dohodkovnih odnosih 
med bazično in predelovalno indu
strijo. Ko smo oblikovali naše sredn
jeročne načrte razvoja, smo ugotovili 
mnogo primerov, ko so v predelo
valni industriji načrtovali razvoj, ne 
da bi se vprašali, kje bodo dobili su
rovine in reprodukcijski material. V 
bazični industriji — gre za črno in 
barvno metalurgijo — so brez dogo
varjanja s predelovalno industrijo v 
Jugoslaviji spet načrtovali nekaj pov
sem tretjega. Opozarjali smo in še 
danes opozarjamo, da se ti načrti mo
rajo srečati, da jih je treba uskladiti. 
Toda že polnih pet let govorimo o 
tem, si prizadevamo za dohodkovne 
odnose med obema vejama in pou
darjamo skrb za krepitev lastne su
rovinske osnove, kar je pogoj za ra
zvijanje predelovalne industrije in za 
zdravo vključevanje kovinske indu
strije v mednarodno delitev dela, pa

— In kaj ste se dogovorili na P° 
svetovanju?

SREČKO MLINARIC: V sindi
katu se bomo zavzeli za preusmeri 
proizvodnje, za uveljavljanje 
hodkovnih odnosov in tudi za t3*5,
samoupravno organiziranost, ' . 
bodo delavci lahko dejansko vph ^ 
na pogoje in rezultate svojega de^. 
Dogovorili smo se za analizo pruogovoriu smo se za auu,,*-- , 
zvodnih programov, za m.e.dsed?ra. 
sodelovanje in tudi za politiko o 
Čanja sredstev. Vsak pozna sy°)e m0 
loge. Jasni smo bili in v bodoče bo ^ 
še bolj jasno imenovali vse, ki 
spoštujejo sprejetih dogovorov.

M. horvat

/ 0
7
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&gUVCI O SVOJEM DRUŽBENOEKONOMSKEM POLOŽAJU

Čigav je v resnici dohodek?
. Raziskovalni center za samoupravljanje je novembra lani 
Uvedel med delavci v slovenskem gospodarstvu anketo, s ka- 
tero je želel zbrati in preučiti njihova mnenja, stališča in 
ocene. V raziskavi smo se omejili na področje gospodarjenja, 
oo‘egalskih odnosov in rekreacije. Preučili smo mnenja in 
stališča slovenskih delavcev in skušali dognati, kako doživ
ijo naši delovni ljudje ustavne spremembe, kako se vključu- 
lejo v aktualna družbenoekonomska dogajanja in kako ob 
lent presojajo svoj položaj. V nekaj nadaljevanjih bomo po
dedovali glavne ugotovitve iz raziskave Te utegnejo bitiza- 
nirnive in koristne tudi v razmišljanjih, kako usmeriti akcijo 
za stabilizacijo v posamezni TOZD oziroma kako krepiti 
Soupravljanje v duhu ustave oziroma zakona o združenem 
delu.

V KOLIKŠNI MERI 
dELAVCI ODLOČAJO 

0 REZULTATIH 
SVOJEGA DELA

Ena od temeljnih ustavnih 
Ije V*C’ ^ P0(^roEno oprede
li4 2 zakonom o združenem 
Sdm Prav^ca delavcev, da go- 

Jklarijo z rezultati svojega 
p^3 in odločajo o dohodku. 
(e 0aaj in vloga delavca kot 
ei, ijnega subjekta družbeno- 
Sqdomskih in političnih odno- 
čey V naai družbi se je z uresni- 
(j, anierri te ustavne pravice še 
„ J^Pii- S tem je postal delavec 
jjii ec VSeh pravic in obvez- 

a ter odgovornosti, ki so po- 
žane z njegovim delom v 

Rženem delu. Ta položaj mu 
vj^otavlja, da na podlagi pra- 
stvi C*° z družbenimi sred- 
D uPravlja s svojim delom, s 
Pgoji tega dela kakor tudi z 
eSovimi rezultati. Merilo za 

htv?6^6 rezultatov dela je do- 
TOZD ^oseze P06311162113

^aziskava je pokazala, da je 
ganjenost z vsebino dohodka 

Erecej pomanjkljiva. 
a bi ugotovih, kaj si delavci 

Podstavljajo pod „razpolagati 
iih 0d*oča1i z dohodkom11, smo 
ii 0 vprašali tako, da smo 
Vq E^udili štiri različne odgo- 
4/®’ Pravdno je odgovorilo 
mer an^etir3nih. Čeprav je te- 

Ji to poznavanje vsebine ka- 
I^Sorije dohodek dokaj za- 
>evn°, je to vendarle nujno, 
^^reč hočemo zares ure- 

eno od temeljnih ustav- 
la Pravic delavcev — razpo- 
Ved j-6 2 ^°bodkom — morajo 
obrt*’- ^ dohodek je, kako se 
u ^ -ie> iz česa sestoji, kako ga 
SOtavljamo in na kai dplirnn.

EszFk arn° *n na ^ebma
dile

111 bolj pravilen, čimbolj iz-

^--ke v odgovorih niso potr- 
e domneve, da je odgovor

obražen je anketiranec. Rela
tivno največ pravilnih odgo
vorov sta posredovali skupini 
visokokvalificiranih delavcev in 
tistih s srednjo izobrazbo. Po
meni, da sta se ti dve kategoriji 
bolje od drugih poučili o tem, 
kaj je dohodek, kaj. so njegove 
sestavine oziroma kako se ta 
deli ipd., saj je bilo med njimi 
pravilno informiranih 52 %, 
medlem ko jih je med vodil
nimi, denimo, le 42 %. Ta poda
tek je sam pb sebi dovolj zgo
voren in najbrž ne potrebuje 
komentarja.

Kljub pomanjkljivemu po
znavanju vsebine oziroma se
stavin samega pojma „doho- 
dek“ pase po mnenju treh četr
tin anketiranih uresničuje 
ustavna zahteva, naj delavci od'- 
ločajo o rezultatih svojega dela. 
Raziskava je ob tem potrdila 
domnevo, daje precejšen razko
rak med dejanskim in zaželenim 
obsegom odločanja o dohodku. 
Ta je naj večji pri tistih sestavi
nah dohodka, ki so bile do 
ustavnih sprememb tudi sistem
sko oddaljene od neposrednih 
proizvajalcev, to je zlasti skup
na poraba (sredstva za otroško 
varstvo, zdravstveno zavaro
vanje, pokojninsko in invalid
sko varstvo) pa tudi zakonske 
in pogodbene obveznosti, nad 
katerimi delavci v preteklosti 
niso imeli kaj prida pregleda. 
Tako se dogaja, da so orebni 
dohodki še vedno dominantna 
kategorija, ko gre za odločanje 
o posameznih sestavinah do
hodka. Z doslednejšim izvaja
njem delegatskega sistema in z 
boljšim informiranjem bo zato 
potrebno zagotoviti večjo se
znanjenost in pregled nad ce
lome vsebino in nad posamez
nimi sestavinami dohodka. Raz* 
iskava je namreč potrdila

domnevo, da .je razkorak med 
dejanskimi in zaželenimi mož
nostmi razpravljanja o dohodku 
tem manjši, čimbolj je uveljav
ljen delegatski sistem oziroma 
čimbolj je razvito neposredno 
odločanje. Tam, kjer so zbori 
delavcev postali temeljna oblika 
za sprejemanje vseh pomemb
nejših odločitev, je zadovoljstvo 
oziroma strinjanje z obsto
ječimi razmerami naj večje. Ob 
tem velja opozoriti na misel 
enega izmed anketiranih pri 
drugih je morda izražena manj 
jedrnato, je pa vendarle za
znavna — da žive besede na 
zboru delavcev in stika s sode
lavci in delegati ne more nado
mestiti nobeno obvestilo, gra
divo oziroma informativni bil
ten.

KAKŠNE IN KOLIKŠNE 
SO REZERVE 

ZA URESNIČENJE 
STABILIZACIJSKIH 

PROGRAMOV
Odgovori, ki so jih posredo 

vali delavci, zaposleni v sloven
skem gospodarstvu kažejo, da je 
bila akcija za stabilizacijo v 
času anketiranja omejena na 
določeno strukturo ljudi. Kljub 
jasno opredeljenim stališčem, ki 
jih je sprejel RS ZSS, ko je po
zval osnovne organizacije sindi
kata in njihove organe, da je po
trebno zagotoviti temeljito raz
pravo med delavci, zlasti še iz 
neposredne proizvodnje, vodilni 
oziroma vodstveni delavci niso 
imeli odločilne besede zgolj pri 
pripravi osnutkov programov, 
marveč tudi pri njihovem konč
nem oblikovanju. Delavci z 
višjo izobrazbo oziroma vod
stveni in vodilni kadri so imeli 
po podatkih ankete tudi več 
priložnosti za poseganje v raz
pravo o uresničevanju sklepov, 
ki sojih sprejele TOZD v zvezi s 
stabilizacijo, medtem ko so bili 
neposredni proizvajalci z uresni
čevanjem teh sklepov zvečine le 
obveščeni

Po mnenju večine delavcev 
obstajajo v slovenskem gospo
darstvu za povečanje produktiv
nosti dela - kot enega temelj
nih elementov za uresničitev 
stabilizacijskih programov - še 
velike notranje rezerve. Pro
duktivnost dela bi bilo možno 
po mnenju treh četrtin delavcev 
znatno povečati zlasti s smotr
nejšim izkoriščanjem znanja za
poslenih in z bolj ustvarjalnimi

in boljšimi medsebojnimi od
nosi. To je sicer mnenje anketi
ranih, ki pa ga'glede na repre
zentativnost vzorca lahko po 
splošimo v mnenje slovenskih 
delavcev. Le malo manj kot tri 
četrtine jc takih, ki menijo, da 
bi bilo možno produktivnost 
povečati tudi z boljšim izkorist
kom delovnega časa ter z izbolj
šanjem delovnih metod in po
stopkov kakor tudi s tem, da bi 
bili osebni dohodki bolj odvisni 
od delovnih rezultatov. Naj
manj, še vedno pa več kot 50 % 
anketiranih.,meni. daje notra
nje rezerve za dvig produktiv
nosti treba iskati tudi v večjem 
izkoristku surovin in materia
lov. Medtem ko polovica naj
niže kvalificiranih delavcev ne 
ve, ali obstajajo možnosti, za 
smotrnejše izkoriščanje znanja, 
kar 00% delavcev z najvišjo 
izobrazbo meni, da so le-te 
znatne. Mnenje o možnostih 
boljšega izkoristka delovnega 
časa je razširjeno pri vseh kate
gorijah zaposlenih. Precejšnje 
razlike pa so v odgovorih glede 
možnosti znižanja upravno-re- 
žijskih stroškov. Medtem ko 
več kot polovica vodilnih ozi
roma vodstvenih kadrov sodi, 
da takšno znižanje ni možno, je 
domala tri četrtine delavcev v 
neposredni proizvodnji sodilo
nasprotno.

• Kar zadeva možnosti večjega 
izkoristka surovin, neposredni 
proizvajalci bolj od drugih kate
gorij delavcev sodijo, da so le-te 
precejšnje. V razmišljanjih p 
drugih možnostih, ki bi tudi 
prišle v poštev za dvig produk
tivnosti, so mnenja dokaj 
enotna. Večina misli, da se re
zerve gibljejo nekje med pre
cejšnje in zelo velike. Le v posa
meznih primerih jih uvrščajo 
med majhne in precejšnje. V 
nobenem primem niso delavci 
ponujenega odgovora glede no
tranjih rezerv ocenjevali kot ne
pomembnega s stališča dviga 
produktivnosti dela v našem go
spodarstvu.

Na splošno lahko ocene in 
stališča ocenimo kot dokaj re
alna. Notranje rezerve torej so! 
Treba bi jih bilo znati aktivirati 
torej predvsem z bolj smotrnim 
izkoriščanjem znanja in sposob
nosti, z* boljšim odnosom do 
dela, z večjo delovno disciplino 
in pristnejšimi medsebojnimi 
odnosi. Kjer bo delavcem uspe- ■ 
lo aktivirati te in druge rezerve, 
ki po njihovem mnenju niso 
ravno majhne, tam tudi finanč

ni rezultati ne bodo izostali. 
Marsikdo, ki danes dela z izgu
bo ali na robu rentabilnosti, bi 
prav v notranjih rezervah uteg
nil najti jj&t k uspešnemu po
slovnemu rezultatu. Najbrž niso 
vselej krivi le zunanji vzroki, če 
ne gre tako, kot bi si želeli, pa 
vendar vse preradi iščemo greš
nega kozla drugje in govorimo 
raje o objektivnih okoliščinah, 
neustreznih sistemskih rešitvah 
itd., kot da bi se razgledali 
okoli sebe in ugotovili, kaj 
lahko sami naredimo za stabili
zacija

KAKO BRZDATI CENE 
IN ZMANJŠATI 

ZALOGE
Glede tega, kako bi bilo 

možno najbolj uspešno zavirati 
naraščanje cen, prevladuje mne
nje, da bi bilo treba bolj dosled
no in z večjo mero odgovor
nosti izvajati že sprejete ukrepe 
in dogovore o cenah. Le neko
liko manj je takih, ki sodijo, da 
bi bilo potrebno poseči v nara
ščanje cen z zaostritvijo odgo
vornosti vodilnih in drugih vod- 
stvenih delavce.v ter občinskih 
skupščin in vseh drugih orga
nov, ki pripravljajo predloge 
oziroma utemeljujejo podra
žitve oziroma dajejo pristanek k 
predlaganim podražitvam. Rela
tivno malo podpore je bilo de
ležno mnenje, da bi rast cen 
lahko brzdali po samoupravni 
poti oziroma s stabilizacijskimi 
programi. Skoraj brez podpore 
je ostala včasih tako popularna 
zamrznitev cea

V odgovorih se na neki način 
odraža mnenje o neučinkovi

tosti samoupravnega urejanja te 
problematike pa tudi precejšen 
dvom v to, da bi lahko samo 
stabilizacijska prizadevanja za
vrta nenehno naraščanje cen, če 
ne bo obenem več odgovornosti 
tistih, ki nenehno prihajajo z 
novimi predlogi za podražitve, 
kakor tudi pri tistih, ki podra
žitve odobravajo.

V odgovorih na vprašanje, 
kaj povzroča naraščanje zalog v 
našem gospodarstvu, se največ 
anketiranih nagiba k mišljenju, 
da so temu krive nenehne po
dražitve. Ob tem kaže upo
števati zlasti mnenje, da so 
lahko za naraščanje zalog tudi 
drugi vzroki, med njimi zlasti 
premajhna usmeritev sloven
skega gospodarstva na jugoslo 
vansko tržišče in na tržišča de
žel v razvoju.

Delavci v celoti ocenjujejo 
dokaj pozitivno obstoječe mož
nosti kreditiranja končne po
rabe, saj so namenili le m l o* 
kritičnih pripomb načinu ir« po
gojem kreditiranja. Iz odgov * > 
lahko povzamemo, da so za čim 
višje kredite — tako tisti z viso
kimi kot tisti z nižjimi osebno / 
dohodki. Očitno oboji vidi;- - 
tem možnost za dvig standard-:-. 
Zato tistih z nizkimi osebnimi 
dohodki prav nič ne motijo 
visoki krediti za nakup avtomo
bilov. To bi se zgodilo morda 
tedaj, če bi bile uvedene ponov
ne restrikcije pri kreditiranju 
končne porabe, tako pa se za
dolžujemo pač vsi po vrsti. Za 
dolževanje nam je prišlo tako 
rekoč v navado in bi brez tega 
najbrž ne znali več živeti.

NADA MIKIČ-BULC

N4Š| PRIJATELJI IVAN JAGER

DE MORA BITI VODILO
sern SniC' na *jub° moram povedati, da 
stoj Pp8ovor 2 Ivanom Jagrom opravil 
dvem rv'f 2ato, ker sva se sestala med 
Šentja sejama občinske skupščine v 
in jijrIU' tlfugič pa zato, ker je kratko 
ostrin rnat0 PrevetriI DE s tolikšno 
I,Va nisem imel niti časa sesti.

daj raVnS6 d°ma iZ -Še,ntjur|a’ nek“Potem iate(J osnovne sole v Slivnici, 
delavecm*ad'nski, sindikalni in partijski
ovipk 2daJ sekretar v TOLO. Ne 
^ bop*1’ E?ve v obraz. Nekateri ga zato 
jo m J sP°štujejo, drugi mu to zameri- 
radi d sIednie sodijo seveda tisti, ki bi 
Ve^nJ diplomatsko uglajenostjo še 
nost; me8iili svojo bedo, nesposob- 

»M** peveda nedelavnost. 
vensk1S lrn’ da mora biti DE vodič slo- 
itiorauvU delavskemu razredu. Zato 
skj ra 1,1 glasnik tiste vsebine, ki delav- 
N kal-- zaoima- Če pustiva ob strani 
SedanjSna je DE bila-in se ustaviva pri 
Uvodn'rVSebini’ utoram povedati, da so 

1 1 dobro izbrani in aktualni. To

je pomembno, da delavec in sindikalni 
funkcionar .vesta, kaj je trenutno za slo
venski delavski razred pomembno. 
Uvodnik mora usmerjati vsebino dela.

Moti me dolžina sestavkov. Nekateri 
so odločno predolgi in po nepotrebnem 
razvlečeni. Morda ta kritika ni poštena, 
ker se sam nagibam k jedrnatosti, ven
dar sem prepričan, da se da tudi na 
kratko vse povedati. To omenjam zato, 
ker pogrešam več krajših poročil in 
vesti o dogajanjih v kolektivih in v 
osnovnih organizacijah sindikata.

Opis osnovnih organizacij, mislim 
tiste pod drobnogledom, mi ni všeč. Ker 
sem bil sam dolgo v toku sindikalnih gi
banj in poznam prenekatero osnovno 
organizacijo, kako dela in v resnici živi, 
preprosto ne morem verjeti, da so tiste 
pod drobnogledom resnično tako 
uspešne. Sama hvala in zadovoljstvo. 
Brez zamere, vendar se mi zdi, da ti za
pisi niso veren posnetek objavljene 
osnovne organizacije. Ker pa ni od

mevnosti med članstvom predvidevam, 
da že mora biti tako.

Osebno se bolj nagibam h kritičnim 
zapisom, kot so tisti o odnosih med 
članstvom, v kolektivu ali v občini. Žal 
se ne spomnim, da bi prebral kakšen 
podoben zapis o odnosih na višji ravni 
in ne samo o sporih med posameznimi 
vodstvi v kolektivih in delavci. Pri teh 
zapisih opažam, da so pogosto ozki, 
brez komentarjev o posledicah širšega 
družbenega pomena. Menim namreč, 
da je lahko takšen spor za peščico po
memben, če ni osvetljen s širših gledišč, 
dobi neresničen, preveč pomemben 
okvir. V nasprotnem primeru pa velik 
problem izgubi na teži, ker nismo pove
dali, da gre za spore in nasprotja tam, 
kjer trpi širša družba in ne samo peščica 
ljudi.

O novem zakonu o združenem delu 
je mnogo zapisanega. Tudi DE lepo 
spremlja razprave o njem. Zdi pa se mi, 
da bi lahko šli korak dlje. Pisali bi o za

konu, vendar le o posameznih alineah 
ali členih. O tistih, o katerih konkretno 
teče razprava. Tako bi se še bol j pribli
žali bistvu, na konkretnem primeru po

jasnili in razložili, za kaj gre. Delavec je 
zelo konkreten s svojo kritiko ali mnen
jem. Zato tudi želi konkreten odgovor.

Pa še en predlog h konkretnosti, Zakaj 
DP ne bi objavljala konkretnih napotkov za 
akcijo, ki sc je sindikati lotijo. Na primet. 
/daj teče akcija ozimnica. Zakaj v DE ne bi 
sindikalni funkcionarji osnovnih organizacij 
in tisti, na katerih ta akcija v resnici sloni, ne 
dobili konkretnih podatkov ‘o tem, kdc 
kaj proizvaja, kakšne so cene. Tako pa mora 
vsak sam iskati in spraševati, pri tem pa je 
pogosto tudi žrtev manipulantov. Predvsem 
pa bi s tem zadevo pocenili.

Menim tudi, da v DE manjkajo še drugi 
nasveti in napotki. Konkretno: predlog za 
sindikalni izlet. Zakaj ne bi objavili in pred
lagali smer izleta, ceno. važnejše kulturne 
spomenike in druge značilnosti in povedali 
približno ceno i/leta. Ne pozabimo, da so 
časi. ko smo organizirali izlete za »sprosti- 

1 lev «. že dolgo mimo. Naš delavec ne gre na 
i/let /ato. ker je zastonj, ali zato, da bi se tam 
napil. Hoče kulturno razvedrilo. Prepričan 
sem, da bi se ob organiziranju takšnih izletov 
morale bolj povezovati osnovne organiza
cije sindikatov in v nekem smislu prevzeti 
skrb za dobro počutje tovarišev in tujega 
kraja.

Pripombe imam tudi za športno stran. 
Dva. trije sestavki nikakor niso podoba de
lavskega športa, če vemo, da se je ta v zadn
jih letih še kako razmahnil. Tako imajo več 
delav skega športa drugi časopisi, nc pa naš, 
ki bi naj bil delavski.«
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TISKOVNA KONFERENCA

Otrok — naša vsestranska skrb
Že nekaj let praznujemo od 

4. do 10. oktobra v vsej državi 
Teden otroka. Kot vsa leta do
slej bodo tudi letošnjemu tednu 
dale družbene organizacije in 
ustanove v Sloveniji, ki skrbe za 
razvoj otroka svečan vendar 
predvsem deloven značaj. Prvi 
dan tega tedna je Mednarodni 
dan otroka, ki ga letos praznu
jemo 4. oktobra, zanj pa je 
UNICEF izbral geslo „Zajeti ne- 
zajete“.

„Z vsakoletno akcijo, spreje
to v okviru sveta za vzgojo in 
varstvo otrok Jugoslavije, želi
mo tudi v Sloveniji", je na ti
skovni konferenci, ki jo je mi
nulo soboto pripravil republiški

koordinacijski odbor Tedna 
otroka, dejala njegova predsed
nica Vida Rudolf, ,.pospešiti ši
roko družbeno akcijo za reševa
nje in zadovoljevanje otrokovih 
potreb. Želimo, da bi naposled 
ustvarili take družbene razmere, 
v katerih bo slehernemu otroku 
od rojstva naprej zagotovljeno 
primerno zdravstveno in social
no varstvo obenem s potrebno 
družbeno vzgojo in varstvom. 
Ne samo načelno; v številnih 
primerih so naloge že tudi v 
praksi tako zastavljene, da omo
gočajo skladen razvoj in zado
voljevanje osnovnih človekovih 
potreb, ki se v največji možni 
meri odražajo tudi v skrbi za

zdravo rast in razvoj našega na
raščaja."

Za letošnji Teden otroka je 
republiški koordinacijski odbor 
pripravil bogat program. Del 
praznovanja bo namenjen pred
vsem odraslim, imel pa naj bi 
vzgojni in delovni značaj; da bi 
začeli učinkovito odpravljati 
vse ovire na poti k ustvarjanju 
pogojev za zdravo in srečno rast 
vseh naših otrok. Drugi del 
praznovanja pa bo namenjen 
otroškim kolektivom. Prazno
vali naj bi ga otroci med seboj 
in skupno s svojima starši, men
torji, vzgojitelji in učitelji.

1. V.

r OD SOBOTE X PO SOBOTE

MED DELEGATSKIMI 
KLOPMI 

IN AKCIJO
Kmalu bomo dobili nov kazenski zakonik. V zvez

nem zboru skupščine SFRJ so že razpravljali o njego
vem predlogu in sprejeli njegovo besedilo ter obrazlo
žitve. Bistvena značilnost novega zakona, ki se tako 
usklajuje z novo ustavo, je v tem, da razmejuje pri
stojnosti med zvezo in republikami, se pravi, da omo
goča republikam, da ga dopolnijo s svojimi specifič
nimi določbami. Osnovna vsebina predloga zakona pa 
je v tem. da grtrdi na humanizaciji kazenske presije in 
na varstvu zakonitosti in varnosti samoupravne druž
be. Predlog zakona bo kmalu prišel tudi v razpravo 
republiških.skupščin, ki so p njegovem osnutku že 
izrekle svoje mnenje.

V minulih dneh je zasedala tudi slovenska skupšči
na, ki je glavno pozornost posvetila oceni izvajanja re
solucije o družbenoekonomski politiki v letošnjem 
letu in prav tako izrekla podporo sprejemu zakona o 
združenem delu. Oceno o javni razpravi o tem po- 
membnem zakonu so posredovali že v vseh republi- 
šk;h političnih organih, zlasti v sindikatih, te dni pa 
t Ji dokončno in obširneje v ZSJ. V slovenski skupš
čini so delegati predvsem usmerili zanimanje na poro
či: 'nošnjih gospodarskih gibanjih in izvajanju re-

”odatki kažejo, da se je v gospodarstvu za- 
ati na bolje, čeprav so seveda, zlasti zaradi 
.na obračunavanja dejansko ustvarjenega 

ut podlagi plačane realizacije, ostale neka- 
■ tnenitve, ki ne vplivajo stabilno na gospodar- 

; ,ove. V skupščinski oceni je zato prevladoval 
poudarek, da ob pozitivnih znamenjih v gospodarskih 
t • ' ''iih ne kaže spregledati vseh slabosti. Predvsem 
je še vedno močan pritisk na zviševanje cen, manj pa 
ga je pohekod čutiti v prizadevanjih za boljše gospo
darjenje in za povečanje storilnosti.

Širše zanimanje v jugoslovanski politični javnosti je 
minulih dneh zbudilo tudi posvetovanje v Cavtatu 

na temo »Socializem v sodobnem svetu«. Simpozija se 
udeležuje precejšnje število marksističnih teoretikov 
uz 30 evropskih držav, zanimanje za zastavljena vpra
šanja pa se odraža tudi v tujem tisku, še posebej v

C ______________

tisku komunističnih in socialističnih partij in strank za 
Zahodu. Simpozij ima po posvetu komunističnih par
tij Evrope in po zadnjih gibanjih in dogodkih v komu
nističnih partijah, delavskih in socialističnih strankah, 
velik pomen za krepitev tistih načel v mednarodnem 
delavskem gibanju, ki so dobila svoje priznanje in vel
javo že v berlinski deklaraciji. Večina referatov in 
razprav je usmerjenih h krizi sodobnega kapitalizma 
in uveljavljanju socialističnih sil v različnih razmerah 
delovanja ter možnostih njihovega tvornega in ena
kopravnega sodelovanja. V tem smislu je bil simpozij 
poskus teoretične sinteze in analize sedanjega tre
nutka v delavskem in socialističnem gibanju.

V Sloveniji še naprej velja veliko zanimanje za ši
roko zastavjjeno akci jo na potresnem območju v Po
sočju. Dnevna poročila kažejo, da.so rezultati zastavl
jene akcije po zadnjem potresu vsak dan večji. Ob 
pomoči JLA in delovnih organizacijah iz vse Slovenije 
ter ob široki solidarnosti delovnih ljudi, bo očitno 
možno prehiteti zimo in zagotoviti streho nad glavo 
najbolj potrebnim prebivalcem v porušenih krajih. 
Zastavljeni načrt 420 montažnih objektov bo tako 
očitno izpolnjen, saj na gradbišča, kjer pomagajo gra
diteljem vojaki JLA, pospešeno prihajajo prve mon
tažne hiše. Pri delih pa neposredno sodeluje 1500 

-kvalificiranih delavcev iz vse Slovenije.

Poveljstvo ljubljanskega armadnega področja je te
dni pripravilo v Mariboru posvetovanje o kulturnem 
delovanju in življenju v armadi, zato so mu na posv e
tovanju poleg že utečenih oblik, katerih središča so 
domovi JLA. iskali novih za uveljavitev neposredno v 
vojni enoti. Sodobna kulturna politika v armadi zasle
duje enake težnje, kot jih zasledujemo v vsej družbi, 
se pravi, da je poudarek na množičnosti in ustv arjanju 
pogoj jv za vsestransko aktivno udeležbo vojakov v 
vseh zvrsteh kulturnih dejavnosti. Predvsem so opo
zorili na pomembnejšo v logo knjižnic, njihov pestrejši 
izbor, opremo in prostore, pa tudi na aktivnejšo v klju- 
čitev televizije, radia in filma v že ustaljene oblike 
amaterskega umetniškega snovanja vojakov.

-Cink

V KOPRU:

Posvet
energe
tikov

KOPER, 28. SEPTEMBRA - 
Skoraj 150 strokovnih delavcev 
iz vse Jugoslavije, ki se v delov
nih in drugih organizacijah 
ukvarjajo s proizvodnjo in" 
vzdrževanjem parnih kotlov, se 
udeležuje X. tradicionalnega po
svetovanja, ki ga je tokrat v Ko
pru organiziral Jugoslovanski 
center za specializacijo kadrov v 
eneigetiki „ Jugoeneigetik" iz 
Beograda.

Na štiridnevnem posvetovanju 
bodo udeležencem spregovorili 
ugledni jugoslovanski strokov
njaki tega področja, med drugim 
tudi gostje iz Zahodne Nemčije, 
Belgije in Italije. Drugi dan sre
čanja si bodo v sosedni Italiji 
ogledali proizvodnjo in kotlarno 
tovarne barv VENEZIANI VER
NICI v Trstu. Gre za skoraj 
15-letna prizadevanja delavcev iz 
proizvodnje, znanstvenih in šol
skih ustanov ter inšpekcij na po
dročju proizvodnje industrijske 
pare in vzdrževanja teh naprav, 
da bi nenehno izpopolnjevali 
tehnološke procese in izmenjali 
izkušnje. Različni, pogosto za
stareli sistemi proizvodnje pare, 
pomanjkanje dobre strokovne li
terature in celo kadrov na tem 
področju so bili vodilo prizade
vanj, da bi kar najhitreje odprav
ljali problematiko na tem po
dročju, zlasti pa ob tem skrbeli 
za zmanjšanje onesnaženosti 
okolja.

Rezultati naših posvetovanj so 
vidni, je bilo poudarjeno na za
četku posvetovanja, saj se danes 
porabi na enoto proizvedene 
pare manj vode, goriva in že 
mnogo je bilo storjenega za či
stejše okolje. Prihranjena so bila 
znatna sredstva družbi, združe
nemu delu in pridobljena so 
mnoga znanja, ki so bila nekoč 
privilegij razvitih držav na svetu.

FRANC OBOLNAR

REKLI SO
MAHMUD BAKALI, pred
sednik PK ZK Kosova, na 
simpoziju o storilnosti dela v 
Peči:

Družbeni, in razredni pomen 
našega boja za večjo storilnost 
dela in za stabilizacijo gospo
darstva, ki se odpira predvsem 
na dejavnike storilnosti dela, je v 
dejstvu, da si za to prizadevamo 
hkrati z bojem za spremembo 
družbenega položaja delavskega 
razreda v samoupravljanju kot 
odločilne in prevladujoče druž- 
bcne sile v celoti in za obogati
tev njenega materjalnega polo
žaja. Večja storilnost dela je pri 
nas tako pogoj kot sad večje 
stopnje samoupravljanja - ugod
nejšega novega družbenega polo
žaja delavskega razreda

Zato je razumljivo, da morajo 
tudi naše akcije za yečjo storil- 
nosl dela - ob uporabi znanstve
nih dosežkov z vsega sveta - iz
virati iz socialističnih samo
upravnih odnosov, ki jih gra
dimo na temeljih ustave, in biti 
njihov organski del. Neposredno 
morajo biti povezane s skrbjo za 
nov, ugodnejši družbeni in mate
rialni položaj delavcev, s skrbjo 
za nadaljnjo humanizacijo pro
cesa dela, v katerem je delavec

subjekt in ustvarjalec ne sam0 
novih vrednosti, temveč tudi 
same organizacije dela, ustvarja
lec ne samo s svojim fizičnim in 
duhovnim delom, temveč tudi s 
svojo samoupravljavsko funkcijo i 
in v samem procesu dela. S tem j 
povečuje produktivno moč last
nega dela, kar je v njegovo mate
rialno in družbeno korist 
zumljivo pa je, da mora hkrati- 
uveljavljati dosežke sodobne teh
nike, tehnologije in organizacije 
dela.

MIKA ŠPILJAK, predsednik 
Zveze sindikatov Jugoslavije, 
na simpoziju o storilnosti 
dela v Peči:

Ko smo skupaj s SDK pregle
dovali poslovanje posameznih 
delovnih organizacij, smo ugoto
vili, da so razlike ogromne, če
prav gre za enake proizvode, 
enake pogoje in isto tržišče. Ne‘ 
katere med njimi dosegajo pet
krat pa celo desetkrat večji do
hodek kot tiste, ki poslujejo naj
slabše. To kaže, da imamo delov
ne organizacije z izredno dobro 
organiziranim delom, dobro teh
nologijo in dobrim samouprav
ljanjem. Vendar se te dobre iz
kušnje zelo počasi prenašajo z 
ene na drugo delovno organiza
cijo. Ne samo da strokovnjaki io 
delavci ne vedo za takšne do
sežke, temveč se ti dosežki celo 
zavestno prikrivajo, da se ne bi 
zvedelo, zakaj je nekdo slab. 
Zato bi morali vsi podpreti akci
jo za primerjanje rezultatov dela, 
da bi lahko vsi uporabljali izkuš
nje drugih. To bi bil velik prispe
vek v prizadevanjih za večjo pro
duktivnost.
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Doklej tolikšna potrata?
Pred poletnimi počitnicami 

so v skupščinah \eliko razprav
ljali o funkcioniranju delegat
skega sistema in s tem zvezi o 
delu delegatov v SIS. Ugotovi
tev, da so SIS del skupščinskega 
sistema, pa ostaja še vedno 
samo ugotovitev, kajti v politič
ni razvrstitvi je delo v SIS osta
lo nekako ob strani - morda 
zaradi nujnejših nalog morda pa 
tudi zato, ker so začele delovati

drugače, kot smo pričakovali.
Tako smo priče velikanskih 

stroškov, ki jih povzročajo SIS, 
in opozoril, da se izmikajo 
družbeni kontroli. To preprič
ljivo dokazujejo tudi rezultati 
njihovega šestmesečnega poslo
vanja. Zakaj je potrebno toliko 
časa od ugotovitev do ukre
pov? Ali se bo moralo v SIS 
zgoditi še kaj posebnega, kar ne

ustreza družbenim potrebad1) ^ 
da bodo v politični razvrstitv‘ 
lahko dobile tisto mesto, kij*111 1
po njihovem pomenu sodi?

Znamenja tudi pričajo, daje 
vzrok za težave pasivnost del6- 
gacij, ki bi morale delovati v, 
SIS, saj pogosto brez razprav<j 
glasujejo za sklepe, ki jim .P J 
predložijo strokovne služb6 
SIS.

Prijatelja spoznaš v sili
PIŠE: AZRA KRISTANClCw DIPL. PSIHOLOGINJA

, Jvlinili so že trije meseci, od
kar ležim na Golniku. Vendar 
me v tem času ni obiskal niti 
eden od mojih tovarišev v de
lovni organizaciji. Vem, da so 
zaposleni, da ima vsak svoje 
skrbi in probleme, da jim vedno 
primanjkuje časa, vendar bi 
bržčas kdo v treh mesecih le 
ahko prišel...“

Težko je človeku. Nihče ni 
prišel, da bi mu rekel vsaj nekaj 
vljudnostnih fraz, kot „Kako 
|e? Saj bo kmalu dobro!" kaj 
šele, da bi mu rekel „Čimprej se 
pozdravi, mi te pogrešamo, po
grešamo te kot delavca in kot 
ovariša, kot človeka!"

Nikogar ni bilo. In človek, ki 
ga pesti huda bolezen, raz

mišlja, da je po tolikih in toli
kih letih dela y istem kolektivu 
pač kot stroj, ki na nekem ser
visu čaka na popravilo (ko 
bodo iz uvoza prišli nadomestni 
deli), ljudje, ki jim je služil do
slej, pa razmišljajo, da bi bilo 
najbrž bolje kupiti nov stroj, ki 
bi še bolje služil in z vsemi do
sežki elektronike še bolj ubog
ljivo produciral za narodov bla
gor, z izrazi velike vdanosti, 
hvaležnosti ter zdravega zado
voljstva na obrazu. Vendar to 
ne gre — na veliko žalost neka
terih in nesrečo drugih.

Človek, hudo bolan, pa leži 
sam. Z občutkom, da ni niko
mur potreben, da je vprašanje, 
če je bil sploh kdaj komu potre

ben, ker sicer bi ga vsaj zdaj 
kdo prišel pogledat. In to gren
ko razmišljanje je marsikdaj 
hujše kot bolečine trdovratne 
in zahrbtne bolezni.

Nihče ni prišel k njemu, če
prav je ta človek tudi predsed
nik osnovne organizacije sindi
kata. .

Prišli pa so ga obiskat pred
stavniki kolektivov, s katerimi 
njegov kolektiv posluje. Torej 
poslovni partnerji, tovariši iz 
njegovega kolektiva pa nimajo 
ne časa ne volje. Žvižga se jim, 
kako se počuti njihov dolgolet
ni sodelavec. Kako pa se po
čuti, bodo občutili, ko bodo 
slej ko prej v njegovi koži.

Pravica do drugega 
delovnega mesta

VPRAŠANJE: Po končani vajenski šoli, kjer sem se izučil za 
elektrikarja, sem odšel na odslužitev vojaškega roka, po odslu
žitvi pa nisem dobil dela v svojem poklicu, zato sem se zaposlil 
kot NK delavec v Kočevju. Upal sem, da bom kasneje le dobil 
delo na delovnem mestu, ki ustreza moji stroki. Po štirih letih 
dela mi to ni uspelo, čeprav so v podjetju medtem sprejeli štiri 
elektrikarje. Zvedel sem. da imajo prosto delovno mesto elek
trikarja v drugi TOZD naše organizacije združenega dela, zato 
sem zaprosil zanj. Mojo vlogo so zavrnili z utemeljitvijo, da 
nimam prakse, zavrnili pa so tudi mojo prošnjo za mesto pri
pravnika za obratnega elektrikarja. Nato sem se vpisal na delo- 
vodsko šolo elektro stroke, podjetje pa me štipendira. Moja 
pritožba na delavski svet TOZD proti sklepu(s katerim je bila 
zavrnjena prošnja za delovno mesto obratnega elektrikarja in 
kasneje za mesto pripravnika za elektrikarja, je bila tudi za
vrnjena. Zanima me. če so v podjetju upravičeni zahtevati 
prakso za.elektrikarja, ker me štipendirajo za elektrodelovodjo 
ali imam pravico do delovnega mesta elektrikarja ali priprav
nika.

ODGOVOR: Ob enakih pogojih 
je vsako delovno mesto dostopno 
vsakomur, kar pomeni, da bi imeli 
tudi vi pravico do delovnih mest 
elektrikarja in kasneje obratnega

mate in tudi tega pogoja ne izpel" 
njujete, potem pristojni organ 
TOZD (in kasneje delavski ;iVOt 
TOZD) ni ravnal napak, ko vaše 
vloge in kasneje pritožbe ni rešilv 
vaš prid. Neupravičeno tudi zahte
vate delovno mesto pripravnika za 
obratnega elektrikarja, saj so p1'" 
pravniki lahko le osebe, ki po kom 
čani srednji, višji ali visoki š°h 
prvič stopajo na delo in delajo na 
določenem delovnem mestu, da bi 
si pridobili delovne izkušnje, d6" 
de na to, da niste končali nobene 
od naštetih šol in da tudi n(sje 
prvič stopili na delo, je stališ06 
pristojnih organov TOZD Pra" 
vilno.

L N. — Kočevje
elektrikarja, če ste zanje tzpolnje-. 
val vse pogoje. Ce je bil mimo 
drugih pogojev predpisan in zahte
van tudi pogoj, ki je zahteval dolo
čeno dobo prakse, vi pa prakse m-

kupon

PRAVNIK SVETUJE
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^OSLOVANJE V BOSNI IN HERCEGOVINI

dei Prav je zaposlovanje novih 
Hj avcev v prvem polletju v Bos- 

111 Hercegovini potekalo v

Mladi ostajajo brez dela
KOMISIJA PREDSEDSTVA SVETA ZSJ ZA ŽIVLJENJSKE IN DELOVNE 
RAZMERE O PRIPOMBAH NA OSNUTEK ZAKONA O ZDRUŽENEM 
DELU

rahnen°ma zapletenih pogojih
pa so se

sarajevskega
ggglSNlKA____________

Doo zmanjšale možnosti za za- 
in v°Varlje v drugih republikah 
no ^jini, je vseeno število na 
let]° delavcev v tem
n;0u Poseglo načrtovano stop
aj' v mesecu juniju je bilo v 
J, republik] zaposlenih 14.500 

^Judi kot decembra lani. 
če#« 'rrformaciji bosansko-her- 
daB. vskih sindikatov je rečeno, 
l9(je “do v prvih šestih mesecih 
u...Pripravnikov več z delovno 
Pouh0’. ad T7 %. Treba pa je 
Van1 ar't'’ da J6 st0Pnja poveče- 

Ja zaposlenosti pripravnikov

znatno nižja od skupne stopnje 
zaposlenosti, kar seveda kaže, 
da mladi strokovni delavci še 
vedno težko najdejo svoji iz
obrazbi ustrezno delo. /

Pri zasebnikih je zaposlenih 
29.656 ljudi, kar pomeni, da 
niso dovolj izkoriščene mož
nosti za večje zaposlovanje na 
tem področju. Letos narašča 
tudi število ljudi, ki iščejo zapo
slitev. Konec prejšnjega meseca 
je bilo v Bosni in Hercegovini 
105.690 ljudi, ki so iskali zapo
slitev. Med njimi je seveda naj
več nekvalificiranih delavcev. 
Več je tudi tistih, ki prvič išče
jo zaposlitev - kar 34,4 % od 
skupnega števila.

Temeljne organizacije zdru
ženega dela so letos zaposlile 
znatno manj delavcev kot v 
prvem polletju minulega leta. 
Na razpisana prosta delovna

Makedonski sindikati ocenjujejo javno
^ZPRAVO O OSNUTKU ZAKONA O 
ZDRUŽENEM DELU

Popolna podpora
Makedonski sindikati pripravljajo dva doku- 
cj eVta; vsebina prvega bodo predlogi in pobu- 
g 12 javne razprave, drugi dokument pa bo 

voril o nalogah sindikatov pri uresničeva- 
^ijoločil zakona________

^stmesečna široka in plodna 
zd P!ava 0 osnutku zakona o 
v ruženem delu, ki je potekala 
l^j^itaiujh organizacijah Ma-
poi^V11 v drugih družbeno- nov in organizacij, kjer delovni 
svoip u strukturah, je dobila ljudje in občani ne bi razprav- 
D(J, ^pno dejanje na zadnji ijali o osnutku zakona. V Make- 
_ et)m razširjeni seji sveta Zve- 

smdikatov Makedonije.

le--.a seji sveta, ki so se je ude- 

Maked?di predsednik CK ZK

rekoč ni organizacije združene
ga dela, krajevne in interesne 
skupnosti, strokovnega združe
nja, znanstvene ustanove, orga-

a°nije Angel Čemerski,

doniji je bilo več kot 7.200 se
stankov, na katerih je o osnut
ku zakona razpravljalo približ
no 700.000 delavcev in obča
nov. Delovni ljudje so v razpravi 

konkretnih rešitvah izrekliPredspH -i , . ’ o konkretnih rešitvah izrekli
^Blaal poPolno P0*?0™ idejnopoHtič-

kovslcj
^L Ma^d^^^Bo^^St"*^ n’m *n razrednim opredelitvam 
j^j^Un predsednik sveta ZSJ
Viti a so sklenili, pripra-
v t Va dokumenta. Prvi bo po- 
trn ^ predlogov, mnenj in pri- 

k osnutku zakona o 
“ženem delu, drugi doku-

nal*11 Pa prihodnje
v °®e sindikatov pri uresniče- 
e .1“ zakona in bo sprejet na 
.‘Prihodnjih sej sveta Zveze 

IV atov Makedonije. 
a seji so poudarili, da tako

v osnutku zakona. Za uspešno 
reševanje vprašanj, ki so se iz
kristalizirala v javni razpravi, pa 
je zdaj potrebna organizirana in 
intenzivna politična akcija To 
akcijo je možno uspešno uresni
čiti, saj je delavski razred tudi 
tokrat pokazal sposobnost in 
pripravljenost, da rešuje vse na
stale probleme. To pa seveda 
terja od sindikata, da se idejno, 
politično in kadrovsko čimbolj 
usposobi.

mesta sprejemajo delavce z de
lovnimi izkušnjami, kar povzro
ča pre livanje kadrov iz ene v 
drugo organizacijo, s težavo pa 
dobijo zaposlitev nezaposleni in 
predvsem mladina. Po drugi 
strani pa nekatere temeljne 
organizacije nimajo možnosti 
izpopolniti prostih delovnih 
mest, medtem ko ima samo
upravna interesna skupnost za 
zaposlovanje v evidenci tak ka
der, ki pa se noče zaposliti 
drugje kot v večjih središčih. 
Očitno je tudi. da temeljne 
organizacije taje zaposlijo 
moške kot ženske. p

_ \

PREDSTAVLJAMO 
VAM

Za novega sekretarja zvez
nega odbora sindikata delav
cev industrije in rudarstva 
Jugoslavije je bil izvoljen 
Franci Gorjanc, doslej zapo
slen v LIK Savinja Celje. Na 
novi delovni dolžnosti mu 
želimo veliko uspeha.
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Soglasje z dopolnitvami
Največ polemike v javni razpravi v delu osnutka zakona o 

združenem delu so povzročile 3 formulacije: prenehanje de
lovnega razmerja, ker delavec ne sprejme samoupravnega 
sporazuma, denarne kazni in status pripravnika O tem je 
komisija predsedstva Sveta ZSJ za življenjske in delovne raz
mere na zadnji seji izoblikovala dokončno stališče in hkrati 
predlagala, naj bi r zakon o združenem delu vnesli dopolnila 
o nekaterih temeljnih pravicah delavcev, ki pa v osnutku niso 
zapisane. Dpolnila zadevajo predvsem delovni čas, počitek in 
varstvo materinstva

V javni razpravi je bilo iz
rečenih veliko pomislekov, 
ker osnutek zakona predvi 
deva prenehanje delovnega 
razmerja po sili zakona ti 
stim delavcem, ki nočejo 
podpisati samoupravnega 
sporazuma o združevanju 
dela v temeljni organizaciji.
Kot argument so kritiki tega 
določila navajali, da sc lahko 
primeri, ko več delavcev ne 
bo zadovoljnih z rešitvami v 
sporazumu, tako da bi v 
praksi lahko prišlo do prene
hanja dela kar vsej skupini 
delavcev in do pritiskov, naj 
sporazum vendarle podpi
šejo.

Komisija je kljub temu so
dila. da je treba sprejeti to 
obliko prenehanja delovnega 
razmerja. Njeni člani so po
udarili, da je sporazum o 
medsebojnih razmerjih te
meljni akt, osnova za uved
bo delovnega razmerja in da 
ni mogoče šteti, daje zdru
žil svoje delo delavec. k: tega

dokumenta ne sprejme, ."s 
tem se krepi tudi odgovor
nost sindikalne organizacije 
za vsebino samoupravnih 
sporazumov, saj je sindikatu 
z. osnutkom zakona dana 
pravica, da sproži postopek 
za ponovno obiavnavanje 
sklenjenih samoupravnih 
sporazumov, če meni, da 
kršijo samoupravne pravice 
delavcev ter družbenoeko
nomske odnose, ki so dolo
čeni z ustavo. Nezadovolj
stvo skupine delavcev pa vse
kakor pomeni, da je treba 
sprožiti tak postopek.

Komisija je ugotovila, da 
so se v javni razpravi izrekli 
za denarne kazni dobri de
lavci. ki v tem ukrepu vidijo 
možnosti, da svoj kolektiv 
zavarujejo pred slabimi de
lavci. Komisija je menila, da 
je treba denarno kaznovanje 
sprejeti, vendar.pa bi morali 
določila zakona razširiti s 
tem. da bi določili najvišji 
možni znesek denarne kazni 
in njeno časovno trajanje ter

da bi opredelili namembnost 
tako zbranih sredstev.

Če bi obveljala sedanja 
formulacija v osnutku za
kona, bi prišli pripravniki v 
še bolj neugoden položaj, 
kot so zdaj. Predvideno je 
namreč, da jim preneha delo 
v temeljni organizaciji, če ni 
možnosti, da bi bili razpore
jeni na ustrezno delovno me
sto. Komisija je zato izobli
kovala stališče, daje priprav
niško razmerje delovno raz- 
meije za nedoločen čas in 
da ga potemtakem ni možno 
prekiniti, če v organizaciji ni 
ustreznega delovnega mesta, 
možno pa ga je prekiniti le v 
primeru, če pripravnik v pri
pravniški dobi ne zadovolji v 
strokovnem pogledu.

Komisija tudi sodi, naj bi 
nočno delo obravnavali kot 
poseben pogoj dela in naj bi 
uvedli skrajšani delovni čas 
kot poln, če to zahtevajo de
lovne razmere in nevarnosti 
na delovnem mestu. Med 
številnimi konkretnimi pri
pombami naj navedemo še 
naslednje: delavec ima pra
vico, da se pritoži na vsak 
sklep, ki obravnava njegove 
pravice, dolžnosti in odgo
vornosti. Ta formulacija bi 
morala po predlogu komisije 
nadomestiti sednjo: delavec 
ima pravico, da zahteva var
stvo svojih pravic. M. K.

10 ZVEZNEGA ODBORA SINDIKATA 
INDUSTRIJI O »MESNI KRIZI«

DELAVCEV V KMETIJSTVU, ŽIVILSKI IN TOBAČNI

Polovični ukrepi — polovični rezultati
Zakaj ni dovolj mesa? Na to vprašanje je skušal odgovoriti tudi 

izvršni odbor zveznega odbora Sindikata delavcev v kmetijstvu, ži
vilski in tobačni industriji Jugoslavije, na seji, ki je bila pred dnevi v 
Zagrebu. V vseh dosedanjih razpravah o tem vprašanju so omenjali 
tako imenovana ..sistemska vprašanja", še zlasti odnose med pro
izvajalci in predelovalno industrijo ter vpliv zunanjih dejavnikov. 
Enako mnenje je bilo slišati tudi na seji izvršnega odboru tega 
sindikata, vendar s pripombo, da to niso edini vzroki.

Dejstvo je, da počasi uveljav
ljamo sistem dogovarjanja, ki bi 
zagotovil stabilnejše pogoje go
spodarjenja v živinoreji za daljše 
obdobje. Gospodarstvo v svetu 
še zmeraj ni splavalo iz večlet
nih gospodarskih težav, kar je 
povzročilo zapiranje tujega trži

šča. otežilo prodajo živine in 
mesa. Vse to je škodljivo vpli
valo na razvoj živinoreje, s tem 
pa tudi na pogoje gospodarjenja 

v klavniški industriji. Parcialne 
sistemske rešitve in ukrepi, ki 
smo se jih lotili, da bi ustvarili 
stabilnejše pogoje gospodarjenja

v živinoreji, so dali nekatere re
zultate. vendar niso ustvarjene 
trajnejše možnosti za hitrejši 
razvoj te kmetijske veje. Tudi 
prizadevanja, ki so bila usmer
jena k samoupravnemu organi
ziranju živinoreje v reproduktiv
no celoto, so dala samo delne 
rezultate, in to zavoljo zelo 
slabe organiziranosti te repro
duktivne celote, ki je, lahko re
čemo. na najnižji ravni v agro- 
kompleksp, saj je v njem največ 
problemov, kot je poudaril 
predsednik zveznega odbora 
Vašo Prodanovič.

takšno stanje, obremenjeno s 
skoraj istimi problemi, terja da sin

dikat tej grupaciji posveti posebno 
pozornost. Rezultati bodo opazni, 
kot je dejal Vašo Prodanovič, ko 
bomo hkrati s sistemskimi ukrepi 
uveljavili tudi druge, kot so, denimo 
družbeni dogovori med organizacija
mi združenega dela.

Na seji so razpravljali tudi o ana
lizi javne razprave o osnutku zakona 
o združenem delu in pri tem navedli 
več pripomb in predlogov iz temelj
nih, organizacij združ.enega dela s po
dročja agroindustrijskega kom
pleksa. Poudarili so, da je zelo po
membno, ker so delavci v organiza
cijah združenega dela agroindustrij
skega kompleksa hkrati z razpravo o 
osnutku zakona že začeli spreminja
ti dosedanje odnose.

V. M1LJEVIČ

strokovnjak opozarja na pravice in dolžnosti

ČEMU KRATKI STIKI?
vsg'* lno je načelo, ..kadri rešuje 
Pot '» Realizacija kadrov je goto’ 
Pri’Z? *cateri uveljavljamo varsb 
deb papredek produktivno: 
benjh f re^vanja tehničnih in dru 
*!adrovVpra^an- Velika specializaci 
strok™, ?? ustvarja tudi zaprto 
dela vVn'1^COv ‘n njihovih rezultati 
podroAi °žia7 strokovni a in poklici 
tudi zaPrtostjo nastaja
PtenlpS - 0vire za medse boj 
m;.,, anje in za konstruktivnemisij,
oblik’e *S00Peracije in različ 
Ulov jfuruienega reševanja prob 
Potreba ^ kot 20 let je aktual 
kov t?: P.?, Posebni vrsti strokovn
■Keraliap. n/L^atko imenujeI

tov (ipiQanje “n vgrajevanje rezul 
imenujaspecialistov v celoto, ki 
ijavjja^?,0 »sistem uspešnega u

^liavtf V ^v’ci že več h 
Pfimern? Prakso, da pri i 
C * "esreč enake ali
^vni^aV‘-SkuPino -4 di? k°v, ki v 6 do 8 m<

iščejo vse primere nesreč. Njihove 
ugotovitve dobijo obliko ..pravilnika 
o varnem delu, nameščanju in 
vzdrževanju delovnih naprav". Taki 
pravilniki so potem osnova za 
inšpekcijo varnosti pri delu, za var
nostni pouk in osnova za organiza
cijo dela, ki upošteva varnost.

Tako prakso smo pred 10 ali 15 
leti imeli tudi v Zavodu SR Slove
nije za varstvo pri delu, ko je bilo 
urejeno finansiranje raziskovalnih 
nalog za potrebe varstva pri delu. 
Potem pa je to presahnilo, ker so 
presahnili viri financiranja.

Naslednji primer raziskovalnega 
dela zasledimo v Nemčiji. Vzemimo 
samo primer proučevanja eksploziv
nosti prahu, ki ga vodi poseben stro
kovni odbor, ki šteje 18 do 26 čla
nov; eksplozivnost prahu proučujejo 
laboratorijsko, poleg tega pa tudi 
proizvodno-operativno in konstruk
tivno. Vsako drugo leto zberejo ugo
tovitve ter izdajo navodila z začasno 
veljavnostjo za varno delo Šprahom. 
Proučevanje eksplozivnosti prahu ni 
enkratno raziskovalno delo, temveč

je trajna naloga, ki poteka skozi več 
let in se obnavlja. Skratka, proces 
raziskovanja se ne končuje niti ne 
prekinja, še posebno ne zaradi po
manjkanja denarja. Koncentracija 
raziskovalcev skozi več let na istem 
področju raziskave stopnjuje raz
iskovalne uspehe, raziskovalno delo 
samo, obenem pa zelo olajšuje pre
nos ugotovitev v prakso brez poseb
nih posrednikov. Konstrukcijski bi
roji, ki razvijajo nove delovne na
prave in priprave, upoštevajo nove 
standarde pri konstruiranju naprav 
in priprav.

Pri nas tudi tega nismo rešili. Pre
puščeni smo iskanju, prevajanju in 
dopolnjevanju standardov, samo 
lastnega trajnega raziskovalnega dela 
ne poznamo.

Tega nimamo - imamo pa nekaj 
drugega. Številne simpozije in ni no
bena redkost, da dobimo za dva ali 
tri dni trajajoč simpozij tudi do 35 
referatov. Referati so zanimivi, ven
dar neusklajeni, da si je težko pred
stavljati njihovo uporabnost, še 
manj, da bi bili izpeljani do tiste 
stopnje, ko bi jih lahko uveljavljal

kol standarde in predpise za kon
strukcije, rekonstrukcije.'mehaniza
cijo, avtomatizacijo ali drugačne m- 
stemske rešitve. Vse tisto, kar bi 
moralo vodstvo simpozija opraviti 
kot organ, ki posplošuje, usklajuje 
in poskrbi za učinkovito pot uve
ljavljanja v praksi, ni opravljeno. Re
ferati tako obtičijo v predalih in v 
arhivih. Ni nam žal sredstev, ki smo 
jih vložili v simpozije, žal pa nam je 
denarja za uveljavitev rezultatov 
simpozijev.

Tako nastajajo kratki stiki v raz
iskovalnem delu. pri vodenju in 
usmerjanju raziskovalnega dela in 
pri prenašanju sadov raziskovalnega 
dela v prakso. Kaj storiti? Odgovor 
je samo eden: dokler bo raziskoval
no delo administrativno in ne samo
upravno urejevano, dotlej bodo upo
rabniki rezultatov zelo težko zago
tavljali prenos rezultatov raziskav v 
prakso. To pa je tudi razlog, zakaj 
produktivnost dela skupaj z var
nostjo pri delu, ki pomeni velik vir 
notranjih rezerv za izboljšanje pro
duktivnosti, ne more hitreje na
raščati.

sprašujete ^%ttg0yarjamo

Prosim za pojasnilo na naslednji vprašanji:
- Kako je urejen regres za prehrano med delom sedaj, ko 

ta sredstva niso več materialni strošek?
Ali se regres za prehrano odšteje tudi v primeru držav

nega praznika, če le-ta pade na delovni dan ?

Odbor sindikatov Slovenije za samoupravno sporazume
vanje o delitvi dohodka in osebnih dohodkov pojasnjuje:

- Sredstva regresa za prehrano med delom v letu 1976 
res niso več materialni strošek, ampak gredo iz dohodka 
TOZD, ki pa je obdavčen. Da ne bi bila sredstva regresa za 
prehrano med delom obdavčena, je republiški svet ZSS pred
lagal izvršnemu svetu SR Slovenije, naj sproži postopek za 
spremembo zakona o odbitnih postavkah iz dohodka TOZD, 
ki niso obdavčljive. Izvršni svet SR Slovenije je že začel 
postopek za spremembo omenjenega zakona, tako da bodo 
TOZD pri obračunu davka iz dohodka že letos upoštevale 
sredstva regresa za prehrano med delom kot odbitno po
stavko.

V sindikalni listi za leto 1976 je zapisano stališče, da 
do regresa za prehrano med delom niso upravičeni delavci za 
tiste dneve, ko niso na delu, to je v času dopuStov, bol
niškega staleža, službenega potovanja in prostih dni. Iz nave
denega torej sledi, da delavcem ne gre regres za prehrano 
med delom v času državnih praznikov, če padejo na delovni 
dan, ker so ti dnevi dela prosti, in seveda če delavec na ta 

dan ne dela. V primeru, da delavec na dan državnega praz
nika dela, mu gre regres za prehrano v višini kot za druge 
delovne dni.



DE ljudje med ljudmi oktobra 1976

Iz ruševin v nove hiše

Kljub razmajanim hišam so si 
do zadnjega potresa prebivalci 
Podbele pripravljali hrano v ku
hinjah. Danes hiš ni več, priko
lice, v katerih živijo, pa niso vse 
opremljene s plinskimi štedil
niki. Tako so odvisni od tistega, 
kar jim nudijo drugi. V Podbeli 
za prehrano vaščanov skrbijo 
vojaki, ki jim trikrat dnevno 
razdelijo topli obrok.

Posočje je te dni veliko in 
živahno gradbišče. V vseh 
vaseh, ki jih je prizadel po 
tres, hrumijo stroji. Gradbe
ni delavci iz vse Slovenije 
obnavljajo vasi in hiše od 
Nove Gorice, Idrije do Ko
barida in Bovca. Podoba šte
vilnih krajev se spreminja iz 
dneva v dan iz ure v uro.

Podbela pri Kobaridu je 
vas, ki so jo poleg Breginja 
zadnji potresni sunki najbolj 
prizadeli. Danes vasi praktič
no ni več. Od štiriinpetdeset 
hiš bodo popravili le štiri, 
druge so določene za rušenje 
in 28. septembra (tega dne 
smo bili v Podbeli) jih je 
ostalo za rušenje le še nekaj. 
Tam, kjer je stala vas, je se
daj planota, kjer pa stroji že 
kopljejo jame za temelje no
vih montažnih hiš. Prvi te
melji so žc pripravljeni in ča
kajo montažne elemente.

In ljudje? Marsikatera 
solza je stekla po zgubanem 
licu starih vaščanov, ko je 
namesto hiše ostal prazen 
prostor. Novi temelji pa so 
kljub vsemu vzbujali novo 
upanje.

A. Agnič
~~4 1 ____

Vsaka malenkost iz stare hiše je za prebivalce dragocena, čeprav še 
tako nepomemben kos lesa.

Razumljiva je žalost in obup va
ščanov Podbele, ko gledajo ru
šenje svojih nekdanjih razmaja
nih in napol podrtih domov. 
Optimističen je le pogled na ka
mione in delavce, ki vozijo in 
raztovarjajo opeko, ki bo del 
njihovih novih domov, varnosti 
pred mrazom in zimo. V Pod
beli so prej začeli graditi kot ru
šiti.

2. oktobra 1976 stran

neoba
in samoupravljanje 
— Kaj bo ugotovila občinš

Vojaško hrano vsi vaščani zelo hvalijo, čeprav to ni kosilo za domačo 
mizo.

Splošno gradbeno podjetje Hrastnik se je 
razvilo iz nekdanjega obrtnega podjetja. Kot 
kaže, je ob hitrem razvoju vodstvo pozabljalo 
na samoupravni razvoj, zato kolektiv zdaj nima 
urejenega niti enega samoupravnega akta. Še 
pred nedavnim so zaposlovali blizu 800 delav
cev, in reševali druge, zdaj po mnenju računo
vodje žive na robu propada. Pred letom dni je 
prišlo do odkritega spora med direktorjem in 
štirimi vodilnimi delavci. Spor se je tako raz
mahnil, da ganiti kolektiv niti komunisti niti 
sindikat ne morejo več zgladiti.

VČERAJ HVALILI,
DANES KRITIZIRAJO

Kakorkoli že, razmere v Splošno gradbenem 
podjetju Hrastnik so tako zavozlali, da kolektiv 
stoji ob robu prepada. Zaradi notranjih trenj 
med vodilnimi delavci je ob pomanjkanju naj
osnovnejših samoupravnih aktov zavladala 
anarhija. Po izjavi računovodje naj bi poslovali 
z velikansko izgubo, v resnici pa nihče ne ve, 
kako in kaj. Sprti vodstveni delavci vsak po 
svoje utemeljujejo svoje vedenje, in ravnanje 
med operativo je zavladala nedisciplina, osnov
na organizacija in sindikat pa se ne moreta 
odločiti za carski rez.

„Očitajo mi, da sem proti samoupravljanju 
in da sem izsiljeval razmah kolektiva," priza
deto pravi direktor I. Logar. „V kolektivu sem 
od šolskih klopi in vem, kaj zmore. To smo 
tudi dokazali. Ničesar nisem delal na svojo 
pest, v vsem sem imel podporo vodstva in ko
lektiva. Za uspešen razvoj so me hvalili in trep
ljali po ramenih. Nekateri od teh me danes za 
to kritizirajo. Nimam kaj skrivati, ne pred ko
lektivom ne pred družbo. Vedno sem in bom

zahteval dosle ^it,^ anJe samoupravnega 
življenja. Kriv P sHo^ Sem se preveč zana
šal na posame^.jjo^ službe, ki bi mo
rale enako odgo njS() etl za zakonodajo in 
poslovanje, Pa, .jih j0 0r’le- Ko sem to od 
njih zahteval, 1® L«,(|a P°ra in očitkov, da 
sem proti ^ Za „trdo‘‘ roko,
da hočem biti. tam me je, vendar
moram priznat1, ^ ^tokovnih službah 
niti sam ne veII|l|)(itnati nHUtn° P°djetje stoji. 
Enako sram i*61 a kolektiv še danes
nima niti eBeSav(1#al:ta’ V 
lanega samoupra dvJ* •.. ‘

)VN1 TIMat^tjrih
nC^jei

1 Potankosti izde-

PONO
Posebna ko*111

da bi raziskal3 jjnj^dajšnji
zadovoljila kolejj^tih
cev, občinska ca
čarno, še ni

Dipl. inž. M. * j, |t) .vodja tehnično ko-
tercialnega

lenoval kolektiv, 
le razmere, ni 

vodilnih delav- 
tiasu, ko to poro-

služb, dipl

■»c. “■crf-sektorja, F. 
kadrovskega se 
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rala ne dovoljni6’^. 1 sokrivi propadanja 
kolektiva, ket ^ up0v aresničevati že spre
jetih sanacijski11 jj se več, trdijo, da so 
pravočasno 0P0‘j|)jia £varnost, da pa vod
stvena skupina ”skuPnega jezika", da 
je tovariš direk* , sPrejeta stališča svo
jevoljno spretni11) ij fvoje razlagal samo
upravnim organ0 Aktivu. „Zaradi ne

vzdržnih razmer smo se omenjeni štirje podpis
niki februarja odločili za kolektiven odhod iz 
kolektiva, če zadeve ne uredimo v prid kolek
tiva. Dolgo smo opozarjali na nevarnost, 
konjunktura v gradbeništvu je padala, manjka 
nam strokovnjakov in tehnične opreme, gospo
darili pa smo še vedno, kot da bi bila konjunk
tura na višku," pravi F. Ocepek, vodja računo
vodstva. „Bistvo nesporazumov je v različnem 
razlaganju in razumevanju problemov. Ob pol
letju smo imeli po plačani realizaciji 515 mili
jonov starih dinarjev izgube, septembra pa že 
skoraj milijardo. Drži, da izguba ni tolikšna, 
ker niso upošte tani vsi faktorji, vendar je stanje 
zaskrbljujoče. Mi smo dolgo opozarjali. Ob fe
bruarskih obljubah smo kolektivni odstop 
umaknili, ker pa zadeve ^ zdaj niso razčiščene, 
smo sklenili, da bomo vsi štirje odpovedali z 
oktobrom letos. O tem smo obvestili vse pri
stojne forume, ki smo jih že poprej seznanili z 
dejanskim stanjem . . .“

KDO BO KOGA
Res je, omenjeni štirje podpisniki so doku

mentirano pojasnjevali svoj ultimativni odstop 
ter - vsaj tako se zdi — svojo poročilo spravili 
pod okrilje sklepov članov ZK.

,,Za to poročilo sem zvedel šele mnogo 
pozneje," trdi inž. J. Smuč, sekretar sveta kon
ference ZK v SGP Hrastnik. „Nobena skupina 
se več ne bo skrivala za interesi kolektiva. Vsaj 
nam je stvar zdaj že mnogo jasnejša. Ko smo 
komunisti zahtevali, ponoven razpis za vsa vo
dilna delovna mesta, in da je treba prijavljene 
oceniti tudi z moralnopolitičnega aspekta, so 
bili vsi vodilni enotni v tem, da razpis ni po
treben. Podpisali so celo izjave, kako dobro so-

Sekretar ZK Direktor

delujejo. Potem je prišel februarski ultimat šti
rih, zdaj pa zopet ultimat. Nihče ne bo z ulti
mati kolektiva vodil v neznano . . . Kar tako, 
kot se bo komu zljubilo, pa tudi ne bo za
puščal kolektiva, ne da bi prej za sabo vse po
čistil in uredil. Nekaj je očitno: sedanje vod
stvo ne more več voditi kolektiva v tej zasedbi. 
Imenovali smo komisijo, kije zadevo raziskala. 
Zdaj končuje z delom še občinska komisija. Ko 
bodo znane tudi ugotovitve te komisije, bomo 
sprejeli sklepe in jih bomo dosledno spoštovali. 
Direktorjeva napaka je očitna: ni bil dovolj od
ločen pri izpolnjevanju nalog podrejenih vod
stvenih kadrov oziroma strokovnih služb. Če bi 
bil odločnejši, bi danes, po tolikih letih samo
upravljanja in ob tolikih strokovnjakih imeli 
vsaj en samoupravni akt, na katerega bi se 
lahko oprli . . .“

KDO SE IGRA S KOLEKTIVOM
„Sindikat in kolektiv sploh ni seznanjen z 

dejanskim stanjem. Pisma in poročila si po
šiljajo mimo nas, največ zvemo zunaj kolek
tiva," pravi L. Krpič, predsednik sindikata. 
„Trdim, da se vodilni ne morejo več igrati z 
usodo 600-članskega kolektiva in njihovih dru
žin. Mi dvomimo, da bi bilo vodstvo v sedanji 
zasedbi sploh sposobno zadeve sanirati. Minilo 
je leto dni, pozabljene so obljube in zagotovila, 
spori so še globlji, kolektiv pa je to leto pre
živel. Vtihotapila se je anarhija, na delovišča 
nedisciplina. Vsak je začel delati po svoje in 
zase, za to pa ni kriv zidar ali tesar na zgradbi, 
temveč nedisciplina v vodstvu. Marje pomožni 
delavec na gradbišču kriv, da imamo bojda tri

Predsednik sindikata

četrtine naših objektov v izgubi? Da nimamo 
samoupravnih aktov, da so se na veliko obraču
navale kilometrine in dnevnice, da si-je vodstvo 
po svoje poskušalo obračunavati nadure, da ni
mamo sanacijskih načrtov . , V začetku smo 
rekli, da bomo sami počistili stvari. Ni šlo. Po
tem smo re Ki, naj nam pomagajo od zunaj. Ko 
smo to pomoč dobili, smo jo odklonili, češ da 
smo sami sposobni zadevo urediti Zdaj spet 
čakamo na ugotovitve komisije, ki je sestavlje
na iz zunanjih sodelavcev, toda ugotovitve te 
komisije po mojem mnenju ne morejo odsto
pati od naših spoznanj. Ta pa so že znana: tako 
več ne gre, treba bo odločno razčistiti s krivci, 
ki svoje osebne interese poskušajo skriti za 
hrbet kolektiva. Žal nam bo za vsakega stro
kovnjaka, ker smo se za vsakega borili, da je 
prišel v kolektiv, toda za dobro kolektiva se 
bomo morali odpovedati še tako sposob
nemu ...“

Medtem ko v upravi SGP Hrastnik posa
mezne skupine vlečejo naslednjo potezo, da bi 
prehitele ali omilile potezo nasprotnika, opera- 
tiva nekako poskuša ujeti korak s postavljenimi 
roki, da bi rešili vsaj to, kar se še rešiti da. Žal 
se neobveščeni kolektiv po mnenju partijskega 
sekretarja Smuča in predsednika sindikata 
Krpiča doslej ni mogel odločiti za nobeno 
predlagano rešitev. Verjetno bo v teh dneh, ko 
bo v celoti seznanjen z žalostnimi dejstvi, tudi 
odločitev lažja. Škodo, ki je nastala zaradi trenj 
med vodilnimi delavci, pa bo - kajpak - kot ■ 
vedno plačal kolektiv.

JANEZ SEVER

Posvet 
o INDOK

dejavnosti
V Murski Soboti je bil pred dnevi posvet o 

prvih izkušnjah delovanja informacijsko do- 
kumentacijsiih centrov v delegatskem siste
mu SR Slovenije. Centri, ki /e delujejo, so v 
sorazmerno kratkem času dosegli pomemb
ne uspehe. Res pa je. da jim niso povsod 
namenili dovolj skrbi. V prihodnje bo treba 
zgraditi racionalno mre/o informacijskih do
kumentacijskih centrov in služb, in t'o ne 
samo v občinah in v republiki, pač pa tudi v 
organizacijah združenega dela in v krajevnih 
skupnostih.

V kar najkrajšem času bo treba pripraviti 
dva posveta, in sicer o povezovanju informa- 
cijsko-dokumentacijskih centrov v delegat
skem sistemu s statističnim podsistemom in 
o povezovanju centrov z množičnimi občili.

Dosedanje delovanje informacijslco-doku- 
mentacijskih centrov v delegatskem sistemu 
je pokazalo, da posamezna glasila, radijske 
postaje, knjižnice in drugi niso bili dovolj 
pritegnjeni v samoupravno delegatsko ob
veščanje. Zato si moramo prizadevati za 
usklajeno in poglobljeno sodelovanje vseh 
,,udeležencev". Zavedati se pač moramo, da 
delo INDOK centrov v delegatskem sistemu 
ne more biti učinkovito brez primernih sa
moupravnih delegatskih informacij.

Prav take informacije sekundarna gra
diva. povzetke, kratka in jedrnata delegatska 
sporočila - morajo oblikovati tisti, ki pri
pravljajo osnovna gradiva. Zato je vsekakor 
osnovna naloga, da sestavljavce teh gradiv 
kar se da hitro in primerno usposobimo za 
opravljanje odgovornega dela.

Razumljivo je. da taka usmeritev narekuje 
posebno skrb za redno in (udi izredno iz
obraževanje delavcev v INDOK dejavnosti. 
Mimo študija ob delu, ki naj bi bil organizi
ran pri višji upravni šoli v Ljubljani, bo treba 
razviti še druge oblike izobraževanja teh de
lavcev.

Kozjanska (kulturna) jesen GLAS IZ BOVCA

Kako je delavec Vid ponoči prestavil mej*11.. Celjski gle
dališki umetniki med Kozjani — Zakaj so ! pr'šli samo 
na oglede v Pilštajn — In vendar razbrazda11 lanski obraz
ne sodi pred televizijsko kamero

»0—VB
Ni prijetno gledati, ko se ti dom sesuje v prah, novega zatr eišč- pa še nimaš.

Naš delavec nikoli ne ljubi narave tako 
kot na jesen. To lahko takoj ugotoviš, če 
se ob koncu tedna odpraviš na podeželje. 
Tudi na Kozjansko. Vsenaokoli, pod ko
zolcem, pred napuščem, ob robu kolo
voza, na trati pod samotnim drevesom, 
ob zidanici ali nabijanci, vsepovsod mno
go te kotaleče pločevine — avtomobilov. 
In ko se noč prevesi v ponedeljek, ko 
ceste postanejo spet samotne, vse dokler 
po njih ne začno rohneti avtobusi z de
lavci, misliš, daje vedno tako. Tako kot 
je bilo minulo nedeljo, ko je bil v srčiki 
Kozjanskega prvi Kozjanski kulturni te
den.

Družbenopolitično vodstvo šmarške 
občine je lahko zadovoljno. Občani šmar
ške občine imajo še eno kulturno manife
stacijo. Doslej so imeli eno - večer ple
sov v latinskoameriškem stilu v Rogaški 
Slatini, ki so jo podkrepili z likovniki v 
tamkajšnji Pivnici. Zdaj pa, čez noč, sicer 
31 let po osvoboditvi, vodstvo Kulturno 
prosvetnega društva Pilštanj — Lesično 
pripravi in do konca izpelje prvi Kozjan
ski kulturni teden! Organizatorje po
znamo: to so fantje in možje, učiteljica 
in poštarica, livar in pomožni delavec, ti, 
ki jih srečaš tudi v gasilskem društvu, 
društvu prijateljev mladine, pri krvodajal
ski akciji, v poravnalnem svetu ali krajev
nem odbom SZDL.

ZGODOVINA SE PONAVLJA
Ti možje in žene, fantje in dekleta, oni 

iz Lesičnega ali ta s Pilštanja, so poskrbeli 
za vse. Skoraj za vse. Za reklamo, vabila, 
pijačo in cvetje, klopi in mize, klobase in 
glasbo, za vse to, kar zmorejo, kar imajo, 
kar lahko dajo.

In takrat, ko se je veter in sonce ljubilo 
z ovojnim papirjem, s katerim je bilo pre
vlečenih nekaj majavih kmečkih miz, ta
krat, vse tiste popoldneve in dolgo v noč, 
ko so gostovali kulturniki, pevci in so po
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Umetnikovo srt’e'L.č fot ~ >>Mi nismo 
prišli v goste, ten t u oji k svojim", je ^ 
poudaril Igor L2 nasnfe knik sLG Celje, 
„ker ste Kozjan na ^ . Jsi m najstarejši
gledalci .. •“ Inbe«ci8 0 kultu?1’, fa kmečko 
mizo je tekla be U- Umetniki

i : brleli JT1"U .el, .5 Cenrm/ o U:I:

na Pilštanju. Prepevalo je staro in mlado, 
prepevala je noč, prepevalo jutro, ko so 
se zadnji obiskovalci poslavljali. Zato je 
prav, da ostane „pranger“, kot se reče 
sramotilnemu kmanu v Podsredi, kar v 
Podsredi, ne pa da so ga in ga še vedno 
poskušajo ukrasti, čeprav 'so ga Podsre- 
čani bolj zase, kot za druge pripeli z ve
rigo. Vse to je Kozjansko. Nihče tudi ne 
pričakuje, da bi bilo drugače. Neverjetno 
pa je, da je Igorju Lampretu, upravniku 
SLG iz Celja, dirigentu tega umetniškega 
kolektiva, ki je tokrat že drugič prispel 
med Pilštanjčane, ,;med naše najzvestejše 
poslušalce," kot je v nagovoru med dru
gim dejal, prisluhnilo tudi mnogo ljudi, ki 
hrama boginje Talije niso nikoli videli od 
znotraj. Toda prišli so v Pilštanj, doma so 
pustili plug in motiko, napol posušeno 
otavo in prisluhnili vetru, ki je raznašal 
besede Maksa Furijana, ko je zaigral 

.Aškerčev Mejnik. Furijan ni vedel, mo
goče pa je kot umetnik začutil, daje neki 
„sosed Vid" ponoči premaknil mejnik. 
Postavil mejo od vasi do vasi, med naselja 

. in zaselke, ki zdaj ..bojkotirajo" sosede, 
če se ti spomnijo časa, kar se oni niso 
spomnili. Tudi to je Kozjansko.

In tisti dve dekleti, ki sta se edini pri
peljali v posebnem avtobusu, kije pobiral 
domačine ob Bistrici navzgor. Kako sta 
požirali vsak korak umetnika na migeta
jočem podu iz mostnic, ki bodo že jutri 
služile za osnovo nove hiše. Na Kozjan
skem se zdaj mnogo gradi. Tudi zaradi 
potresa. Nepoznavalcu bi se sicer zazdelo,

da so Kozjani združeni samo po potresu 
ali pri gradnji nove ceste in vodovoda in 
takrat, ko obrtniku grade vidend. Toda 
to ni res. To je bil prvi teden uradne kul
ture. zato so prišli le tisti*, ki si je resnič
no žele in jo potrebujejo. Prav zato je 
tudi prav, da sta poročevalca TV za rokav 
spravljala v edino prostorno izbo, tokrat 
spremenjeno v likovno razstavišče, le kul
turne ljudi, igralce in funkcionarje, da bi 
vesoljna Slovenija videla, komu je kultura 
na Kozjanskem domača in potrebna. 
Tiste stare ženske, ki so vse popoldne v 
vetru nemo sedele in spremljale vsak gib 
umetnikov, tako ni treba na TV, saj se 
tudi same videti ne morejo. Niti one niti 
sosedje nimajo TV sprejemnikov. Imeli 
pa so svoj prvi Kozjanski kulturni teden. 
Kolikor jih poznam, bodo imeli še dru
gega.

Zjutraj, malo po četrti uri, je o tem 
tekla beseda v avtobusu, ki je peljal nekaj 
deset delavcev v Celje, Štore in Šentjur. 
Nekateri med njimi so uspeli skočiti do
mov le za toliko, da so se preoblekli. Tisti 
drugi, ki na jesen ljubijo naravo, so se 
vrnili že v nedeljo zgodaj popoldne, ker 
so prišli od daleč .. . JANEZ SEVER

ATC: DELAVCI 
VPRAŠUJEJO, 

ČE JE POMOČ..

Kozjanci orjejo kulturno ledino - Nekaj sto 
ljudi se je udeležilo prvega Kozjanskega kultur
nega tedna, ki so ga organizirali prizadevni Le- 
sičani in Pilštanjčani. Nastopili so pevski zbori, 
pripravili so likovno razstavo in razstavo 
Kozjanske v NOB, prisluhnili literarnemu ve
čeru, gledališkim umetnikom iz Celja ter si 
ogledali predstavo amaterskega odra iz Trno
velj.

c 0Pi> za kmečko 
mizo je tekla jtozjancl1111.'' Umetniki iz 
Celja so prišli ^. nA^j’ CePrav so bili v 
časovni stiski " a ulj-gp )utro so morali 
potovati v Beog13
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Pred nedavnim so pred
stavniki sindikata, zveze ko
munistov in samoupravnih 
organov poslali pismo repub
liškemu odboru Sindikata 
delavcev gostinstva in turiz
ma Slovenije. To so bili 
predstavniki delavcev Alp
skega turističnega centra iz 
Bovca, ki se v svojem pismu 
— lahko bi rekli tudi pri
tožbi - pritožujejo nad pre
stavljanjem naroka pri 
okrožnem gospodarskem so
dišču v Kopru in nad izpla
čevanjem minimalnih oseb
nih dohodkov, ki znašajo 
1780 dinarjev.

Zanimivo je, da so delavci 
v Alpskem turističnem 
centru Bovec dobivali mini
malne osebne dohodke tudi 
v tistih mesecih, ko je bil vrh 
turistične sezone. Nič čud
nega torej, če so delavci za
radi tega nezadovoljni in še 
manj čudno je, če opozori
mo na dejstvo, da so delali v 
težkih razmerah, ki jih je na
posled zaostril še potres.

Delavci Alpskega turistič
nega centra iz Bovca imajo v 
občini najnižje osebne do
hodke in — kot pravijo v 
svojem pismu — 80 njihovih

delavcev je prizadel potres. 
Nič čudnega torej, če pove
mo, daje fluktuacija precejš
nja in da lahko v prihodnje 
takšen ..osip" ■ zaposlenosti 
vpliva tudi na gospodarske 
rezultate. Še huje je, če po
udarimo. da so v tej organi
zaciji zaposleni zakonci, ki 
dobivajo torej dva - mini
malne osebne dohodke, tako 
da je prav čudno, kako jim 
še uspe pokriti nujne živ
ljenjske izdatke družine. De
lavci zaenkrat ne vidijo no
benih mo/nošti za izboljša
nje svojih težav, pravega iz
hoda iz gospodarskih zagat 
svoje delovne organizacije, 
ker posebej kritično govore 
o tistih zakonskih predpisih, 
ki navsezadnje omejujejo ob-

rimo njihovo prepričanje, da 
niso krivi delavci za slab go
spodarski položaj, saj ga niso 
povzročili z nedelom in z 
neprizadevnostjo.

Takih pisem bi lahko vsak 
teden objavili precej. Tako 
ali drugače sprejeti zakonski 
ukrepi pogojujejo rezultate 
gospodarjenja in več ali 
manj sc tudi marsikje 
morda prepogosto zana
šajo na to, da bo nekdo od 
zunaj odpiral kljuke in govo
ril v njihovo doflro. Sprašu
jemo se, kako se pri lakih 
ocenah vedejo občinske 
skupščine in še posebej 
skupščina občine v Tol
minu. So delegati analizirali 
razmere v Alpskem turistič
nem centru Bovec? So mor-seg poslovanja ali pa onemo- , , h

go'4 njegovo povečevanje •*«£ ^
v prihodnje.

V pismu so predstavniki 
delovnega kolektiva Alpske
ga turističnega centra Bovec 
še posebej poudarili misel, 
da je vsakemu zaposlenemu 
zagotovljena socialna var
nost, in to ne glede na dej
stvo, če je gospodarska orga
nizacija v sanaciji ali ne. 
Morda bo prav, če pouda^

organov poskušali urediti 
razmere in se dogovorili z 
ljubljansko banko, gospodar
sko zbornico in morda še 
kom . . .?

Res pa je. da je k slabše
mu gospodarskemu položaju 
ATC Bovec pripomogel tudi 
potres. Za njegove posledice 
pa smo v Sloveniji že našli 
učinkovita zdravila .. .

M. HORVAT
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Dvesto največjih
Med njimi je 43 slovenskih podjetij — Največje slovensko podjetje ni 
več Iskra, prehitelo jo je Z P Slovenske železarne, ki so na sedmem 
mestu v državi med proizvodnimi organizacijami — Veliki bolje izkc 
riščajo vložena sredstva

Ekonomska politika je v zad
nji številki revije objavila se
znam največjih jugoslovanskih 
podjetij h posameznih dejav
nosti: proizvodnje, trgovine,
prometa, bančništva in zavaro
valništva. Podatki veljajo za mi
nulo leto, takoj pa naj povemo, 
da so doslej največja podjetja 
tudi lani zadržala vodilno mesto 
na seznamih: Ina v proizvodnji, 
ŽTP Zagreb v prometu, beo
grajski Centroprom v trgovini, 
Udmžena banka Zagreb med 
bankami in Zajednice osigura- 
nja imovine i lica Dunav iz Beo
grada med zavarovalnicami 
Največje slovensko proizvodno 
podjetje v minulem letu je bilo 
Zdmženo podjetje Slovenske 
železarne na sedmem mestu; v 
prometu se je Železniško go
spodarstvo Ljubljana povzpelo s 
petega na četrto mesto, med 
trgovskimi organizacijami je 
Slovenijales zadržalo četrto me
sto, prav tako Ljubljanska 
banka med bančnimi hišami, 
Zavarovalnica Sava pa je tretja 
največja zavarovalnica pri nas. 
Na seznamih skupno 200 razpo
rejenih organizacij združenega 
dela je 43 slovenskih, 24 med 
proizvodnimi, 4 iz prometne 
dejavnosti in 15 med trgovskimi 
organizacijami

Objavljanje takšnih seznamov 
zavoljo tega, da bi videli, kako 
je „kdo“ velik, seveda ne bi 
imelo nikakršnega pomena; iz 
primerjave rasti celotnega pri
hodka, dohodka, povečanega za 
amortizacijo, za dosežene po
slovne rezultate porabljenih 
sredstev pa je možno izbrskati 
zanimive ugotovitve. Osnovna 
ugotovitev je, da veliki bolje iz
koriščajo v proizvodnjo vložena 
sredstva! Nedvomno je to rezul
tat boljše organiziranosti proiz
vodnje in poslovanja, združe
vanja sredstev temeljnih organi
zacij, lažjega skupnega nasto
panja na trgu in pred bankami.

Zlasti je pomembno, da so tež
nje po povezovanju, združeva
nju dela in sredstev najmoč
nejše prav v proizvodnih dejav
nostih, v Sloveniji pa tudi v 
trgovini. Več slovenskih združe
nih podjetij ali sestavljenih 
organizacij združenega dela se 
je iz statistične anonimnosti 
uvrstilo v seznam največjih: Do
brina Celje, ITC Celje, Tima 
Maribor, ABC Ljubljana...

Omenjenih dvesto največjih 
je lani ustvarilo skupno več 
kakor polovico skupnega celot
nega prihodka gospodarstva in 
44 odstotkov dohodka, pove
čanega za amortizacijo, uporab
ljalo je več kakor polovico vseh 
družbenih sredstev in zaposlo
valo 38 odstotkov vseh v gospo
darstvu zaposlenih delavcev. Ti 
podatki kažejo, da je koncen
tracija sredstev in dela v teh 
organizacijah precej večja, kot 
je bila leto poprej. V proizvod
nji, kjer je Ekonomska politika 
upoštevala 130 največjih pod
jetij iz industrije, rudarstva, 
kmetijstva, gradbeništva in go
zdarstva, pa največji skupaj 
ustvarjajo dve tretjini celotnega 
prihodka proizvodnih organi
zacij, 52 odstotkov dohodka,
povečariega za amortizacijo, 
izkoriščajo 59 odstotkov druž

nih organizacij lani doseglo 56 
odstotkov celotnega prihodka 
te dejavnosti, 53,6 odstotka do
hodka, povečanega za amorti
zacijo, izkoriščale so 67 odstot
kov v tej dejavnosti angažiranih 
poslovnih sredstev in zaposlo
vale skoraj 54 odstotkov delav
cev. Petdeset največjih trgov
skih organizacij je skupno 
ustvarilo 34 odstotkov celot
nega prihodka trgovine, 28 od
stotkov dohodka, povečanega 
za amortizacijo, angažiralo 30 
odstotkov poslovnih sredstev in 
zaposlovalo 24 odstotkov v 
trgovini zaposlenih delavcev.

I. S.

SODELOVANJE MED MADŽARSKIMI IN JUGOSLOVANSKIMI
SINDIKATI

Potrebe po zdravilih naraščajo
Vsem številnim resolucijam, sklepom 

in dobro zastavljenim akcijam navkljub 
prihaja v svetu do hudega nesoglasja: 
medtem ko se bogati Zahod otepa s pre
komerno porabo zdravil in s tabletoma
ni jo. porabi več kot 80 odstotkov prebi
valcev držav v razvoju le po eno zdravilo 
na leto; in medtem ko prvi namenijo 
zanje ogromna sredstva, predstavljajo 
drugim izdatki za zdravila le med 0,20 
do enega dolarja na prebivalca letno. 
Svetovno farmacevtsko industrijo drži v 
kleščah nekaj deset multinacionalnih 
družb, ki propagirajo draga zdravila — 
to pa še bolj črpa denar iz že tako skro
mno odmerjenih sredstev blagajn dežel 
v razvoju.

šane družbe v Centralnoafriški repu
bliki, kjer bi v glavnem mestu Banguiju 
zgradili manjšo tovarno farmacevtskih 
izdelkov. Prvotni dogovori o potrebni 
količini izdelanih zdravil so se malce 
»razširili«: CAR je namreč članica ca- 
rinsko-gospodarske unije UDEAC, dr
žave, ki jo sestavljajo (poleg CAR še 
Kamerun, Kongc\Brazaville in Gabon), 
pa so se dogovorile za specializacijo in 
usmeritev v določeno panogo gospodar
stva. Ker bi pokrivale potrebe drugih 
članic, to pomeni dokaj širše tržišče. 
CAR je bila med drugim določena za 
specializacijo na področju farmacevtske 
industrije.

Za potrebe javne zdravstvene službe 
dežel v razvoju pa je treba zagotoviti 
predvsem večje količine cenejših zdra
vil. V skladu z zunanjepolitično usmeri
tvijo in z gospodarskimi smernicami se 
naša država čedalje močneje in bolj or
ganizirano vključuje tudi v ta prizade
vanja.

Ljubljanski Lek je že v oktobru 1974. 
leta podpisal protokol o ustanovitvi me-

Mlada afriška republika, ki je bila do 
leta 1960 francoska kolonija, je v 
ospredje svojih razvojnih načrtov posta
vila gradnjo farmacevtske tovarne, kar 
naj bi prispevalo k hitrejšemu zdrav
stvenemu in socialnemu napredku pre
bivalstva. Zdravstvena služba je še zelo 
slabo razvita — za več kot dva milijona 
prebivalcev skrbi le 90zdravnikovin 14 
farmacevtov, v republiki je le ena večja 
in pet manjših bolnišnic, 33 zdravstvenih

centrov in 75 zdravstvenih postaj, večina 
zdravstvenih delavcev je iz Francije ali 
so se vsaj šolali tam in zato dajejo pred
nost francoskim zdravilom.

Pred nedavnim je Lek obiskala sku
pina predstavnikov UDEAC in se po
drobneje pogovorila o pripravah na 
gradnjo tovarne v Banguiju. Sicer pa v 
Leku skupina strokovnjakov že izdeluje 
investicijski objekt, odobrili so tudi štin 
štipendije centralnoafriškim študentom, 
od katerih sta dva že v Ljubljani. Načrti 
predvidevajo, naj bi v novi tovarni sprva 
izdelovali le preparate v obliki tablet — 
od teh naj bi nekatere konfekcionirali. 
Prvotno zamišljeno plantažiranje in 
predelovanje zdravilnih zelišč pa je za
voljo dokaj neugodnih klimatskih ra
zmer še neznanka; dokončni odgovor o 
tem bo dala posebna študija o zdravilnih 
zeliščih v CAR. ki jo pričakujejo od 
OZN.

Kaže torej, da prihaja do močnejših 
impulzov v sodelovanju z deželami v ra
zvoju tudi na področju farmacevtske in
dustrije. To pa je za osamosvojitev teh 
držav tudi nujno.

MARJANA VONČINA

POMEMBNA ODLOČITEV O USODI SEVNIŠKEGA JUGOTANINA: MODERNIZACIJA SPREJETA

NALOŽBA ZA BODOČNOST
Poslovni partnerji, LB in sklad skupnih rezerv SRS bodo Jugotaninu pomagali pri moderniza
ciji, sicer bi moral kolektiv »zapreti vrata« in se raziti

benih sredstev in zaposlujejo 45 
odstotkov v proizvodnji zapo
slenih delavcev. Nemara pa je še 
bdj zgovoren podatek o poslov
ni učinkovitosti velikih gospo- 
darskih sistemov, saj je ome
njenih 130 delovnih organizacij 
doseglo za 69 odstotkov večji 
celotni prihodek na zaposlenega 
kot v poprečju vse gospodar
stvo. V primerjavi z letom po
prej je lani v gospodarstvu v po
prečju celotni prihodek narastel 
za 22 odstotkov, pri 130 naj
večjih pa za 35 odstotkov.

Podobna razmerja so tudi v 
drugih dejavnostih. V prometu 
in zvezah je 20 največjih delov-.

V Sevnici so se znašli pred te
žavno nalogo: Jugotanin. pod
jetje. ki se edino v Jugoslaviji 
ukvarja s proizvodnjo tanina in 
furfurala, osnove za proizvod
njo furanskih smol. ki jih upo
rabljajo v livarski proizvodnji, je 
na razpotju. Ali organizacijo 
združenega dela likvidirati, ali 
pa vložiti v modernizacijo in 
povečanje proizvodnje furfurala 
sredstva, ki presegajo vrednost 
današnje proizvodnje Jugota- 
nina in tudi vrednost njegovih 
osnovnih sredstev. Odločitev, ki 
so jo sprejeli tudi partnerji Ju- 
gotanina. Ljubljanska banka, 
sevniško gospodarstvo in repub
liški sklad skuppih rezerv je: Ju
gotaninu je treba pomagati iz 
sedanjih zadreg.

Odločitvi je kajpak botrovalo 
predvsem spoznanje, da ima to
vrstna proizvodnja bodočnost, 
saj se uporaba furfurala in izdel
kov iz furfurala v Jugoslaviji vse 
bolj širi ter da so v Jugotaninu 
zaposleni delavci predvsem sta- 
lejši. Prekvalifikacija ie-teh ne 
bi bila uspešna, poleg tega pa v 

- sevu iškem gospodarstvu za zdaj 
nimajo dovolj prostih delovnih 
mest. Podatek, da se iz. Sevnice 
in okolice vozi na delo drugam 
blizu 800 delavcev, potrjuje to 
trditev.

Seveda je bila pot do takšne 
odločitve precej dolgotrajna, saj 
ni lahka odločitev o vlaganju 
sredstev v podjetje, ki bi ob naj
manjšem pretresu ne zmoglu 
bremena anuitet. Omenili smo.

da presega vrednost nameravane 
modernizacije in povečanja pro
izvodnje — gre za 68 milijonov 
dinarjev po predračunski vred
nosti — vrednost tako osnovnih 
sredstev Jugotanina kot sedanje 
proizvodnje. Ker bi moralo 
podjetje vsaj nekaj let. preden 
se v Jugoslaviji poraba furfurala 
toliko poveča, da bi domači trg 
pokupil proizvodnjo, izvažati 

tuje, je bilo seveda zelona
umestno vprašanje ekonomike 
proizvodnje. Cene furfurala se 
na svetovnem trgu surovin kaj 
naglo spreminjajo in tudi seda
nje umirjanje in približevanje 
znesku, ki ga je švicarski inšti
tut ocenil kot spodnjega za ren
tabilnost proizvodnje, ne zago
tavlja umirjenja cen v prihod-
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njih letih. Toda v Jugotaninu s° 
s podrobnimi analizami trga iti 
lastnih zmogljivosti, glede na
bave ustreznih surovin in stro
škov proizvodnje prepričali p0' 
slovne partnerje, banko in sklad 
skupnih rezerv SRS, da so bo
disi pripravljeni sovlagati ali P°' 
soditi potrebna sredstva. Ob 
tem ne bi bilo prav, če bi v ško
do Jugotanina zamolčali nadvse 
pomemben korak te delovne 
organizacije. Pred nedavnim je 
namreč podjetje pristopilo k 
SOZD Polikem, kjer ima ne le 
poslovnega partnerja v Donitu, 
pač pa v SOZD tudi garancij0 
za vložena srednva, saj je inve
sticija Jugotanina vključena v 
srednjeročni razvojni program 
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IDRIJSKI RUDNIK ŽIVEGA SREBRA V HUDIH ZAGATAH
k

Najtrši oreh slovenskega gospodarstva fi
Odločitev o usodi znana konec leta, ko bodo znani rezultati analize trga - Ukrepi za sanacijo: zaposlovanje rudarjev v 
drugih dejavnostih rudnika — Za sanacijo bo potrebna pomoč širše družbene skupnosti

Kot je dejal eden izmed poznaval
cev razmer, je Rudnik živega srebra 
/ Idriji trenutno najtrši oreh sloven
skega gospodarstva zavoljo tega. ker 
je njegova bodočnost povsem za- 
negtjena. Jasno je le, da kolektiv ne 
more več prenašati na svojih plečih 
posledic razmer na trgu in da bo tre
ba stroške proizvodnje živega srebra 
krepko zmanjšati Če bodo cene ži- 
/ega srebra na svetovnem trgu še na
prej tako nizke, kot so sedaj, pa bo

VELENJE

bržčas treba rudnik vsaj začasno za
preti.

BlC BORZE
Cene živega srebra se gibljejo od

visno od povpraševanja na svetov
nem trgu in zavoljo borznih špekula
cij krepko nihajo. Vendar tako niz
ke, kot so v zadnjih mesecih, po 
drugi svetovni vojni še niso bile. Za 
primerjavo naj povemo, da sedanje 
borzne cene pokrijejo komajda če
trtino stroškov, ki jih ima idrijski

Rudnik pri proizvodnji živega sre
bra. Ker Rudnik prodaja na svetovni 
trg devet desetin proizvedenega ži
vega srebra, od tega polovico po 
borznih cenah, je razumljivo, da jo 
izpad dohodka velik. Poleg tega se 
podjetju kopičijo tudi zaloge nepro
danega živega srebra, oko da mu v 
zadnjih mesecih stalno primanjkuje 
blizu 7 milijonov dinarjev za pokri
vanje osebnih dohodkov rudarjev, za 
pokrivanje obveznosti in za nakupe

nujno potrebnega reprodukcijskega 
materiala.

DEVET REŠITEV
Položaj je tako resen, da je repub

liški izvršni svet imenoval posebno 
komisijo za razreševanje problema
tike rudnika živega srebra. Osnovna 
ugotovitev te komisije je. na kratko 
povzeta, naslednja: treba je ugoto
viti. kakšne so možnosti za proiz
vodnjo in prodajo živega srebra v 
prihodnjih letih; rudnik mora zni
žati sjroške proizvodnje, hkrati pa 
se je treba odločiti za eno izmed de
vetih inačic sanacijskega programa; 
katerakoli inačica bo izbrana za nje
no uresničitev bo potrebno zbrati 
veliko finančnih sredstev. Skupno 
vsem inačicam sanacijskega pro
grama je tudi to, da bo treba zmanj
šati število delavcev, ki sp zaposleni 
pri proizvodnji živega srebra. Skrat
ka, precejšnje število delavcev sedaj 
blizu 800-članskcga kolektiva bo 
treba prekvalificirati za zaposlitev v 
dejavnostih, ki naj bi bi jih kot na
domestne upeljal rudnik sam, ali pa 
v drugih idrijskih kolektivih, ki jim 
primanjkuje delavcev.
ZAPOSLOVANJE RUDARJEV

Tako v Rudniku kot občinski 
skupščini občine Idrija in v komisiji 
izvršnega sveta pospešeno proučuje
jo možnosti reševanja idrijskega gor

dijskega vozla. Rudnik je za zdaj 
uspel zaposliti 50 delavcev v Gozd
nem gospodarstvu. 30 pa v obratu 
Gostota v Idriji. Vendar so ti de
lavci. kot ugotavlja komisija IS, še 
vedno člani rudniškega kolektiva 
Rudnika. Zniževanje števila delavcev 
na plačilnem seznamu pa je za rud
nik nujno!

V prihodnjem letu naj bi se iz 
rudnika ..preselilo" v druge idrijske 
kolektive še blizu dvesto delavcev: v 
Valkarton v Logatcu, v idrijski Go- 
stol, (ki naj bi v končni fazi sam 
zaposlil blizu 250 rudarjev v proiz
vodnji strojev) ter v lesno industrijo 
Idrije: slednja bo odprla obrat, v ka
terem pa naj bi se zaposlili delovni 
invalidi iz Rudnika.

Del rudarjev pa naj bi zaposlil 
Rudnik sam v dmgjh dejavnostih, ki 
jih nameravajo razvijati. Proučujejb 
možnosti, da bi zgradili obrat za 
proizvodnjo kompresorjev za hla
dilno tehniko, obrat za proizvodnjo 
jeklenega korda za avtoplašče, obrat 
za proizvodnjo male mešalne meha
nizacije. obrat za proizvodnjo palet 
po programu Železarne Jesenice, 
obrat za proizvodnjo sintranih 
ognjestalnih gradiv.

Kateri izmed omenjenih načrtov 
bo tudi v resnici realiziran, je sedaj 
še težko reči. Odgovor na vprašanje.

("t
drugih kolektivih in v
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kako bo v bodoče tekla prodaja ži" tj 
vega srebra, je ključ za dokončn0 o; 
odločitev o načinu sanacije gosp0" . 
darjenja tega idrijskega kolektiva- ;a. 
Analiza tržnih razmer v svetu, ki j° a: 
je rudnik živega srebra naročil Pr' 
zahodnonemški tvrdki GFK ^ ^ 
Nuernbcrga, bo izdelana do konca ^ 
novembra. Do takrat bo tudi žeja5" trs 
no, ali so predvidevanja proizvaja!" ta 
cev živega srebra, da se bodo raz- Pr 
mere bistveno izboljšale, pravilna al' ^
ne. ... »o

Ne glede na pričakovano vecj n, 
povpraševanje in torej višje cene Pa tu 
v Idriji vedo, daje dolgoročna i®*' j!®
tev le v temeljni sanaciji: v bistveno ^ 
nižjih proizvodnih stroških na enoto 
proizvoda ter v zaposlovanju „0“' 
večnih" delavcev v drugih dejavno- j 
stih. Vprašanje je le, kje bo kolektiv __ 
dobil potrebna sredstva, katerih viši' ^ 
no cenijo na 350 do 500 milijon0'' I 
dinarjev do leta 980. Od te vsote 
pa naj bi samo sanacija proizvodnje e 
živega srebra ..pobrala" blizu 230 p, 
milijonov dinarjev. Ker pa rudnik e 
zavoljo zastoja v prodaji ni sposoben ^ 
posojil vračati, so viri finansiranja za i|( 
sanacijo rudnika še velika neznanka- it 
Jasno je le, da bo morala širša druž- ji 
bena skupnost, ki že dve leti tare ^ 
idrijski oreh. bolj odločno priskočiti ^ 
idrijskim rudarjem na pomoč.

B. RUGELJ -

Pospeševanje kmetijstva
Združeno delo Šaleške doline 

je skupaj z občinsko skupščino 
Velenje sprejelo družbeni dogo
vor o temeljih plana pospeše
vanja kmetijstva v občini za 
obdobje prihodnjih petih let 
Upoštevaje naravne pogoje osta
ja v Šaleški dolini tudi za ob
dobje 1976—1980 temeljna na
loga razvoj živinoreje, dopol
nilne dejavnosti pa bodo hme
ljarstvo, sadjarstvo, perutninar
stvo, vrtnarstvo, pa tudi kmečki 
turizem. Pospeševali bodo še

kmetijsko proizvodnjo v višin
skih predelih.

Denar, ki ga bodo prispevali 
podpisniki družbenega dogo
vora ter kmetijska zemljiška 
skupnost bodo porabili pred
vsem za sofinanciranje pospeše
valne službe, za kritje dela stro
škov investicijsko-tehnične do
kumentacije, nadalje za izobra
ževanje kmetijskih proizvajalcev 
ter za šolanje bodočih kmečkih 
gospodarjev pa tudi za regresi
ranje nakupa reprodukcijskih

materialov in za povečevanje 
tržnih presežkov mleka in mesa 

Kmetijska pospeševalna služ
ba, ki je organizirana pri temelj
ni organizaciji združenega dela 
Kmetijstvo Šoštanj Trgovske in 
proizvodne organizacije združe
nega dela Era Velenje, pa bo 
skrbela za uresničevanje skupno 
dogovorjenih nalog, o porabi 
združenih sredstev za pospeše
vanje kmetijstva v Šaleški dolini 
pa bo odločal izvršni odbor 
kmetijske zemljiške skupnosti.
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Čakaj na 
r°dovitni obali
Ibto ljudje slovenskih
naj občin ugotavljajo,
ii K“l Po urbanističnem načrtu,

v Javni razpravi do 19. 
leD,,L^ in ki ga je odobril tudi 
stj/ uski sekretariat za kmetij- 
ŠS» v Prihodnjih letih gradili na 
jo 0 najrodovitnejše zemlje, ki 
l.jiPtemore obala. Gre za 
ije J13 zemljišč prve katego- 
fetv” Predstavljajo pravo bo- 
'•jstva Za dolgoročni razvoj kme- 

Ob tem, ko je v nevar- 
i|;0n se precej hektarjev neko- 

T-^j kvalitetne zemlje, se 
di^jlja tudi vprašanje o uskla- 
tijs.j taoističnih planov s kme- 
)j^m prostorskim načrtom, 
lorai i6’ da bo do uskladitve 
bslT0- Priti čimprej, sicer bo 
ja3 Se nekaj časa izgubljala 
JD01J rodovitno zemljo.

V. O.

-Resnice

Surovinska
baza

ptjj- d nedavnim sta kolektiva 
jjanfrl Slovenija ceste iz Ljub- 
nk ln Industrije apna iz ICres- 
Up^PH Litiji podpisala samo-
del. sporazum o združitvi v
Cesto n[), organizacijo Slovenija 
!trije’ °0-£iaaski kolektiv Indu- 
ko %aPna bo poslej organiziran 
jetja r9?D ljubljanskega pod- 
C.kije pred združitvijo imelo 
iijn.J. 2700 zaposlenih. Cilj 
ha2nZl,tVe. je razviti surovinsko 
30u.| kšnih razsežnosti, da bi 
K&sk P0116*36 celotne Ijub- 
evrct .,IP^bene operative po 
•rt,, t materialih. Da bi ta na- 
jvjP-sručila, bosta oba kolek- 
ili ^družila znatna sredstva in 
Qmn , d® v gradnjo ceste do 
idoloma v Ušemšču, v razši- 
i0v0 zm.°gljivosti kamnoloma, v 
a ?P®č za žganje apna, kasneje 
'odn- 1 v razsoj kovinske proiz- 

le za potrebe gradbeništva

IjbBLJANA

Poglobitev
sodelovanja
konovn° So oživeli pogovori o 

1Pravn*tV* *n drugačni samo-iPravtii organiziranosti med ko-
CnmVoma Avtoobnove in Avto- 
Cferca iz Ljubljane. Obe de
lt.31 organizaciji že več let 
j® Poslovno tehnično sodelu- 

. Zdnrnova ustava in zakon o 
'Drin?nem delu pa sta jima dala 
obn-0’ da to sodelovanje še 

Pt3- V obeh delovnih orga- 
1. -n.>iah so že ustanovili po- 

oj111 komisiji, ki bosta pripravili 
tm,^0 gr^ivo o ciljih in smo- 

053 tesnejše povezave.
L S.

^Rska sobota

^ ^trejši razvoj
ln,| J .Pobudo delegatov iz po- 
IClQh TOZD in medobčin- 
bof .^eta SZDL v Murski So- 
iitt- le gospodarska zbornica 
sDort°va*.a odbor za-hitrejši go- 
fc?anki razvoj Pomurja, ki se. 

^stal in razpravljal o pro-

dokumentov o nadalj- 
tacnt razvoju SR Slovenije, je 
al^rii hitrejši gospodarski

Mojega dela. Osnovna na
že iz sprejetih

Pjo* razvitosti zvečine zaosta- 
Sa v,Z? republiškim poprečjem. 
ba ^ 7.ualoge uresničili, bo tre- 
'redstv kot doslej združevati 
!ati tac gospodarstva in se pove- 
Ptelt ■ 7:n°traj regije kot tudi 
Vlasti n-ienrb geografskih meja 
Posti d° treba več pozor- 
Voj.. .Posvetiti hitrejšemu raz- 
iJj kmetijstva in živilske indu- 
11)9 981 boljšemu izkoriščanju 
teli9!05ke osnove. Eden izmed 
ltevii„ Problemov Pomurja so 
tajna1 zdomci, ki se počari vra- 

J domov in iščejo zaposlitev.
L S.

^LEZNIKI___________

Novi prostori
eJ^?*ektiv tovarne Niko iz Že- 
jmi kov je začel graditi nove 
a jwi0drte in poslovne prostore, 
«dan-° ,sk°raj enkrat večji kot 

l*; ki zavoljo utesnjenosti 
invi0Vlraj° proizvodni proces. 
)rv Prostori naj bi bili nared do 
liili J*13-)® prinodnjega leta, v 
^ Pa bo kolektiv tovarne Niko 
t 7a°Jl Proizvodnja Kolektiv 
c,i, Ppvo tovarno moral zbrati 

u milijonov dinarjev.
I. S.

NA ROB OSEMMESEČNI ZUNANJETRGOVINSKI BILANCI__________________

Platno in škarje
Zunanjetrgovinska bilanca se bo v prihodnje prav gotovo poslabšala, 
ce se podjetja ob najavljenih sistemskih spodbudah ne oodo otresla 
tudi starih slabosti v poslovanju s tujino

Podatki, ki jih v zadnjem času prebiramo v dnevnem in v specia
liziranem gospodarskem tisku o gibanjih proizvodnje, izvoznih in 
uvoznih rezultatih našega gospodarstva, so ohrabrujoči Zlasti pri
jetno preseneča podatek, da je slovensko gospodarstvo v letošnjih 
osmih mesecih z izvozom pokrilo kar 73 odstotkov uvoza, kar mu 
doslej še ni uspelo, hkrati pa so slovenski zunanjetrgovinski rezul
tati (relativno kajpak) boljši kot v katerikoli republiki Ker pa po
znamo vzroke za takšno rast izvoza v letošnjem letu in ker vemo, 
da takšnega tempa gospodarstvo kljub naporom v bodoče ne bo 
zdržalo, je prav, da opozorimo tudi na drugo plat,,medalje". Na 
slabosti, ki še vedno spremljajo poslovno sodelovanje s tujino in ki 
jih bo treba odpraviti, če nočemo samo enkrat „ž e ti".

Med najpomembnejšimi vzro
ki za tako ugodno zunanjetrgo
vinsko bilanco naše republike je 
slabo povpraševanje domačega 
trga, naraščanje konjunkture v 
razvitih zahodnoevropskih de
želah ter omejitve pri uvozu su
rovin in reprodukcijskega mate
riala. Ker pa praviloma naši iz
delki na tujih trgih ne dosegajo 
tako visokih cen, kot jih na do
mačem in ker se doma že krep
ko čuti naraščanje ko
njunkture, je razumljivo, da bo 
zanimanje gospodarstva za pro
dajo na tuje nekoliko splahnelo. 
Poleg tega bo treba tudi bolj ali 
manj sprostiti uvoz surovin in 
materialov, saj nekatere dejav
nosti, ki bi sicer lahko veliko iz

važale, ne dosegajo dobrih iz
voznih uspehov prav zaradi po
manjkanja surovin in reproduk
cijskega materiala. Ta ukrep pa 
bo seveda nujno poslabšal sedaj 
ugodno zunanjetrgovinsko bi
lanco naše republike.

Posebej velja omeniti, da v 
naslednjih mesecih, zlasti pa v 
prihodnjem letu številni izdelki 
na tujih trgih ne bodo več tako 
zelo konkurenčni, kot so zdaj. 
Na svetovnem trgu se namreč 
spet pojavljajo težnje po poviše
vanju cen surovinam, prav tako 
pa tudi domača podjetja doma 
čakajo na odobritev novih cen.

Če bomo torej hoteli obdr
žati vsaj sedanjo stopnjo konku
renčnosti naših izdelkov na tu

jih trgih, bo treba sprejeti nekaj 
nujnih ukrepov. Sistemski, kot 
so spremembe v politiki carin, v 
deviznem sistemu, uvoznih re
žimih in politiki cen, so že na
povedani in bodo, kot kaže, 
skupaj z resolucijo o družbeno
ekonomskem razvoju republike 
za leto 1977 sprejeti že do 
konca tega leta. Prav! gotovo pa 
imajo tudi v delovnih organiza
cijah, od najmanjše temeljne 
organizacije združenega dela do 
največje sestavljene, precej plat
na in Škarij v. svojih rokah. Sla
bosti, kot so slaba organizi
ranost delovnega procesa, ne
smotrni in zato dragi nakupi su
rovin, slaba izkoriščenost pro
izvodnih zmogljivosti, podvo
jitev zmogljivosti, neusklajeni 

. nastopi na tujih trgih in drugo, 
seveda ni možno odpraviti v 
kratkem času. Vsekakor pa so 
ti ukrepi nujni, kajti sicer tudi 
sistemski ukrepi, naj bodo še 
tako idelani, ne bodo mogli 
ohraniti sedanje konkurenč
nosti jugoslovanskega gospodar
stva na tujih trgih, s tem pa tudi 
ne sedanjega obsega izvoza.

I. S.

Jemo »sami sebe«

1

DELO SKLADA SKUPNIH REZERV GOSPODARSTVA SRS

PREMALO SREDSTEV 
_________ ZA POTREBE
Za 400 milijonov dinarjev se letos poteguje že 36 podjetij, 22 pa jih je na
javilo prošnje za sanacijska posojila — Vloga sklada doslej povsem op
ravičila združevanje sredstev za reševanje nujnih primerov

Ko smo komentirali pol
letne rezultate gospodar
jenja, smo med drugim za
pisali, da bodo morali v 
prenekateri delovni organi
zaciji v naslednjih mesecih 
osebne dohodke prilago
diti doseženim poslovnim 
uspehom ne glede na to, 
da so polletne posloime 
izgube povzročili pred
vsem novi predpisi o nači
nu ugotavljanja dohodka 
in prehod na nov način za
varovanja plačil. Takšen 
ukrep bi bil potreben zavo
ljo dveh razlogov: najprej 
zavoljo previdnosti, da ne 
bi kolektiv z nesmotrno 
delitvijo doseženega do-

iil!ILiGOSJB

Čeprav se bo v vsem letošnjem letu nabralo na računu republi
škega sklada skupnih rezerv gospodarstva 400 milijonov dinarjev za 
nova posojila, je že jasno, da ta sredstva ne bodo zadostovala, da bi 
lahko upravni odbor ustregel vsem delovnim organizacijam, ki pro
sijo za posojila. Glede na to, da je sklad svoj dosedanji obstoj več 
kot opravičil, se zastavlja vprašanje, ali ne bi kazalo sredstev sklada 
kako povečati. Odločitev pa je seveda v rokah gospodarstva, ki 
sedaj izloča 3 odstotke ostanka svojega dohcxlka v ta sklad.

Da je sklad koristna in učin
kovita ustanova najbolj plastič
no dokazujejo primeri, ko je 
UO sklada tako rekoč čez noč 
pomagal prizadeti delovni orga 
nizaciji s posojilom in je bil re
snično edina rešilna bilka. TIK 
Kobarid in TKK Srpenica sta v 
osmih dneh po vložitvi prošnje 
dobili del posojila za sanacijo 
posledic majskega potresa na 
Tolminskem vnaprej, ne da bi 
UO sklada zahteval ali mogel 
dobiti s predpisi zahtevano do
kumentacijo o sanaciji. Tudi 
kolektiv poplavljenega rudnika 
Kanižarica je hitro dobil poso
jilo, da je lahko začel z reševal
nimi deli,,.intervencijski" poso
jili za izplačilo osebnih dohod
kov sta dobili Rudnik živega 
srebra Idrija in ATC Bovec.

Seveda so to izjemni primeri, 
za katere ima sklad vedno pri
pravljeno obvezno reze iv o sred
stev. Sredstva sklada pa so stal
no v obtoku in sicer deloma kot 
sanacijska posojila, deloma pa 
kot kratkoročna posojila za iz
plačilo osebnih dohodkov. Za
nimivo je, da se delovne orga
nizacije v letošnjem letu v veli
kem številu poslužujejo mož
nosti, da pri skladu najamejo 
posojilo za izplačilo osebnih 
dohodkov; vsak mesec do avgu
sta je za takšna posojila prosilo 
med 15 in 30 delovnih organi
zacij.

V letošnjem letu je UO skla
da prejel že 31 prošenj za odo

britev sanacijskega posojila, štiri 
prošnje pa so ostale nerešene iz 
minulega leta. Skupaj seštete 
prošnje že zdaj presegajo razpo
ložljiva sredstva sklada, vendar 
se je „najavilo" še 22 delovnih 
organizacij, ki bi tudi želele sa
nacijska posojila. Že tako do
volj kritična presoja upravnega 
odbora sklada o posameznih 
prošnjah bo zavoljo tega morala 
postati še bolj ,,izbirčna". Pre
soditi bo namreč treba, katere 
delovne organizacije od tistih, 
ki sicer izpolnjujejo pogoje za 
posojilo, so do teh sredstev naj
bolj upravičene.

Politika UO sklada se je prila
godila tudi zakonskim predpi
som, ki zahtevajo usklajevanje 
investicij. Kakor se sprva zlasti 
manjšim delovnim organiza
cijam, ki v povečanem obsegu 
proizvodnje ali. v novi proiz
vodnji iščejo večji kos „kruha“ 
zase, dozdeva, da UO išče dlako 
v jajcu, ko odkloni projekt, ki 
presega potrebe trga, je ven
darle res, da je takšna dosledna 
politika sklada pogosto edina 
možnost malih kolektivov, da 
ugotove, kaj trg sploh potre
buje, ocena sklada in panožnega 
odobra pri Gospodarski zbor
nici je odločilna za presojo, ali 
nek investicijski projekt preti
rano povečuje ponudbo izdelka 
na trgu ali ne.

Izjemnega pomena za pravil
no in dovolj poglobljeno pre
sojo projekta že v delovni orga

nizaciji je zahteva sklada, da 
mora biti med dokumentacijo o 
projektu tudi sklep samouprav
nih organov investitorja. Inve
sticija namreč ne more biti 
„stvar“ vodstva podjetja, pač 
pa kolektiva, saj mora le-ta ob 
sanacijskih investicijah pogosto 
krepko zategniti pas. Prav tako 
sanacija ne sme pomeniti le pre
mostitve trenutne težave, pač 
pa mora trajno zagotoviti ra/voj 
organizacije združenega dela.'

K. B

hodka zarezal v lastno sub
stanco, in kajpak tudi za
voljo predpisov o obliko
vanju sredstev za osebne 
dohodke, ki zahtevajo, da 
mora gibaije osebnih do
hodkov v „vami razdalji" 
slediti gibanju doseženega 
družbenega proizvoda 
(Last sredstev za OD naj hi 
bila za desetino nižja od 
rasti družbenega proiz
voda).

Nismo preverjali, koliko 
kolektivov se je odločilo z 
zmanjšanje sredstev za 
osebne dohodke vendar 
nedavno tega objavljeni 
statistični podatki, o giba
nju osebnih dohodkov v le
tošnjih prvih sedmih mese
cih izpričujejo, da je kaj 
malo delovnih organizacij 
poseglo po tem ukrepu.

Skratka, več kolektivov 
se je odločilo, da bodo 
spoštovali predvsem drugo 
načelo pri oblikovanju 
sredstev za osebne dohod
ke, po katerem naj bi le-ti 
sledili tudi naraščanju živ
ljenjskih stroškov. Čeprav 
osebni dohodki niso po
vsem dohajali rasti življenj
skih stroškov, so vendarle 
glede na doseženi bruto 
produkt gospodarstva rasli 
hitreje, kot bi smeli.

Z dmgimi besedami: de
lovni kolektivi so zato, da 
bi lahko vsaj približno do
hajali naraščanje življenj
skih stroškov, brez velikih 
pomislekov porabili tudi 
sredstva, ki bi jih sicer po
trebovali za razvoj dejav
nosti in za druge potrebe 
Vprašanje, ali je takšno 
ravnanje modro ali ne, je

kajpak aktualno, čeprav 
povsem odveč. Primeri 
namreč dokazujejo, da se 
takšna politika porabe 
ustvarjenega dohodka prej 
ali slej obme proti kolek 
tivu, ki jo uporablja 

Resda je skrajno nepri
jetno v kolektivu uteme
ljevati nujnost, dd bodo 
poslej kuverte začasno 
tanjše; marsikatero vod
stvo se zavoljo tega pred 
jezo delavcev in tudi nepri 
jetnimi vprašanji - kdo je 
kriv ja slab poslovni uspeh 
— raje skrije za lažno skrb 
za socialno šibkejše, češ 
zavoljo njih ne smemo zni
ževati osebnih dohodkov.

V resnici pa jim s takš
nim ravnanjem delajo med
vedjo usluga Prav tako je 
res, da so po sedanjih iz
kušnjah prav delavci z niž
jimi osebnimi dčhodki naj 
bolj pripravljeni sprejeti re
ševanje težav na svoja 
pleča. In vprašanje je, če 
bi se delavci res odločili za 
izplačilo nezmanjšanih 
osebnih dohodkov, ko bi 
vedeli, da s tem zarezujejo 
v tako imenovano lastno 
substanco! Vse preveč do
kazov je, da se takšne od 
ločitve kaj kmalu mašču
jejo s poslabšanjem gospo
darskega položaja, ki mu 
kot logično nadaljevanje 
sledi sanacija, le-ta pa pri
naša znane težave, med ka
terimi so nižji, pogosto pa 
tudi minimalni osebni do
hodki bržčas med naj 
težjimi.

Morda smo preveč črno
gledi morda razmere niso 
tako kritične in izplačani 
osebni dohodki po pol
letnem obračunu niso tako i 
zelo presegli možnosti, da , 
bi veliko kolektivov zore-1 
zalo v lastno substanca J 
Vendar sodimo, da misePš 
nost, ki se je razširila ne-le. 
v vodstvih podjetij, pač pa 
se je zalezla tudi v prene- 
kateri kolektiv, zasluži vso 
pozornost Prepričanje 
namreč, da polletna bi
lanca s prikazi poslovnih 
izgub ni tista „prava", da 
se bo položaj hitro popra
vil in da zavoljo tega ne 
kaže posegati po posebnih 
ukrepih - zlasti še, ker 
osebni dohodki že tako 
stežka sledijo naraščanju 
življenjskih stroškov. Takš
na miselnost pa nas vodi 
nazaj, v čase, ko smo bili 
navajeni trošiti več, kot 
smo ustvarili, saj smo bili 
prepričani, da je tako prav. 
Pa seveda ni bilo prav! B. R

RAZVOJ TURISTIČNEGA 
GOSPODARSTVA V MISLINJSKI 
DOLINI____________________ __________

SREDIŠČE 
NA KOPAH

Čeprav ima Mislinjska dolina vse možnosti za kar naj
širši turizem, pa so dala prizadevanja do leta 1970 le skrom
ne rezultate. Sele v zadnjih letih je temeljna organizacija 
združenega dela ..Gradnje in turizem" Slovenj Gradec s 
sodelovanjem Gospodarstva in lesne industrije „Lesna" 
dosegla pomembne uspehe pri širjenju in krepitvi turistič
nega gospodarstva tako na območju slovenjegraške občine 
kot v občinah koroške regije.

V Mislinjski dolini so uredili prvi turistični center Rah- 
telov vrh, sledilo mu je letalsko turistično središče v Tu
riški vasi pri Slovenjem Gradcu, zdaj pa so usmerjene vse 
sile v izgradnjo gorskega turističnega centra Kope na za
hodnem Pohorju. Z investicijo blizu 30 milijonov dinarjev 
je bilo zgrajenih 170 sodobnih ležišč. 450 gostinskih sede
žev, 8 žičnic (ki v uri prepeljejo 6500 smučarjev), več kot 
100 hektarjev urejenih smučišč, 20 kilometrov cest k turi
stičnim objektom itd. Prve kmetije so se tudi že odločile 
za kmečki turizem. Ko bo gorsko turistično središče Kope 
povsem zgrajeno, bo sprejelo 1500 stalnih in 3000 prehod
nih gostov, ki jim bodo na voljo vsi potrebni objekti za 
rekreacijo in za zabavo. Računajo, da bodo to nalogo 
opravili v prihodnjem srednjeročnem razdobju.

Za dosežene uspehe pri razvijanju turističnega gospo
darstva je prejela temeljna organizacija združenega dela 
„Gradnje in turizem" Gozdarstva in lesne industrije 
„Lesna“ Slovenj Gradec letošnjo nagrado skupščine 
občine Slovenj Gradec.

A.N.

Skupščina občine 
in družbenopolitične 
organizacije 
občine Kočevje

čestitajo 
vsem delovnim 

ljudem 
in občanom 
za občinski 

praznik
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Brezplačni učbeniki za učence

DE: PO SLEDEH NEKEGA SKLEPA
■ - < ' ‘V,'- 1

Frontalno ne — postopno da!
Zveza sindikatov Slovenije je 

na 8. kongresu v Celju sprejela 
sklep, da si bodo sindikati ob 
pomoči drugih družbenih dejav
nikov prizadevali zagotoviti 
vsem učencem osnovnih šol 
brezplačne učbenike, in to naj
kasneje doleta 1977.

Na to pobudo se je odzval 
Zavod za šolstvo SR Slovenije 
in pripravil predlog družbenega 
dogovora, s katerim bi zagoto
vili bolj organizirano preskrbo 
osnovnih šol z učbeniki in s šol
skimi potrebščinami. Svet za 
vzgojo in izobraževanje pri RK 
SZDL in izvršni odbor predsed
stva RS ZSS sta pobudo za skle
nitev takega dogovora podprla, 
imela pa sta pripombe na samo 
zasnovo akcije. Soglašala sta z 
vsemi predvidenimi ukrepi, ki 
naj bi zagotovili večjo stalnost 
učbenikov, zahteve glede učnih 
pripomočkdv ter boljše in ra
cionalnejše organiziranje pre
skrbe učencev z učbeniki in 
učnimi pripomočki, nista pa so
glašala z načinom, kako priti do 
učbenikov in drugih šolskih po
trebščin. Sindikati so opozorili, 
da ne smemo iskati rešitve pro
blema v prenosu distribucijskih 
jiinkcij iz trgovske mreže na 
šole in izobraževalne skupnosti, 
saj te nimajo niti sredstev niti 
možnosti, da bi prevzele to na
loga

Predsedstvo RS ZSS se je za
vzelo za to, da bi v okviru 
SZDL čimprej izdelali nov 
predlog družbenega dogovora, 
ki bi zagotovil dosledno uresni
čitev sklepa 8. kongresa ZSS 
Do danes tak družbeni dogovor 
še ni bil sprejet To nemara po
meni, da še nimamo enotnih 
meril in izbranih poti, ki bi nas 
oziroma učence pripeljale do 
brezplačnih učbenikov. Stroški 
za učbenike v osnovni šoli zna 
šajo glede na celotne stroške 
pouka res le 5 do 6 % (kot nam 
je nedavno tega v TV oddaji po
jasnil namestnik predsednika re
publiškega komiteja za vzgojo 
in izobraževanje Polde Kejžar), 
toda za starše je to vsako jesen 
vendarle zelo velik enkraten iz
datek Seveda pa ne smemo 
akcije za brezplačne učbenike 
pojmovati le kot reševanje so
cialnih problemov. Gre za mno

go širše zastavljeno sistemsko 
-naloga Gre za podružbljanje 
skrbi za učbenike

Minili sta dve leti od kongre
sa in sprašujemo se, kako daleč 
smo s prizadevanji za brezplač
ne učbenike

Tilka Blaha, sekretar RS ZSS 
za vzgojo, izobraževanje in kul
turo, pravi, da je bila ta akcija 
zastavljena zelo široko oziroma 
preširoko, da bi jo lahko uspeš
no izpeljali v tako kratkem 
času. Danes še ne moremo go
voriti o nekem splošnem uspe
hu, sklep sindikatov se uresni
čuje le na posameznih šolah, 
kjer se relativno dobri material
ni bazi pridružuje tudi velika 
organizacijska sposobnost in ra
zumevanje problema tako pri 
učiteljih kot starših Nasploh pa 
bi se%ob široko zastavljenih 
družbenih akcijah morali zave
dati, da ni realno zahtevati' ne

česa, za kar vemo, da nismo 
sposobni izpeljati. Gre za zelo 
lepo zamisel, ki pa je nekoliko 
iluzorna glede na naše omejene 
materialne možnosti.

Očitno se frontalno ni mo
goče spoprijeti s tem proble 
mom, zato se tudi na Zavodu za 
šolstvo SR Slovenije zavzemajo 
za postopno uresničevanje tega 
sklepa-

- Naša pot mora voditi pre
ko postopnih oblik, ki so lahko 
zelo različne, pravi Jure Gart
ner na Zavodu za šolstvo. Kot 
primer lahko navedem krediti
ranje šolskih knjižnici, krediti
ranje staršev. Naša akcija bi mo
rala začeti že pri sami izdaji 
knjig, že tu bi morali združevali 
sredstva. Tako bi lahko bili 
učbeniki že ob natisu brezplač
ni Ob tem moramo razumeti, 
da gre v bistvu za korenite spre
membe sistema in načina miš

ljenja, ne pa samo za reševanje 
socialnih problemov. Tako kot 
orodje delavcev v toi’arni ni 
skrb posameznikov, tudi učbe
niki, ki so glavno ,,orodje" 
učencev, ne bi smeli biti skrb 
staršev.

In kakšno je dejansko stanje na 
nekaterih naših šolah?

Kot vzoren primer lahko navede
mo osnovno šolo Peter Kavčič iz 
Škofje Loke.

škodujejo, da se pravočasno vrnejo v 
knjižnico in podobna Učbenike so 
razdelili v štiri kategorije glede na 
ohranjenost učbenikov. Od tod tudi 
različno visoke izposojevalnine. V 
prvi kategoriji znaša izposojevalnina 
20 % cene učbenika, v drugi 15 %, v 
tretji 10 % in v četrti 5 % Knjige so 
tudi po treh letih še vedno dobro 
ohranjene, tako da je edini problem, 
s katerim se srečujejo, da imajo 
učbeniki prekratko življenjsko 
dobo, da prehitro zastarijo.

ostale na šoli (!? ) in so jih dali
„podpomo knjižnico". Tako
ustvarili začetni fond, ki pa
danes ni kaj prida povečal, saj 
le 150 knjig in še to zastare 
Knjižničarka pravi, da so starši*1 ■ 
letos izrazili želja da bi šola zbujaj 
učbenike, verjetno pa le zato, 
veda da tako delajo v mestu 
tudi sami radi bili bolj 
ni“(!? X

hibi
„mest'

In komentar: Očitno akcija prJ 
pade, če je zasnovana le kot ..so^

ČE STA UGLAŠENI 
MISEL IN AKCIJA 

UČITELJEV, STARŠEV 
IN UČENCEV!

Z akcijo za brezplačne učbenike 
so začeli na OS Peter Kavčič že leta 

• 1972, ko še ni bil sprejet sklep slo
venskih sindikatov. Pobudnik je bila 
temeljna izobraževalna skupnost, ki 
je šoli dajala sredstva za nabavo 
učbenikov. Ta pobuda je padla na 
rodovitna tla. Šola se je povezala s 
starši in z njimi nenehno sodeluje, 
to pa je pot ki zagotavlja uspeh. 
Učenci so tako ob spodbudi uči
teljev in staršev podarili knjige šoli 
ali pa jih je le-ta odkupila. Tako se 
je iz leta v leto večal fond knjig, ki 
so si jih učenci lahko izposojali. 
Francka Arambašič, Id na šoli skrbi 
za ta da delo nemoteno teče, nam 
je s podatki predstavila ugoden raz
voj te akcije, V šolskem letu 
1972/73 so zbrali Z 249 knjig (izpo
sodili 1801), lani so imeli v svojem 
fondu 2771 učbenikov (izposodili 
2.173), letos pa je število narastlo 
na 3.841 učbenikov (od tega 3.665 
za izposojo in 176 za kabinetni 
pouki

Te številke niso majhne, če vemo, 
da je na šoli blizu 700 učencev in da 
si _ skoraj vsi učenci že izposojajo 
knjige. Tu ni več predsodkov, ki 
marsikje še ovirajo to akcijo. Res je, 
da s tem rešujejo tudi socialne pro
bleme, ni pa to njihov glavni cilj. Vsi 
učenci in starši zdaj vedo, da bodo 
knjige dobili v šoli in se jim zato ni 
treba bati navala v knjigarnah niti 
velikih izdatkov. Seveda pa zahteva 
taka akcija tudi organizirano admi
nistrativno mrežo in tako so tudi 
vzpostavili. Učenci sami so njen 
glavni tvorec, saj imajo v vsakem 
razredu po dva dežurna knjižničarja, 
ki skrbita za ta da se knjige ne po

nihCe noCe biti
JAVNO PROGLAŠEN 

ZA „REVEŽA“
In kako drugje? Na osnovni šoli 

Ljubljana Vič kot da za to akcijo 
niso zainteresirani. Tak vtis se vsilju
je, ko prisluhnem pripovedovanju 
tajnice šole. Pravi, da je šola sicer 
poskušala izpeljati . akcija vendar 
med učenci ni bilo odziva, ker pra
vijo, da bodo knjige potrebovali še 
mlajši bratje in sestre. Učitelji sami, 
tako pravi, se tudi niso mogli vsilje
vati. Rezultat take nezainteresira
nosti in neorganiziranosti na tem 
področju je viden tudi v tem, da jim 
ležijo na knjižnih policah še tiste 
knjige, ki jim jih je kupila izobraže
valna skupnost

Na osnovni šoli v Škofljici mi je 
ravnatelj povedal, da pri njih akcija 
zbiranja učbenikov ni stekla,-ker 
zanjo med učenci ni interesa Na po
budo šole, da bi učenci v šoli oddali 
knjige, se jih je oglasilo zelo malo, 
zbrati so le 10 knjig in še te stare in 
strgane. Učenci so se izgovarjali, da 
imajo pač te knjige radi za spomin, 
da jih bodo sami še potrebovali ali 
pa da jih bodo potrebovali njihovi 
bratje in sestre. Akcija pri njih ni 
stekla tudi zata pravi ravnatelj, ker 
v Škofljici praktično ni socialnih 
problemov, premožnejši starši pa 
hočejo, da imajo njihovi otroci vsa
ko leto nove knjige. Tako ostajajo 
celo učbeniki za novri matematiko 
neizkoriščeni v šolski knjižnici.

Na Igu podobno. Tudi tu živijo 
premožnejše družine, kot pravi 
knjižničarka in starši očitno raje ku
pujejo nove knjige. Že pred 1974. 
letom je iz ravnateljstva prišla pa 
buda za zbiranje učbenikov med 
učenci, akcija pa ni stekla. Potem se 
je zgodila da so na šoli zbirali knji
ge za pomoč Kozjanskemu, pa so

na" in če govorimo celo o "P^0 
ni knjižnici". Nihče noče biti jav 
proglašen za „ reveža".

SPODBUDNI PRIMERI 
KAŽEJO

NA SPREMENJENO 
MISELNOST

Na OŠ Maksa Pečarja v Črnuč2^ 
so ' razmere povsem drugačne- 
akcijo zbiranja knjig so začeli.P16 
tremi leti na pobudo učitelj*'-6®
zbora in pri tem tudi uspeli, ker '

nega dela. Ravnateljica šole mi i6

sodijo brezplačna preostali pa

GRETA PEZDIR je v mariborekem „Piku“ zbrala kar 309 
naročnikov za letošnje knjižne zbirke Prešernove družbe.

Ml

Kako sem se izobraževal?

V TEMI
DO DIPLOME

G us ti Škrabec je doma iz Pristavice 
pri Velikem gabru na Dolenjskem. Kc 
je imel sedem let, to je bilo takoj po 
osvoboditvi, je šel tako kot vsi njegovi 
vrstniki v šolo. Doma so si namreč že
leli, da bi se njihov Gusti čim več na
učil, saj je bil bistre glave. Kolikor 
znaš, toliko veljaš, so rekli domači.

Le dvakrat je prvošolček Gusti pre
stopil šolski prag, ko se je moral na 
hitro posloviti od svojih sošolcev, pri
jateljev, domačih in tudi Pristavice. 
Nedolžna otroška igra s koščkom eks
ploziva iz /bližnjega bunkerja je ne
usmiljeno in povsem iznenada posegla 
v njegovo življenje.

Kako je po nesreči prišel v Ljublja
no, ve Gusti le iz pripovedovanja. Del 
poti je opravil z zapravljivčkom in del 
z odsluženim vojaškim kamionom, ki 
so ga takrat ljudje uporabljali namesto 
avtobusa.

„Ko. sem se prebudil iz nezavesti, 
nekaj časa sploh nisem dojel, kaj se je 
zgodilo. Mislil sem, da sem doma v 
svoji postelji. Potem sem spoznal, da 
sem izgubil oči ter obe roki. Po dveh 
mesecih ležanja v bolnišnici so me od
pustili in spravili domov. Kam drugam 
pa naj bi me? “ obuja spomine.

Od trenutka dalje, ko je počil deto
nator, eden mnogih drobnih in zahrbt
nih ostankov druge svetovne vojne, se 
je Gustijevo življenje povsem spreme
nilo. Za vedno se je preselil v noč in 
dolgo dolgo je trajalo, da si je spet 
lahko začel pomagati z rokami, ki so 
mu jih zdravniki odrezali malo pod 
komolci.

„Oče in mati sta si silno prizade
vala, da bi me spravila v kakršnokoli 
šolo..." nadaljuje Gusti Škrabec. 
„Po poldrugem letu privajanja na 
novo življenje so me sprejeli v invalid

ski dom v Kamniku. Spet sem začel 
hoditi v prvi razred. Imel sem težave, 
saj sem bil edini slep in povrhu še brez 
rok. Drugi so si lahko pomagali vsaj z 
rokami, jaz pa še pisati nisem mo
gel... “

Potem se je Gusti pričel učiti Brail
love pisave. Iz Kamnika je odšel v 
ljubljanski zavod za slepo mladino,

kjer je v učenju zelo hitro napredoval. 
Se posebno potem, ko so mu znova 
operirali desno roko in mu jo toliko 
usposobili, da je lahko pričel prijemati 
nekatere predmete.

,,Naj bol j bistveno pri mojem šola
nju je bilo, da se naučim brati in pi
sati. Če bi imel prste, potlej z Brail
lovo pisavo ne bi bilo težav. Tako 
pa... Lahko bi bral z rokami, če 
črke ne bi bile tako skupaj. S črkami, 
ki so bile vsaka zase, nisem imel težav, 
ko pa jih je bilo več skupaj, čim daljša 
je bila beseda, tem teže sem z rokami 
razpoznaval, kaj piše. Zato sem se od
ločil za branje s pomočjo ustnic. Ko 
sem se dobro izvežbal, sem lahko na 
minuto prebral že 54 besed. . .“

V Zavodu za slepo mladino je Gusti 
Škrabec uspešno končal osnovno šolo 

- in nižjo gimnazijo. Ne da bi dolgo pre
mišljeval, se je odločil za gimnazijo. 
Uspešno je opravil sprejemni izpit iz 
slovenščine, matematike in tujega je
zika in bil sprejet na viško gimnazijo.

,,Pri učenju so mi nesebično poma
gali moji sošolci. Skupaj smo se učili 
in predelovali snov. Po peti gimnaziji 
sem se preselil v Škofjo Loko, kjer 
sem tudi uspešno maturiral. Seveda 
sem že v gimnazijskih letih pogosto 
premišljeval, kakšno delo bi bilo zame 

■ najbolj primemo. Možnosti seveda ni 
bilo veliko. Če bi imel roke, bi lahko 
postal telefonist. Tako pa... tako 
sem se odločil, da bom učitelj, saj je

glavno njegovo delo govorjenje. 
den pa sem maturiral, sem spoznal, M 
nisem za učitelja, zato sem se vpijf 
na pravno fakulteto. Bom pa pravnik 
sem si dejal. “

Gusti je študiral s pomočjo magnč 
tofona Seveda so mu spet priskočil1 
na pomoč tudi prijatelji, ki jih ni ifne 
malo, saj je stanoval v študentske1” 
naselju. Niti pet let ni potreboval, 
je uspešno končal študij. Hudoinid”0.
pa je pripomnil, da bi lahko še ne*
mesecev prej, če se ne bi bal, da b° 
moral takoj po diplomi zapustiti 
dentsko naselie. _ -

Po študiju se je Gusti preselil ^ 
Novo mesto. Tu si je ustvaril druži11 ' 
na zavodu za pravno pomoč pa je P 
stal odvetniški pripravnik. Tu je ost

se od vsega začetka povezovau , 
starši in jim tudi ni bilo žal do^ | S

povedala, da prek sveta star*^ j j 
uspešno sodeluje, pri učencih ž* | | 
tudi niso naleteli na odpor. V Vič 
jeni knjižnici si učenci, Id so šoli da
rovali svoje knjige, lahko druge hP17

rajo plačati po 5 din za vsako M ; 
ga Danes si le tretjina učencev ižP0J';l 
soja knjige na šoli, radi bi, da hi * j 
jih izposojalo vsaj 80 %. Za tak Aj ; 
bodo morali seveda tudi sanri 
prispevati. I

Obiskala sem tudi šolo Valetihj 
Vodnik v občini Ljubljana Šiška “! j 
spet naletela na spodbuden prime1'
S to akcijo so začeli že leta 197 ’ 
ko je temeljna izobraževalna skup
nost podarila šoli učbenike za not? 
matematika Ravnateljica pravi, 
je bila to osnova, na kateri so začetj 
graditi akcijo 'za brezplačne utPfj 
nike. Sprva so imeli 300 knjig za h 
posojo, vsako leto se je to število 
povečalo za približno 300 knjig 
tako da imajo danes že blizu l-30v 
učbenikov v urejeni knjižnici. Pole® 
teh knjig ki si jih učenci lahko izpoj 
sodijo na dom, imajo na šoli tu111 
stalno razredno knjižnica Nihce , 
niti ne pomidi več na to, da bi ak0 
jo zbiranja brezplačnih učbenik°v 
povezoval izključno z icševanjen1 ; 
socialnih problemov.

Brezplačni učbeniki tote) 
vendarle postopno prihajajo u° 
učencev, zlasti tam, kjer so ne1 
teljski kolektivi, pa tudi star,^ 
pravilno dojeli to nalogo. 
ja kaže prve rezultate tam, Krj i 
ne pričakujejo le „pomoči o« 
zgoraj“. Morda bodo opi8811 
spodbudni primeri še koga p1^ 
dramili iz stanja, ki ga aznač*1 
jeta besedi: čakanje, izgovafl8

KATJUŠA R0JAC
___________________

več kot pet let. ■
Danes Gusti ni več odvetnik. 

da je to delo preveč dinamično. , 
pa je predsednik medobčihskegi 
društva civilnih vojnih invalidov, 
izvršnega odbora medobčinske orgarn. 
zacije slepih in slabovidnih, Pre</se^ 
nik komisije za šport in rekreacijo P 
pravkar omenjenem odboru, itd.

Pa vse to niti ni tako pomernbu ■ 
Nedvomno mi bo iz vsega njegoveg,. 
pripovedovanja najbolj ostalo v sP.l - 
minu to, da Gusti nikoli ni Potozipm, 
Življenje mu ni prizanašalo, a o t m 
sploh ne govori. Jemlje ga pač taK ’ 
nega, kakršno je. a UuGA ‘



življenje med poldnevniki

, Te dni se mudi v Sloveniji delegacija sindi- nih dejavnosti Slovenije ter RO Sindikata de-
I ta lokalne uprave in javnih služb Irske. De- lavcev zdravstva in socialnega varstva Slovenije
p8acija, ki jo sestavljajo Philip Flynn, Fergus so se irski sindikalni delavci pogovarjali pred-

mlayi Tom Bogue in ki jo vodi Dick Red- vsem o samoupravljanju v družbenopolitičnih
mOnd, je kot gost Sindikata delavcev družbe- dejavnostih in v zdravstvenih delovnih organi-

dejavnosti Jugoslavije obiskala tudi Slove- zacijah. Irski sindikalisti so v Sloveniji obiskali
I J0- S člani republiškega odbora sindikata de- tudi Klinični center v Ljubljani.
'avcev uprave, pravosodja in družbenopolitič- Foto: A. A.

devetčlanska delegacija sindikata delavcev 
enega prometa ZSSR je bila te dni na obisku v 

Soslaviji. Poleg letališč v Beogradu, Dubrov- 
Zagrebu so člani delegacije, ki jo je vodil 

gVorobijev, obiskali tudi letališče na 
sk?i ‘ V Sloveniji je delegacija poleg Brnika obi- 
odb* tU(t* Ljubljano in se s člani republiškega 
niie °ra ^dikata delavcev prometa in zvez Slove- 

‘ Pogovarjala o življenjskih in delovnih razme

rah pilotov in letaliških delavcev ter o vlogi sin
dikata pri tem. Poleg obiska na Brniku in Ljub
ljani so si gostje ogledali tudi zgodovinske, kul
turne in turistične znamenitosti Slovenije. Zani
mivo je poudariti, da je bila med devetčlansko 
delegacijo tudi Zina Ida Gavrikova, ki je drugi 
pilot Iljušina — 18 in ena redkih žensk, ki uprav
ljajo tako velika letala.

Foto: A. Agnič

?££g-OVANJE FARMACEVTSKE INDUSTRIJE Z DEŽELAMI V RAZVOJU

Izmenjava knjižnic
■ »Pri nas na Madžarskem 

amo lepo navado, da dob- 
ij?u prijatelju podarimo 

Knjižnico, v kateri je 
izr a—0 500 knjig, vam želimo 

učiti prav tako kot prijatelj 
Pnjatelju." S temi besedami se 
t^nil na navzoče prvi sekre- 
C^Pamjskega sveta sindikata 
kot ^ad.a dr. Jozsef Agoston 
vp. v°dja delegacije na slo-

izroStiJ-N°Vem S,f u> k0 je1 ^jrge v madžaiščmi v

okviru dogovorjene izmenjave 
knjižnic med jugoslovanskimi in 
madžarskimi sindikati.

Podarjena knjižnica vsebuje 
dela voditeljev madžarskih sin
dikatov in dela iz sodobne mad
žarske književnosti. Knjige so 
dobili narodna knjižnica v 
Novem Sadu, temeljna organi
zacija Sever-Gorenje v Subotici 
in občinska knjižnica v Belem 
Manastiru.

Podobne knjižnice v hrva- 
ško-srbskem in slovenskem je
ziku, ki jih bo podaril Svet ZSJ 
v sodelovanju s sindikati Slove
nije, Hrvaške in Vojvodine, 
bodo v mesecu oktobru izročili 
madžarskim sindikatom.

Izmenjava teh knjižnic po
meni poglabljanje večletnega 
zelo uspešnega sodelovanja in 
izmenjave izkušenj med sindi
kati obeh držav.

S. DUČIČ
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VELIKA BRITANIJA

Sporazumno reševanje težav
Po devetih mesecih intenzivnih 

pogajanj, ki so se končala z obnovo 
socialnega sporazuma, so britanski 
sindikati in delodajalci pred nedav
nim odobrili tristranski sporazum z 
laburistično vlado, da bi tako skupaj 
začrtali industrijsko strategijo za ob
dobje naslednjih treh let Ta spo
razum, ki mu je premier James Cal- 
laghan pripisal enak pomen, kot ga 
ima socialna pogodba, sklenjena 
med vlado in Trade Unioni o ome
jitvi rasti delavskih zaslužkov na 
4,5 % v naslednjih 12 mesecih, bo 
pripomogel, da bodo socialne sile v 
Veliki Britaniji z usklajeno akcijo 
pripomogle k oživitvi proizvodnje. 
Pri tem se bodo socialni partnerji 
sproti sporazumevali o ukrepih, ki 
zadevajo industrijo, denimo o stop
nji dobička, ki naj bi spodbujala 
investicijska vlaganja in ustvarjanje 
novih delovnih mest.

Sklenjeni sporazum ima še pose
ben pomen, ker je sestavni del zako
nodaje, ki so jo poleg političnih sil 
pripravili tudi udeleženci iz indu
strije. Konfederacija industrijcev 
(CBI) in enotna sindikalna konfede
racija sta dosegli sporazum o doku
mentu, ki so ga pripravili v teh me
secih in ki vladi in podjetnikom 
omogoča, da ustrezno ukrepajo za 
ozdravitev 39 industrijskih sektor
jev, ki jih je v večji ali manjši meri 
prizadela recesija. Preden je bil skle
njen ta sporazum, so izbrali sek
torje, godne za sanacijske ukrepe, in 
to pretežno po komercialnih aspek

tih, po pomenu in vplivu teh indu
strijskih dejavnosti na gospodarsko 
obnovitev države.

Sindikati so privolili v ta merila, 
vendar šele potem, ko so prevladale 
zmerne sile nad skrajnimi in je bilo 
doseženo soglasje o tem, .da je treba 
sanirati industrijo in gospodarstvo 
prvenstveno po ekonomskih in šele 
nato po socialnih aspektih. Tudi 
konfederacija delodajalcev je sprva 
skušala favorizirati tiste sektorje, ki 
nudijo jamstva za ponovno zaposlo
vanje zdaj nezaposlene delovne sile 
in ki bi obenem ob oživitvi proiz
vodnje omogočili doseganje višje 
stopnje konkurenčnosti ter s tem hi
trejši prodor ter ekspanzijo na zuna
njih trgih.

Premagovanje ožjih interesov na 
eni kot na drugi strani je nedvomno 
pomembna politična pridobitev, 
zlasti še, če upoštevamo daljnosežne 
posledice. To zmanjševanje nasprotij 
je namreč sindikatom odprlo vrata 
za industrijsko načrtovanje skupaj z 
delodajalci. Vladni seznam nacional
nih podjetij, ki obsega 300 priporo
čil za sanacijo (200 naj bi jih rešila 
vlada, druge pa podjetniki in de
lavci) pomeni enotno dokumenta
cijsko osnovo, ki bo proizvajalnim 
silam omogočila pripravo smernic za 
akcije.

Preden je bil dosežen sporazum, 
ki naj bi pripomogel k oživljanju go
spodarskih gibanj in bolj uravnove
šenim ekonomskim tokovom, sta 
morali obe konfederaciji - sindikal

na in delodajalska najprej premo
stiti različne poglede in interese. 
Tako sta, denimo dosegli sporazum 
o prednostnem razvoju predelovalne 
industrije kot dejavnosti, ki lahko 
omogoči polno zaposlitev. Sindikati 
so sprva vztrajali pri višji stopnji 
rast) gospodarstva, kot je bila pred
videna v skladu s težnjami po polni 
zaposlenosti, zavzemali pa so se tudi 
za že znano tezo o selektivnih uvoz
nih omejitvah. Konfederacija delo
dajalcev, ki skupaj z vlado zavrača 
protekcionistično trgovinsko poli
tiko. pa je izražala bojazen, da bi 
utegnila pospešitev porabe in notra
njega povpraševanja izzvati ponovne 
inflacijske pritiske.

Močan odpor je doživel tudi 
predlog (kasneje je bil sprejet), da bi 
vlada zmanjšala svojo finančno ude
ležbo v javni, podržavljeni industriji 
v prid hitrejšega oživljanja zasebnega 
sektorja. Ta cilj naj bi dosegli v dveh 
fazah, s prerazdelitvijo javne porabe 
in z omejevanjem naložb, ki krepijo 
državno udeležbo. Inštitut, ki je bil 
ustanovljen pred dobrim letom, da 
bi pospeševal investicije države v jav
nem sektorju, bo tako okrnjen v 
svoji dejavnosti, ki jo je bil komaj 
dobro zastavil.

Premier Callaghan je poudaril, da 
omenjeni sporazum kljub nekaterim 
nesoglasjem korenito spreminja 
..vzdušje v svetu proizvodnje, in to 
po zaslugi občutka za realnost, kije 
prevladal v deželi".

Brdo je kdo
Jose Lopez Portillo
Novi mehiški predsednik Jose Lopez Por

tillo je v bistvu prej tehnokrat kot politik, 
čeprav mu je tradicionalna povezanost z dru
žino in z javnim življenjem vtisnila pečat. Po 
drugi , strani pa se politična usposobljenost in 
smisel za operativnost neposredno kaže v nje
govem poklicnem ..življenjepisu".

Lopez Portillo se je rodil leta 1920 v 
Mexico Cityju in komaj leto po končanem 
študiju prava je na avtonomni univerzi v glav
nem mestu prevzel katedro splošne državne 
teorije. Poučeval je tja do leta 1958. Soočanje 
s filozofijo ga je prepričalo v hegelijansko 
dialektiko, ki jo upošteva tudi v praksi. S 
petindvajsetimi leti Lopez Portillo stopi v 
revolucionarno institucionalno stranko (PRI) 
in odtlej naglo prestopa stopnice politične 
piramide. Leta 1948 je že član sveta za 
načrtovanje, leta 1970 pa podsekretar za 
nacionalno premoženje. Ne izneveri se izrazito 
tehničnim funkcijam in v letu 1972 postane 
direktor zvezne komisije za elektrogospo
darstvo. Marca 1973. leta ga predsednik re
publike Luis Echeverria, njegov prijatelj in 
šolski tovariš, imenuje za finančnega ministra. 
V oktobru 1975 leta pa Lopeza Portilla revo
lucionarne institucionalne stranke predlagajo 
za kandidata na predsedniških volitvah.

Na volitvah 4. julija letos Portillo zmaga in 
tako bo kot član večinske stranke,v Mehiki, ki 
je na oblasti nepretrgoma 45 let, v decembru 
letos postal mehiški predsednik. Dva na

sprotna kandidata sta dobila komaj milijon 
glasov, medtem ko je Lopez Portillo zbral 
17,5 milijona glasu. Predsedniško mesto bo v 
skladu z mehiško ustavo obdržal šest let.

Kot je znano, je PRI, mehiška večinska 
stranka, ki daje deželi predsednike že skoraj 
pol stoletja, napredna in naklonjena gibanju 
neuvrščenosti.

N. Ž.

SINDIKALNO GIBANJE V SVETU
IN NEUVRŠČENOSTn-0«0 specifičnosti sindikalnega gibanja in njegove ideološke heteroge- 

tar t u* ra2<^r°Hjenosti tako v razvitem kot v nerazvitem svetu je prav, da 
tike ■ ^ 0POZorimo, da ni mogoče mehanično vzporejati neuvrščene poli-
sjj 01 akcij neuvrščenih držav z akcijami sindikatov v mednarodnih raz- 
gijj °sril'. Res pa je, da prav tu - ob spremljanju posameznih sindikalnih 
Pošeh V neUvr^enih deželah - lahko ugotavljamo mnoge družbeno-razredne 
skih • st* neuvrščenih držav, ki izvirajo iz različnih zgodovinskih, ekonom- 
inte ln geopolitičnih pogojev, na osnovi katerih te države oblikujejo svoje 

|Jese v mednarodni skupnosti in s tem tudi v samem gibanju neuvrščenih, 
vej- .^Si strani pa lahko prav s stališča ciljev in ideje neuvrščanja v veliki 
•»no * s‘n(^'*catnih gibanj v nerazvitem in tudi v razvitem svetu razkrijemo 
dane ■e'ernente’ ^ objektivno uvrščajo ta sindikalna gibanja med sile, ki so 

t^edno važen vir družbene in razredne moči neuvrščenega sveta. V 
y50 ti viri in kateri so tisti procesi, ki potrjujejo te ugotovitve? 

mnogih neuvrščenih državah so bila in še danes so sindikalna gibanja 
s°taz glaVn'tl nosilcev boja za politično in ekonomsko neodvisnost Kljub 
nih ?erno majnemu številu članstva - zavoljo premalo razvitih proizvajal- 
Vpljvi' ~ so sindikati v teh deželah po svojem družbenem in političnem 
ho: veliko močnejši kot kaže njihova formalna moč. Boj za neodvisnost,
hoJ VZniknilo gibanje neuvrščenosti, privede ta sindikalna gibanja v položaj, 
°ttes •<^anes v Afriki, Aziji in Latinski Ameriki in Evropi sindikati vse bolj 

^ star*b ideoloških, blokovsko pogojenih shem in snujejo novo akcij- 
te^otnost, ki jih v mednarodnih razsežnostih združuje pri reševanju naj- 
'bve ?.r°Nemov mednarodne skupnosti in delavskega razreda. Gre za za- 
Veško * S° uso<tnega pomena ne le za delavski razred, temveč za vso člo- 
teda. t0 Pa so vprašanja miru, razvoja in novega ekonomskega
nje’^Pttve vpliva delavcev pri odločanju v gospodarstvu in družbi, vpraša- 
itd P° sl0van j a in izobraževanja, energije, surovin, prehrane, varstva okolja

gibkega pomena je tudi vse večja emancipacija sindikalnih gibanj v mno- 
taye^1VrščenLh deželah. Tu sindikati vse bolj iščejo in odkrivajo lastna pota 

venja družbenih in gospodarskih vprašanj in postajajo pomembni poli

tični subjekti v razvoju držav. Emancipacija se najbolj kaže v tem, da ti 
sindikati zavračajo koncepcijo socialnega miru in kompromise z blokovsko 
politiko tako v sindikalnem gibanju kot v mednarodnih odnosih. Postavljajo 
se v vrsto sil, ki so danes na čelu odločnega boja za spremembo obstoječega 
mednarodnega ekonomskega reda in za širši vpliv delavstva ne samo na de
lovnem mestu, temveč širše v družbi in tudi v mednarodnih razsežnostih.

Seveda spremljajo vse te procese številne težave, pritiski, izsiljevanja in 
grožnje. Gre za rivalstvo pri uveljavljanju vpliva velikih sil, za uveljavljanje 
pozicij sindikalnih gibanj industrijsko razvitih držav v deželah v razvoju ozi
roma tamkajšnjih sindikalnih gibanjih. Naj spomnimo samo na izredno aktiv
nost ameriške sindikalne centrale AFL-CIO (American Federation of 
Labour), ki z očimo pomočjo CIA načrtno zavira razvoj emancipacije sindi
kalnih gibanj v Latinski Ameriki, dalje na prodor nekaterih sindikatov naj
bolj razvitih evropskih dežel v dežele v razvoju; kjer pod pretvezo pomoči 
skušajo vsiliti koncepcijo socialnega partnerstva oz. model zahodnoevropske 
klasične demokracije, Id bi naj v perspektivi pomenil temelj družbenega 
sistema v teh deželah, ki danes še iščejo svoje izvirne rešitve v gospodarskem 
in družbenem razvoju. Tudi angažiranost mednarodnih sindikalnih central 
vseh ideoloških smeri predstavlja danes za sindikalna gibanja v neuvrščenih 
deželah pa tudi drugod veliko oviro pri iskanju lastnih poti razvoja. Ne 
nazadnje pa je treba omeniti tudi dejstvo, da v mnogih neuvrščenih deželah 
- predvsem tam, kjer se še niso izrekli za socialistično ureditev - deluje več 
sindikalnih gibanj in da obstaja še veliko nerešenih vprašanj v odnosih med 
vladajočimi krogi in sindikati ter med sindikati in političnimi silami.

Zavoljo ugleda Jugoslavije, njene neuvrščene politike in avtonomnega po
ložaja v sindikalnem gibanju - ZSJ ni član nobene od mednarodnih sindi
kalnih central — je Zveza sindikatov Jugoslavije lahko vselej izražala v svoji

mednarodni dejavnosti interese našega kot tudi interese delavskega razreda v 
svetu. Z razvijanjem širokega in vsebinsko bogatega dvostranskega sodelova
nja na načelih vzajemnega spoštovanja in enakopravnosti so jugoslovanski 
sindikati veliko prispevali k utrjevanju mednarodnega sodelovanja med sindi
kati in posebej še s sindikati v neuvrščenem svetu. '

Ta dejavnost, ki jo navdihujejo socialistično bistvo naše družbe in načela 
neuvrščene politike, nam je omogočila, da smo v nekaj letih dali številne 
pobude multilateralnega značaja, od katerih so nekatere, prvič po velikem 
razcepu v mednarodnem sindikalnem gibanju 1947. leta privede za skupno 
mizo sindikate različnih pripadnosti (konference sindikatov o migraciji, iz
obraževanju, o vlogi in strukturi Mednarodne organizacije dela). Že od 
četrte konference neuvrščenih v Alžiru potekajo razgovori o pripravi sve
tovne konference sindikatov o problemih razvoja. Za tako konferenco seje 
izreklo že veliko sindikalnih organizacij vseh kontinentov in različnih poli
tičnih usmeritev. Zaradi pomembnosti problema razvoja bo prav ta akcija 
omogočila, da se bodo zbrali vsi zainteresirani sindikati, da bi se dogovorili o 
nadaljnjih akcijah in poteh razreševanja problemov razvoja ter čimvečji del 
sindikalnega gibanja pritegnili v prizadevanja za upostavitev bolj pravičnega 
ekonomskega sodelovanja v svetu.

Tako torej lahko ugotovimo, da je za uresničevanje ciljev politike ne
uvrščenosti velikega pomena tudi sindikalno gibanje, njegove mednarodne 
akcije in sodelovanje. Sindikati ne morejo in ne smejo biti samo opazovalec 
in kritik. Potrjevati morajo načela neuvrščenosti v medsebojnem sodelo
vanju, da bi lahko bili kot celotno sindikalno gibanje čimbolj ustvarjalen 
dejavnik v prizadevanjih vseh tistih sil, ki žele omogočiti širokim ljudskim in 
delavskim množicam lepše in bolj humano življenje.

ANDREJ ŠKERLAVAJ
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Z VEG ZNANJA
Občinsko sindikalno prvenstvo 
Radovljice v namiznem tenis11

K NOVIM NALOGAM
V Poreču se je 18. in 19. septembra 1976 

zbralo blizu 150 slovenskih telesnokulturnih 
delavcev, ki so si v letih 1971 .1976 prido
bili strokovni naziv organizatorja rekreacije 
ali višjega organizatorja rekreacije oziroma 
diplomiranega organizatorja rekreacije.

Vodilna tema tega dvodnevnega posveto
vanja organizatorjev rekreacije je bila, kako 
doseči večjo osveščenost delavcev v TOZD 
in krajanov v KS na področju vključevanja v 
programe športne rekreacije in kako po dru
gi strani zagotoviti večje kadrovske in mate
rialne možnosti .za zadovoljevanje tovrstnih 
potreb čimvečjemu številu delovnih ljudi in 
občanov.

V referatih in še posebej v številnih raz
pravah so bila poudarjena številna vprašanja, 
kijih moramo začeti sistematično urejati, če 
želimo, da bomo uresničevali samoupravno 
začrtane smeri razvoja telesne kulture ter 
družbenopolitične opredelitve razvoja šport
ne rekreacije in oddiha delavcev in občanov.

Poleg znanega pomanjkanja športnih 
objektov in telesnokulturnih strokovnjakov 
— še zlasti za množično telesno kulturo v 
TOZD in KS - so organizatorji rekreacije v 
svojih razpravah obravnavali predvsem na
slednje probleme:

—. v nekaterih delovnih okoljih je odnos 
poslovodnih organov do športne rekreacije 
delavcev še vedno odklonilen in močno za
vira hitrejši razvoj te dejavnosti in hkrati de

stimulira prizadevanja amaterskih športnih 
aktivistov;

sistematične in kvalitetne množične te
lesne kulture ni mogoče izvajati samo na 
amaterski osnovi. Zato je potrebno v večjih 
OZD in KS določena strokovna opravila pro
fesionalizirati in zaposliti telesnokultume 
strokovnjake;

še vedno niso dovolj razčiščena vpraša
nja financiranja programov množične telesne 
kulture delavcev in občanov, zaradi česar 
pogosto ni dovolj sredstev za množičen 
šport.

Organizatorji rekreacije v TOZD in KS so 
zato. da bi se še sistematičneje izobraževali 
in izpopolnjevali svoje znanje, predlagali, naj 
bi v Sloveniji organizirali društvo organiza
torjev rekreacije. Izvolili so 17-čianski ini
ciativni odbor in ga pooblastili, da izpelje 
postopek

Na posvetu so sprejeli tudi delovni dogo
vor kol sklepni dokument posveta, v kate
rem so udeleženci našteli nekaj najpomemb
nejših strokovnih nalog pri lazvijanju mno
žične telesne kulture delavcev m krajanov. 
Zaradi uspešne zasnove in zelo uspešnega po
teka bodo organizatorji, to so republiški Svet 
ZSS. telesnokulturna skupnost Slovenije, 
zveza telesnokulturnih organizacij Slovenije. 
..Partizan" Slovenije in visoka šola za telesno 
kulturo, posvetovanje popovih.

L DO GASPARI

V sklopu delavskih športnih iger 
radovljiških sindikatov je hilo v telo
vadnici osnovne šole Lesce letošnje 
občinsko sindikalno prvenstvo v na
miznem tenisu. Prvenstvo je pod poj 
kroviteljstvom (KZS in ZTKO Ra
dovljica organiziral N I K Lesce. Ni 
tekmovanju je nastopilo 50 članov 
sindikata iz 24. osnovnih organizacij 
sindikata, tekmovalke in tekmo
valci so bili razdclieni v dve starostni 
skupini.

Rezultati najboljših:
Zenske do šO let: I. Ana Šifrer, 

2. Boža I on, 3 Barbara 1’ikon:žen
ske nad 30 let: 1 I rancka Banko. 2. 
Polona Cerkovnik. 3. tiuiiea Majsto- 
rovič:

Moški do 30'let: 1 Zvone Potoč-, 
uik. 2. I ado I r/.vn. 3 I tlip Praprot-, 
nik: moški nad 30 let: I Jože Uh.
2 Miha Vidic, 3 Srečo Pogačnik:

I kipim ženske: I (DS Iskra
(»toče. 2 KOUS I IP Bled. 3, GOS 
Osnovna šola t orje. 4 (OS Špece
rija Bled:

Ekipno moški: 1. KOOS Begunje, 
2. Iskra Otoče, 3. Veriga Lesce, 4. 
Osnovna šola Gorje:

Ekipno skupaj: Iskra Otoče 109 
točk, 2. OŠ Gorje 42 točk, 3. UP 
Bled 37 točk, 4. Špecerija Bled 24 
točk, itd.

Povemo naj še, da so bila v letoš
njem letu v okviru delavskih šport
nih iger radovljiških sindikatov ob
činska prvenstva v sedmih športnih 
jianogah, bodo pa še v (reli. Pri tem 
lahko ugotovimo, da je interes de
lavcev za rekreacijsko športna tek
movanja iz leta v leto večji. Za po
nazoritev naj povemo, da je bilo v 
letu 1974 na delavskih športnih 
igrali le 420 udeležencev iz 32 GOS, 
1975. leta 860 udeležencev iz 66 
GOS in letos že 1060 članov sindi
kata iz 93 GOS. Nedvomno nam po
datki povedo, da ho treba v bodoče 
tovrstni množični športni dejavnosti 
delavcev posvečati še več pozor
nosti.

Bistven napredek so Iet0^ 
ležili v Radovljici tudi na Pot“ ie. 
šolanja organizatorjev 5Portn.o0rt- 
kreacije. Letos so seminar za sP.^ 
ne rekreatorje v Poreču k011? , vnj|i 
je predstavniki različnih delo i 
kolektivov občine.

čim i 
skupajKer se vse GOS bore za 

šo uvrstitev oziroma za s--. ,_eU 
zmagovalca delavskih športni1'1^, 
naj povemo, da je po sedmih sp j 
nih panogah v vodstvu OOo 
Otoče z 662 točkami, druS 
KOOS Elan Begunje !0člc
tretja KOOS Veriga Lesce 386 ^
in četrta KOOS Vezenina ^‘ca red- 
točk itd. Trenutni vrstni red-P ^ 
vsem pa točkovna prednost 
je verjetno prvo mesto že odu ^
Vendar smo prepričani, da s® ^ 
dovalei še niso predali in da ^ 
pričakujemo v preostalih treh P
gahzanimtveboje.A|)oMATljA51n
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VEDNO JE KAK IZHOD, LE 
POISKATI GA JE TREBA!

Razmeroma veliko smo storili v minulih letih na področju 
aktivnega oddiha zaposlenih. Vse več je ljudi, ki jim je postala 
športna rekreacija potreba, ki so prišli do spoznanja, da le 
zdrav človek lahko uspešno opravlja vsakodnevne dolžnosti. 
Za zdravje pa je seveda potrebno skrbeti.

Seveda pa je problemov na področju organizacije aktivnega 
razvedrila kljub vsemu še vedno več kot dovolj. Marsikje jc še 
vedno zastarela miselnost tista, ki siromaši in zmanjšuje rezul
tate prizadevanj mnogih telesnokulturnih delavcev, saj si kljub 
vsemu še vedno niso povsem prepričani, da potrebuje „zdrav 
duh" tudi „zdravo telo".

Problem je tudi v tem, da pri teh stvareh tudi'še vse preveč 
skoparimo s sredstvi. Ni nam težko zvrtati denarja, če mo
ramo postaviti nove zidove, če je potrebno popraviti ali pa 
kupiti nove stroje. Zelo težko pa nam gre denar iz rok, ko gre 
za neposredne investicije v človeka. Nepoučeni namreč radi 
podvimimo, ali se bodo vložena sredstva v ljudi sploh kdaj 
obrestovala.

Znan pregovor pravi: za malo denarja malo muzike! In v 
mnogih primerih celo drži. Med drugim tudi v našem. Povsod 
tam, kjer je samoupravnim organom žal, da bi izločili nekaj 
sredstev za organizacijo prostega časa zaposlenih, težko govo
rimo o skrbi za aktiven oddih. Odveč bi bilo govoriti tudi o 
tem, da so v vseh teh primerih delavci brez športnih objektov, 
da nimajo človeka, ki bi se poklicno ukvarjal z organizacijo 
rekreacije in da nimajo najosnovnejših možnosti za aktivno 
razvedrilo.

Tako je - tudi pomanjkanje ljudi, ki bi vse svoje sile posve
tili prostemu času zaposlenih, predstavlja še vedno izredno 
pereče vprašanje. Slovenski sindikati se sicer že dlje zavze
majo, da bi vsaj večje delovne organ zacije, tiste s tisoč in več 
delavci, zaposlile teiesno-kultumega strokovnjaka, ki bi bil kos

zahtevnemu delu. A tako kot v mnogih primerih, /c tudi r tem 
pot od besed do dejanj izredno dolga. Povedano z drugimi 
besedami: v Sloveniji bi potrebovali na stotine poklicnih orga
nizatorjev rekreacije, imamo pa jih komaj nekaj deset. Tako 
malo, da bi se morali nad tem pošteno zamislili pa tudi 
ukrepati.

Ker torej v mnogih naših delovnih organizacijah, lahko bi 
zapisali kar v večini, ni ljudi, ki bi se poklicno ukvarjali s 
športno rekreacijo zaposlenih, je rsc skupaj na dokaj nizki 
ravni. Pravijo, da se r prostem času ne da vsega postoriti, da 
zahteva področje vsega človeka.

In r marsičem imajo prav. Motijo sc le v tem. da sc na 
osnovi prostovoljnega dela ne da solidno organizirati športne 
dejavnosti. O tem, da se da z dobro voljo in premišljeno orga
nizacijo marsikaj napraviti, govori namreč več primerov.

Med drugimi tudi primer ljubljanskega Litostroja, kjer skrbi 
za aktivno razvedrilo zaposlenih sindikalna organizacija Ko
lektiv namreč slovi po številnih dobrih športnikih in ntdi po 
odlični organizaciji aktivnega oddiha, čeprav Litostroj nima 
poklicnega strokovnjaka za to področje. Naravni podjetja 
vodi vse športno življenje sedemčlanska komisija, vsaka te
meljna organizacija pa ima poleg tega še svojo komisijo za 
rekreacijo. Obsežno organizacijsko delo sloni torej na pri
bližno petdesetih pridnih in delavoljnih amaterjih, ki so kos 
slehernemu, še tako zahtevnemu delu.

Pa da ne bi kdo pomislil, da v Litostroju ne potrebujejo 
poklicnega organizatorja rekreacije! Seveda ga! Saj so jih imeli 
že več in kmalu ga bodo spet imeli. Te vrstice smo napisali 
izključno z namenom, da bi opozorili na to, kaj vse je možno 
narediti z dobro voljo in s štabom delavoljnih amaterskih orga
nizatorjev.

A. ULAGA
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Na sindikalnih športnih igrah postaja streljanje vse bolj priljubi"3 
tekmovalna disciplina tudi nežnega spola.

Ekipa Tomosa je osvojila v namiznem tenisu najvišjo lovoriko11: 
obalnih športnih igrah za leto 1976.

MEDVODE

Športniki UVlR 
Beograd v Medvodal1

V Medvodah so gostovali 
športniki delovnega kolektiva 
Industrije motoijev Rakovica, 
kjer so se z gostitelji, športniki 
tovarne DONIT pomerili v več 
športnih disciplinah. Tako so 
gostje bili boljši v namiznem te

nisu, šahu in malem nogorn®H 
domačini pa v streljanju ih J 
kometu. Srečanja so minil®, 
prijateljskem vzdušju, športi 
Donita pa bodo obisk vrni*1
mesecu oktobru letos. „ F>

£ L.
ŽALEC

Atletsko
tekmovanje

Telesnokulturna skupnost Žalec 
ter ObZTK sta pripravila občinsko 
sindikalno prvenstvo v atletiki. 
Sodelovalo je več kot 100 posamez
nikov, kar je lep dokaz, da je atle
tika priljubljena športna panoga. 
Posebno so se izkazali v vseh sta
rostnih skupinah člani in članice iz 
Ferralita Žalec, ki so osvojili vsa tri 
prva mesta. Žal pa ponovno niso 
sodelovali predstavniki Tekstilne 
tovarne Prebold.

Rezultati ženske: krogla: I. Zu
panc (TN Polzela) 9,22, 2. Ribič 
8,56, 3. Gorišek (obe l erralit) 8,53; 
100 m: 1. Gorišek 15,8, 2. Bclo- 
galvec 15,7, 3. Pečnik 16,5 (vse t er- 
ralit); daljava: 1. Beloglavec 3,70, 2. 
Gorišek 3,52, (obe Lerralit), 3. 
Strnad (TN Polzela) 3,7 itd.

Ekipni vrstni red zenske: 1. Eer- 
ralit Žalec 2165 točk, 2. TN Polzela 
1766 točk. Starejši člani: krogla: 1. 
Oset (Inštitut) 9,54, 2. Eerman 
(Fcrralit) 9,44, 3. Veligovšek (Ju- 
teks) 9, 27 itd. 800 m: Satler 
(DPO-PM) 2,35,4, 2. Erman (Ler
ralit) 2,45,6, 3. Flajs (Inštitut) 
2.46,7 itd. 100 m: 1. Satler
(DPO-PM) 14,1, 2. Majcen (PM-Ža- 
lec) 14,3, 3. Mostič (Juteks) 14,4 
itd. daljina: 1. Zupane (Ferralit) 
4,47 m. 2. Veligovšek4,6, 3. Mostič 
4,30 (oba Juteks) itd.

Ekipni vrstni red st. člani: 1. Fer
ralit 3260 točk, 2. Juteks Žalec 
2852, 3. DPO-PM Žalec 2242 točk 
itd. Mlajši člani 100 m: 1. Potočnik 
(Sigma) 11,7, 2. Novak (Lerralit) 
12,2, 3. Sertel (SIP Šempeter) 12,8 
itd. 1500 m: 1. Urankar (Lerralit) 
4,55,0, 2. Sedminek (SIP Šempeter) 
4,55,5, 3. Strgar (SIP) 4,59,8 itd.

, daljina: 1. Novak 6,27, 2. Pristan 
598 (oba l erralit) 3. Rebec (SIP) 
5,82 itd. Ekipni vrstni red pri 
mlajših članih: 1. Lerralit 3953 
točk, 2. SIP Šempeter 3644, 3. 
Sigma Žalec4241 točk.

T. TAVČAR

LJUBLJANA

Dispanzer 
za športno 

medicino
V Ljubljani so te dni slovesno 

odprli nov dispanzer za športno 
medicino, ki bo na voljo tako vrhun
skim športnikom kot tudi ljubi
teljem aktivnega razvedrila.

Če upoštevamo še TRIM kabinet 
v dvorani na Kodeljevem, ima danes 
dispanzer kar 200 kvadratnih met
rov opremljenih prostorov, s čimer 
pa jc končana šele prva laza pro
jekta. Že prihodnje leto bodo odprli 
še zobno ambulanto, do leta 1980 
pa naj bi dobili še profesorja telesne 
vzgoje, fizioterapevta in psihologa, 
pojeg tega pa bodo opremili tudi 
laboratorij. Kmalu naj bi dobili še 
aparat FKG, tako da bi bila delo in 
oskrba pacientov res lab ko popolna.

Povemo naj še, da se lahko prav 
vsak občan oglasi v tem dispanzerju.

kjer ga bodo zdravniki skrbno pre
gledali in mu nato svetovali, s kate
rim športom naj se ukvarja, kdaj, 
kolikokrat in kako lahko obreme
njujejo svoj organizem, da ne bi 
prišlo do nepotrebnih poškodb.

ŽALEC_________________

Športne igre 
obrtnikov

Združenje samostojnih obrtnikov 
občine Žalce je pripravilo L športne 
igre obrtnikov. Nastopilo je več kot 
150 obrtnikov iz Celja, Žalca, Ve
lenja, Mozirja in Slovenj Gradca, ki 
so sc pomerili v malem nogometu, 
kegljanju, šahu in vlečenju vrvi. Naj
več uspeha so imeli Žalčani, ki so 
osvojili dve prvi mesti ter zmagali v 
skupni uvrstitvi.

Rezultati: kegljanje borbene 
partije: Slovenj Gradec 513 podrtih 
kegljev, Žalec 468. Mozirje 422 
podrtih kegljev itd. Mali nogomet: 
Žalec, Velenje, Celje itd. Šah 
ekipno: Žalec 9 točk, Velenje 7,5,

Mozirje 4,5 točke itd. Vlečenje vrvi: 
Mozirje, Žalec, Celje itd.

Ekipni vrstni red: Žalec, Mozirje, 
Slovenj Gradec, Celje in Mozirje.

POREČ_________________

Igre
delavcev SDK
Končale so se šeste športne igre 

delavcev službe družbenega knjigo
vodstva, ki so bile na lepih športnih 
terenih Poreča. Na igrah so sode
lovali tekmdvalci osemdesetih po
slovnih enot iz vse Jugoslavije 
pokrovitelj srečanja pa je bil Makija 
Pozderae, predsednik Zveze za te
lesno kulturo Jugoslavije.

Nastopajoči so se pomerili v 22 
športnih in 5 delovnih disciplinah. 
Spet so pokazali največ znanja pred
stavniki Hrvaške, ki so tako že šestič 
zapored osvojili prehodni pokal. Na 
drugo mesto so se uvrstili tekmo
valci Vojvodine, na tretje Slovenije, 
na četrto Srbije itd.

JESENICE

Že pe(
prvenstev

Komisija za šport in rekreacij . 
lezarni Jesenice je letos USPTJJ 
■anizirala že pet prvenstev ., 
trtniki posameznih o snov niti ‘ 
tiz.aeij sindikata v obratih inff 
[kih.
Zvrstila so se prvenstva v 
lomu, sankanju, kegljanju nanu, sankanju,
u, kegljanju na asfaltu in r 
i. Člani komisije za športno ,e|e. 
jo skrbno vodijo evidenco „ 
uev, da bi lahko ob lconc njza- 
>tovih, katere osnovne orS“ gju 
: sindikata so bile na.P0čti¥ne. 
trtne rekreacije najbolj aljl je 

d red no netih prvenstvi JVrstni red po petih prvens 
lednji: 1. GOS strojno vzu: 1. GOS strojno 3 
ijc, 2. OOS strojne delavnice^ 

hladna valjarna, 4. Ou „gs | 
. tehnične kontrole, j I
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PETINTRIDESET 
ODLOČILNIH DNI
,®e: Dr. France Kresal

Najaktivnejše borce
DELAVSKE PRAVICE 

SO ODPUSTILI
Podjetniki sp že med stavko 

krbno zbirali podatke o deiav- 
sih voditeljih stavke in o naj- 

pNj revolucionarnih delavcih. 
0 stavki vseh teh delavcev niso 
oteli več zaposliti.
Oglejmo si, kakšna je bila sin-

del
Una pripadnost odpuščenih 

avcev v šestih največjih tek- 
'tih tovarnah na Gorenjskem, 
s°sodelovali v stavki.

Prali in Intex, v Kranju Glanz- 
mann, Gasner - Tržič, Brum- 
men, Thaler — Škofja Loka in 
Škofjeloško predilnico. Vse te 
tovarne so zaposlovale pred 
stavko 3.874 delavcev ali skoraj 
tretjino vseh delavcev, zaposle
nih v tekstilni industriji v Slove
niji in skoraj polovico stavka
jočih tekstilcev. Skupno je bilo 
iz teh tovarn odpuščenih 273 
delavcev (7,2 %), od teh je bilo 
28 delavskih obratnih zaupni
kov. Naštejmo nekaj vzrokov 
odpustov, ki so jih navedli pod
jetniki za posamezne delavce. 
Najpogostejši so bili: „sodeloval

tila nevarnost, da bo morala re
ducirati več delavcev, ker zanje 
ne bo imela stalnega dela. Izjava 
je torej izražala skrito težnjo po 
odpustih.

Božič je po končani stavki 
sprejel na delo vse delavce, ra
zen dveh, ki ju ni hotel več za
posliti.

Za Intex sta odgovarjala di
rektorja podjetja Horak in 
Markgraf. Pojasnjevala sta, češ 
da je podjetje zaradi stavke iz
gubilo velik del zimskih naročil 
in da je bilo zaradi tega prisilje
no skoraj popolnoma reducirati 
dni go izmeno, zaradi česar je

I
neorg. JSZ SD SZJ NSZ

sku
paj

štev.
zaposle

nih

% neorgani
ziran. odpu

ščenih del.
Jugočeška 21 7 2? 3 53 745 40%
Intex 12 7 3 2 24 272 50 'a
Textilindus 10 2 1 i 14 243 71 %
Sirc-Storžišče 9 — — — 9 123 100 9?
Jugobruna 60 10 30 5 105 1123 57.1 97
Tržič 31 5 19 4 59 1180 52.5 %
skupaj 143 31 75 15 264 3667 52.1 %

^er so podjetniki prek svoje 
taž\'ejane mreže izvedeli skoraj 
*a vse organizatorje in voditelje 
^vke in jim zaprli vrata svojih 
,0vam, lahko zanesljivo trdimo, 

so ti delavci predstavljali je- 
r° stavkovnega gibanja. Več 

52% voditeljev je bilo ne- 
0rganiziranih, od organiziranih 
j*5 s° četrtino predstavljali de- 
^jsld obratni zaupniki, ki so 

. 1 skoraj vsi strokovno organi- 
ZIrani ali so vsaj čutili strokov- 

Popadnost enemu od sindi- 
JfJ0'1 (18 SD SZJ, 5 JSZ, 3Nsz>

j Splošnega zaupanja sindikal- 
v° v°dstvo med delavci ni uži- 

i °> ker ga je zapravilo že takoj 
^ 2ačetku. Ni imelo pravice 

| etilnemu delavstvu očitati 
-H ^'^'pliniranosti, ker delav- 

I j 0 pl sledilo njegovim navodi- 
3 izpolnjevalo njegovih
T L..eP°v. Tekstilno delavstvo je 

3° v veliki večini strokovno 
^"organizirano in zato organiza- 
'jsko n> bilo nikomur odgovor- 
o- Sledilo je tistemu, ki je za- 

. °P^ njihove interese in vodil 
, ®ko, Id jo je delavstvo iz- 

za svoja Napredno in 
proeno delavstvo je v tovarnah 

^ 0 izbralo stavkovne odbore, 
s° vodili stavko. V teh odbo- 

{«>. s° delali zavedni, najrevolu- 
l^mcjšr delavci in komu-
L A

3
°bracun po stavki

v Ittrij Stanko je do 16. okto- 
sw ^eta obiskal 10 tek-
. nih podjetij na Gorenjskem, 

srcer Jugočeško in Jugobm-- 
>3 v Kranju, Sire, Stražišče pri 

Textilindus, Božič, A.

v stavkovnem odbom ali pri 
stavkovni straži", „bil agresi
ven" in ,,vse vodil med stavko". 
Nato so dedili: „Ker je hodil 
ustavljat dmge tovarne", „ne- 
kvalificirand obnašanje do di
rektorja", ,,sodeloval pri odstra
nitvi mojstrov iz tovarn", poli
tični razlogi" ali „tehtni razlo
gi". Nekatere delavce so odpu
stili zato, ker po stavki podjet
nikom niso hoteli povedati, kdo 
je bil pobudnik stavke in tako 
izdati voditeljev stavke. To so 
delali predvsem v Tržiču.

Za Jugočeško je direktor 
Horvvitz izjavil, da bodo do 
konca oktobra 1936. leta za
poslili večino delavcev, proti 
katerim podjetje nima ničesar, 
tistih pa, ki so v seznamu zazna
movani z „ne", podjetje ne na
merava več sprejeti, Podjetje je 
sklenila da bo podprlo delavski 
podporni fond s tem, da se 
bodo vanj stekala povračila za 
škodo (kazni za pokvarjeno bla
go in stroje). Iz tega fonda so 
podpirali delavce, ki so moral; 
dlje čakati na zaposlitev. To je 
bila nekakšna miloščina, ki je 
bila videti kot nagrada za tiste 
brezposelne delavce, ki med 
stavko niso vidneje nastopali, a 
jih podjetje še ni zaposlilo, in 
kot opomin tistim delavcem, ki 
so med stavko vidneje nastopali 
in jih je podjetje za vedno od- 
pus til a

A. Prah je izjavil, da je po 
končani stavki tovarna ponov
no sprejela vse delavce in jih za
poslila na prejšnjih mestih, ker 
pa je uvedla v smislu kolektivne 
pogodbe osemurnik, je imela 
nekaj delavcev preveč in je pre

mora! o odpustiti več delavcev. 
Nekaterih ni nameravalo več za
posli ti. .,Če je podjetje po ko
lektivni pogodbi prisiljeno pla
čevati višje mezde, ima tudi 
pravico izbirati ustrezno kvali
ficirane delavce."

Heller. šef Textilindusa, je 
poudaril, da je bila pri njem 
stavka nepotrebna. Odpuščeni 
delavci so se med stavko najbolj 
eksponirali in hujskali druge de
lavce. zato je izgubil zaupanje 
do njih in se je dokončno od
ločil, da teh delavcev ne sprej
me več na delo. Tiste delavce 
pa. ki so se med stavko dobro 
vedli, je nagradil s tem, da jim 
je povrnil zavoljo stavke izgub
ljeno mezdo. Tako je kupoval 
med delavci svoje zaupnike, se 
boril proti delavski organizaciji 
in vzgajal delavske izdajalce in 
stavkokaze.

Sire je izjav3, da je odpustil 
del delavcev zato, ker je prene
hal z delom v dveh izmenah, 
dveh delavk pa ni hotel več 
sprejeti na delo.

Inž. Sugg in Pernuš sta v ime
nu podjetja Glanzmann, Gass- 
ner - Tržič izjavila, da je bila 
stavka v Tržiču nepotrebna, da 
delavstvo ni postavilo nobenih 
zahtev, po stavki pa ni hotelo 
izdati tistih, ki so imeli sejo pod 
kotlarno in sklenili začeti stav
ko. Ker delavstvo teh delavcev 
ni hotelo javiti, je opravil direk
tor podjetja dr. Elbert 19. okto
bra 1936. leta zasliševanje vsega 
delavstva, da bi ugotovil krivce 
in jih poslal na cesto ne glede 
na to. ali so delavski obratni za
upniki, funkcionarji organizacij 
ali pa neorganizirani delavci

Delavci so se med stavko tudi zabavali, tako tudi v Jugobruni v Kranju . ..

Razbit avto gor, razbit avto dol! Najbolj me jezi, ker je ostal 
v njem kilogram svinjine .. .

Iz naše vsakdanje prakse ... Karikatura: M. Alaševič

NAGRADNA
KRIŽANKA

Rešitve pošljite do 7. 10. 1976 na naslov: ČZP 
Delavska enotnost, Ljubljana, Dalmatinova 4, s 
pripisom na ovojnici NAGRADNA KRIŽANKA. 
Nagrade 200, 150 in 100 din.
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REŠITEV NAGRADNE KRIŽANKE IZ 
PREJŠNJE ŠTEVILKE

ATRAKTIVNOST, KLITEMNESTRA, 
TOBAK,KN, OER, IRA, SPRAT, DT, VI, 
ZE, OBIR, ASKAR(TIRANA, OKIS, LE
GAT, ISKALKA, RAAB, TRS, JANKO, 
EM, IKE, JANA CEDE, SEL, ELEVA- 
TOR, TROT KNA, EV, RS, OSAT, 
BRNO, ANODA, IMENIK, NIKOLA, 
ALIČE. IKAROS, KATAR.

IZŽREBANI REŠEVALCI IZ PREJŠNJE 
ŠTEVILKE:
1. nagrada, 200 din: Mira Doberšek, Dom 

upok. Danica Vogrinec, 62000 Maribor;
2. nagrada, 150 din: Jože Suša, 61431 Dol 

pri Hrastniku 120;
3. nagrada, 100 din: MojcaRibež, UL franko

lovskih žrtev 28, 63000 Celje.

Nagrade bomo poslali po pošti.



Prodaja in nabava ozimnice je v teh dneh v polnem teku. 
Od 22. septembra do 31. oktobra veljajo zanjo grosistične 
cene. Povprašali smo predstavnike podjetja Sadje zelenjava, ki 
sodi med največje preskrbovalce Ljubljane z ozimnico, saj, 
kakor zatrjujejo, oskrbujejo z ozimnico skoraj polovico Ljub
ljančanov. Najpomembnejše artikle ozimnice, to je krompir, 
jabolka in čebulo, prav tako pa tudi nekatere druge, prodajajo 
v tem času po grosističnih cenah, kar pomeni od 10 do 20 % 
ceneje kot v maloprodaji.

Ozimnica izgublja svoj prvotni pomen, so nam zatrdili pri 
Sadju zelenjavi, saj ljudje nimajo primernih prostorov za shra
njevanje. Večina ljudi se odloča za nakup manjših količin, ki 
pa jih prav tako lahko dobijo po dnevnih grosističnih cenah 
skozi vse leto. To kaže tudi podatek, da so od približno 4 
tisoč ton prodanih jabolk prodali kot ozimnico le 510 ton.

Loto: A. Agnič

Letos se izteka 10 let, kar so v 
Podgorici v Ljubljani postavili prvi 
atomski reaktor v Sloveniji. Ta
kratna investicija - na videz zelo 
visoka — (približno 3 stare mili
jarde) se je v teh letih pokazala kot 
upravičena in zelo koristna. 
TRIGA Mark II, kakor se ta reak
tor imenuje, je namenjen predvsem 
izobraževanju kadrov za bodoče 
atomske elektrarne, znanstvenim

poskusom in ne nazadnje za prido
bivanje radioaktivnih snovi, ki jih 
za raziskave potrebujeta gospodar
stvo in predvsem medicina. Prav iz
obraževanje kadrov je postalo z 
gradnjo nuklearne elektrarne v 
Krškem še posebej pomembno. V 
Podgorici bodo bodoči strokov
njaki Krškega dobili osnovno zna
nje pri delu z atomsko energijo.

Kljub temu, da je reaktor v Pod

Jedro reaktorja je možno posneti 
le takrat, ko menjajo zaščitno 
vodo.

gorici po znanih podatkih najbolje 
izkoriščen reaktor v Evropi, delav
ci inštituta Jožef Štefan, h kate
remu reaktor sodi,'še vedno čutijo, 
da se naša industrija za njihove sto
ritve-oziroma raziskave vse pre
malo zanima, čeprav se stvari obra
čajo na bolje-

Za zaščito pred sevanjem skrbi . 
sedmo leto Andrej Kužnik- \ 
njem je načelnik reaktorskega o? 
delka Milan Čopič.

V ,,vroči“ celici, kjer imajo opravka z radioaktivnimi izotopi, delajo le 
skozi debelo zaščitno steno in z mehaničnimi rokami.

Za varno in nemoteno delo reaktorja imajo delavci številne merilne 
druge inštrumente. Posnetek je iz kletnih prostorov reaktorja.

Značilna oblika zgradbe atomskega reaktorja v Podgorici pri Ljubljani
..... .......... iiiiiiillll
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VEVČAH Podvojena proizvodnja papirja
V oktobru se bo proizvodnja papirja v papirnici Vevče nena

doma podvojila. Najkvalitetnejših grafičnih papirjev — kakovost 
papirja, ki prihaja iz Vevč — hvalijo tudi tuji kupci, odslej ne bo več 
primanjkovalo grafični industriji, kajti novi, peti stroj, ki ga te dni 
montirajo, pravzaprav deloma že preizkušajo, bo izbruhal iz sebe 
natanko še enkrat toliko kot sedanji štirje stroji.

ZDRUŽENA SREDSTVA
O povečani proizvodnji papirja so se pogovarjali v Vevčah dokaj 

dolgo. Že pred tem so iskali notranje rezerve, obnavljali so pol sto
letja stare stroje in si prizadevali, da bi rasla kakovost in količina.

Naposled so se v Vevčah odločili za novo investicijo. Odločitev 
je bila premišljena in vodila jo je ena sama misel: najprej vse na
tančno pripraviti, potlej pa kar se da hitro graditi. Tako so s prvimi 
deli začeli že pred leti. Povečali so zmogljivost svoje toplarne, 
uredili transformatorsko postajo, pripravili prostor in se medtem s 
tujim dobaviteljem dogovarjali o uvozu strojev za proizvodnjo pa
pirja ter drugih »spremljevalnih« strojev, kot so stroji za rezanje, 

-štetje, embaliranje.
Jugoslovanska grafična in grosistična trgovina sta prisluhnili 

nameri vevške papirnice in pokazala veliko volje za sodelovanje
Sredstva za to veliko investicijo, ki je v nekaj zadnjih letih naj

večja v ljubljanskem industrijskem bazenu, saj dosegajo 570 mili
jonov dinarjev, so se natekla iz skladov papirnice, iz posojila Ljubl

janske banke, iz skupnih naložb 45 grafičniii in trgovskih delovnih 
organizacij, deleža dobavitelja strojev.

800 METROV NA MINUTO
Novi stroj, ki že stoji v novi dvorani, dolgi 235 metrov in široki 35 

metrov, nima s starimi stroji, tako bi človek sodil na prvi pogled, nič 
skupnega. Res je, da so štirje stroji pol stoletja in več spreminjali 
celulozo in cunje v papir po že dolgo znanih postopkih. Novi stroj, 
ki bo deloval v bistvu prav tako kot oni, izdelan pred petimi deset
letji, je seveda povsem sodoben. Kako velika je razlika med sta
rimi in novimi stroji, povedo naslednji podatki: novi stroj ima skoraj 
dvakrat širše sito kot stari stroji in izbruhne na'minuto toliko kot vsi 
drugi stroji skupaj, torej med 600 in 800 metri papirja. In če štiri 
stare stroje streže skoraj štiristo ljudi, bo novega upravljalo manj 
kot dvesto delavcev. No, k temu je treba dodati še vse drugo, kar 
novi stroj zmore. Gre predvsem za to. da je premaz papirja avto
matski in da je tudi priprava mešanice, ki gre v stroj, pripravljena 
povsem avtomatsko. Elektronika in pnevmatikama nadomestili 
veliko ročnega dela, mimo tega pa zagotavljata večjo kontrolo nad 
kakovostjo.

IZREDNO HITRA GRADNJA
Nova tovarniška dvorana je veljala 120 milijonov dinarjev in je 

blic zgrajena v rekordnem času. »Hitrost je gradnjo pocenila, saj 
srno vedeli, da vsak dan, ki ga izgubimo, pomeni več denarja,«

pravijo v Vevčah in poudarjajo, da je bilo zgledno sodelovanje 
med številnimi delovnimi organizacijami — Gradisom, Hidromon- 
tažo. IMF, Smeltom, Sop Krško. Rudarskim šolskim centrom v 
Velenju in številnimi drugimi.

»Tako hitro kot gradnja je tekla tudi montaža. Prvi kos železa 
novega stroja smo skupaj z nemškimi montažerji postavljali v za
četku januarja letos in je delo teklo tako hitro, da smo včasih prej kaj 
zgradili kot pa začrtali. Slo je predvsem za čas, za hiter ritem, ki 
nas je pripeljal do tega. da bomo ob koncu oktobra, to je zadnji 
datum, našim komitentom že pošiljali papir z novega stroja. Ta 
trenutek nestrpno čakamo sami. prav tako nestrpni pa so v vseh 
45 podjetjin. ki so združila sredstva, nestrpni so tudi tisti, ki bi še 
radi del svojih sredstev združili in si tako zagotovili prednost pn 
nakupu papiga.«

STARI STROJI OSTANEJO
Čeprav je razlika med starimi in novimi stroji ogromna in bi bile 

moč pričakovati, da bodo poslej stari stroji obstali, ni tako.
»Relativno majhnih serij na velikem stroju ni rentabilno proizva

jati. Grafična industrija pa ima najrazličnejše želje, ki jih bomo z 
lahkote uresničevali na starih strojih. Tudi tisti iz tretjega desetletja 
tega stoletja kljub navidezni obnemoglosti še vedno delajo odlično 
m predvsem — rentabilno.« pravijo v papirnici in dodajajo, da bodo 
večji ponudbi papirjev posvetili še več pozornosti.
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